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SUNUCU - Sayın Konuklar, sayın delegeler; 5 nci Harita Kurultayına
hoş geldiniz. Kurultayımzı başlaımak üzere Kurultay Başkanımız, Yıldz
Teknik Üniversitesi Rektörü Sayın Profesör Doktor Turgut Uzel'l
kürsüye dıvet cdlyorum.

KURULTAY BAŞKANI Prof. Dr. Turgut UZEL (Yıldız Teknlk
Universltesi Rektöıt) - Sayın bakanlar, değerli meslektaşlarım, bası-
nımrzın sayın mensupları; Harita ve Kadastro Mühendisleıi Odasının
düzenlemiş olduğu 5 nci Hariıa Kuruttayına hoş geldiniz. Hepinizi en
derin saygılarımla selamlıyomm.

Toplantıyı açmadan önce, hepinizi, Yüce Atatürklin ve ebediyete intikal
etmiş devlet büyüklerimizin anısına bir dakikalık saygı duruşuna davet
ediyorum.

BAŞKAN - Sayın Bakanların, biraz önce değindiğin 5 nci Harita
Kurultayını açmaklan büyük onur duyuyorum. Haritacılık mesleği, ilk
kez uygarlığın başlaınasıy!a birlikte gelişmiş bir meslektir. Dolayısıyla,
uygarlık ne zaman başlamışsa, tarihi o zaınana kadar uzar. llk harita,
Milattan Önce 3800 yılında, şiındi Harran civaıında bulunan Mezopota-
mya'ya ilişkindir. haritacılık mesleği, daha doğrusu ölçme mesleği,
insanların yerleşik alanlarına bğı olarak gelmiştir.

lnsanlar, yaşayabildikleri, yaşamlarını kolayca idaıne ettirebildikleri deniz
kıyılarında gelişimlerini süıdürmüşleı, ana doğanın afetlerinden korunma
için de önce yerlerini, korunmalarını garanti altına almak, sonıa loplum-
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lardan sonıa yerletini bulmak için ölçümlere ve haritacılığa başlamışlardır,

Geometri ve matematikteki ilerlemeler, uygulamayı jeodezi mesleğinde

bulduğu için, jeodezi mesleğinin matematik ve geornetrideki ilerlemelere

bağlı olarak geliştiği söylenebilir. Ama bu gelişimler, 1950 yıllarına
kadar belirli ölçülerde klasik anlamda devam etti. İkinci Dünya Savaşı

sırasrnda ve savaştan sonra gelişen yeni ıeknolojiler, özellikle yapay

uydulaı, elektronikteki hızlı gelişmeler ve bilgisayarlar, harila mesleğini

20 nci yüzyılın ikinci yarısında daha hızlı bir gelişmeye itmiştiı. Hariıa

üretiminde, görünıü içeren ve sayısal harita üretiınine geçilmiş ve buna

öz nitelik de eklenince, türn bilgiler ilişkilendirilıniş ve günümüzde

yepyeni bir teknoloji doğmuşıur. Bu teknoloji, büyük ülkelerden sonra

Batıya geçmiş ve Batı ülkeleri büyük oranda bu sisteme entegre

olmuşlardır.

Ülkemizde, bu gelişmelere ayak uydurmakta oldukça geri kalmışız,
1980'lere kadaı çok iyi bilen Türk haritacılığı, hatta dünyada birkaç
ülkenin başarabildiğ.i başarılaıı gösteren Türk haritacılığı, bu entegra§yona

çok hızlı olarak ğirmeli ve bu bilgileri mutlaka öğrenip hayata geçirmelidir.

Bunun için, bışta üniversiteler olmak üzere, kamu kuruluşlarının ve özel

kuruluşlaıın büyük görevleri vaıdİr. Dünya ile bütünleşmek için mutlaka

bu atılımı ve girişimi ya'pmak zorunda olduğunun bilincini taşımalıdırlar,

İşte bu görüşlerin paralelinde, kurultayların yeni teknolojileri, görüşleri

meslekıaşlara Ve yöneticilere bu teknolojilerin duyurulması, bildirilmesi
ve yönlendirilmesi bakımından, kurultaylaıın son derece önerni vardır.

Bunlar bu Kurultayda mutlaka tartışılacak ve yol gösterici sonuçlara
götürülecektir.

Biıaz önce söylediğim gibi, Türk haritacılığı, geIçekten önemli noktalara

gelmiştir. Yüzyıl önce başlayan kurullaştırma, meyvelerini büyük oranda

verrniştir. 46 yıl önce de haritacılık ınesleği üniversite içerisine girmiştir

ve büyük onurla söyleyeyim ki, Yıldız Teknik Üniversitesinde zamanın-

Sayın Bakanı, şimdi merhum Mümtız Tarhın, şirndi ıahmetli olan ve

saygıyla andığıınız Sayın Profesör Macit Erbudık ve halen ayakta
bülunan iki değerli öğretirn üyenıiz, Profesör Doktor Ekrem Ulsoy ve
Profesör Burhan Tın6uğ hocalarımz sayesinde, 1949 yılında Yıldız
Teknik Üniversitesinde Harita Kadastro Mühendisliği kurulmuş ve bu
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kurumda yetişen kişiıer, ülkemizin kalınmasında, üniversitelerin kurulma-
sında, öbür üniversitelerin Harita Kadastro Mühendisliği bölümlerinin
kurulmasında görev atmışlaıdır.

Sözlerime, kurulıayların ne kadar zorluklarla düzenlendiğini belirteıek
son vermek isıiyorum. Gerçekten bu tür oıganizasyonlar son derece güç
yapılır, büyük emekler ister. O nedenle, değerli meslekdaşlarıma, bu
organizasyonu yapan değerli meslektaşIarıma, ama her şeyden öıce son
yıllarda gerçekten harilacılık ınesleğini Türkiye'de en iyilekilde temsil
eden ve yönlendirmeye çatışan Haritı Kıdastro Mühenabİerl Odasının
Yönetlm Kurulu üyeterine, bışta bışkanlın olmak üzere teşekkür-
lerlml sunmak istlyorum. Hepinize en derin saygı|arımı sunarak, mü-
saadenizle yerime geEnek isıiyorurn.

oldukça yoğun programı içeren bu kurultayın teknik i§teyişini §unmak
üzere, Yüritme Kurutu Başkanı Sayın Pıofesör Doktor Ahmet Yaşayanl
kürsüye daveı etmek isityorum; Buyurun Ahmet Bey.

Prof. Dr. Ahmet YAŞAYAN: (Kurultay Yürütme Kurulu Başkanı)
Sayın Başkan, sayın konuklar, sayın delegeler, TRT ve basının değerli

mensupları; Yüıüıme Kurulu adına hepinize hoş geldiniz diyorum ve
saygılarımı sunuyoıum.

1987 yılında birincisi yapılan Kurultayın, bugün 5.sine erişnıenin ınut-
luluğunu ta§ıyoruz. Sizlere, Kurultay hakkında çok özet bİlgi vermek
istiyorum. Kuıuhay programrnın incelennesinden görüleceği üzere, birinci
gün, her zaman olduğu gibi açılış oturunıu ile sergisinin açılışı, öğleden
sonra üç konuşrna; ikinci gün genellikle coğrafi bitgi sisteıni ağırlıklı
uygulama var; üçüncü gün de yine ağırlıklı uydu ölçmeleriyte ilgili
uygulamalaı ve bildirileı yer alacaktır. Kurultayın son günü, bir forum
olacak. Bu forumda, Harita Kadastro sektörünün 

"orrnİ"r, 
ve geleceği

konusunda çeşitli görüşler ve bakışlar gündeme gelecekıir.
Kurultay, bu oturumların sonunda, tiim kurultayda oıtaya çıkan ve genel
onay gören düşünceler ve görüşlerin yeı aldığı Uir sonuç UilOi.geslyle
son_bulacaktır. bu sonuç bildirgesindeki .o.rnü", ve çOztlnlere ilişİin
yaklaşımların ilgili kamu yöneticilerine birer ışık ve yol !<isterici olacağını
umut ediyoruz.
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Önceliklere göre 5 nci Kurultayın bazı özellikleri, farkhlıkları bulun-

maktadır. Kısaca onları sizlere aktarmak istiyoruın.

Birlncl Far*lılık : Kurultaya sunulan 45 bildiri, sürekli teknik koııisyon
başkanlannın oluşturduğu bir komisyonda değerlendirilmiş, bu komisyonda

sunulması uygun görülen bildirilerin bir bölümü, Yürütme Kurulu tarafından

kurultayın günderıine alınmıştır. Bundan sonraki kurultaylarda sürekli

teknik komisyon başkanlaıının, Kurultayın şekillendirilıııesinde ve diizın-

lenmesinde etkin olacağınt umut ediyoruz.

İkinci Yenilik ; Kurultay programına alınan bildirilerin önceden basılarak

deIegelere sunulmasıdır. Kurultay açış konuşmalaıı, kurultayın son 8ünü
yapılacak forumdaki konuşrnalar ayrıca yayınlanacaktıı. sürekli teknik

komisyonlar tarafindan kabul edilen, ancak Kurultay programına almamayan

bildiriler, odamızın diğer yayın olanaklarıyla en kısa zamanda yayınta-

nacaktır.

5 ncl Kurultaydı Karşılaşıcağımız dlğer bir yenilik; Dört konuk

konuşmacının İngilizce yapacakları sunuşlaıının Türçe}e tercümenin ya-

pılmaması; ancak, bu bildirilerinin Türkçelerinin Kurultay kitabında yer

almasıdır. Böylece, sunuşun, dolayısıyla bilginin sürekliliğin kaybolması

söz konusu olnayacaktır. Delegelerin bu duruınu anlayışla karşılayaca-

klarını umuyoruz.

Sonuncur _ıncık en önemli yenilik; bu kurultayıınızda çok sınırlı da

olsa, sponsorluk grubunun ortaya çıkmasıdır. Bu Kurultaya katkt düzeyi

yaklaşık ?o 5 dolıyııda olmasına rağınen, daha ileride bu tür destekleıin

artacağını, dolayısıyla daha giizel KuruItaylar yapabileceğinizi umuyoruın.

Gelecekte daha iyi koşullarda, hak ettiğimiz biçirnde ve işlevine ıİygun

ve görkernli kurultaylar yapmamrz temennisiyle ve bu Kurultaya başatılar

dileyerek, hepinize saygılar sunuyorum.

BAŞKAN - Şimdi, konuşınaslnı yapınak üzere Harita ve Kadastro
Mühendisleri Odası Başkanı Sayın Atlllı Aydın'ı davet ediyorum.

Atltlı AYDIN (Hırltı vc Kadırtro Mühendislcrl Odııı Bışkını);
Sayın Bakanlarıın, sayın genel müdürlerim, değerli mesleiiaşlarun, yazılı
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ve görsel basının saygıdeğer üyeleri; düıya ve ülkemizin yoğun gündemi
arasında 5 nci Harita Kuru|tayında toplandık. Odaınızİdİna hepinize
hoş geldiniz diyor, sevgi ve saygılarımla selamlıyorum.

Günümüzde bütünleşmenin konuşulduğu biı dönemde, özellikte yakın
çevremizde, Balkan-larda, Kafkasya'da anlamsız savaşlar sürmektedİr. İn-
sanlaı acrmasızca öldürülmektediı. Bu saldırı ve savaşların acımasızlığı
ve insanl ıkdışılığı bir yana, bunun için harcanan kaynaklar ile tüın
yoksul ülkelerin refahı sağlanabilirdi. Dünya barışının öneıni, her geçen
gün daha iyi an_laşılmakta, barış ve kardeşlik projeleri üzerindeki çabalargiderek artmaktadır.

Avrupa Birliği, Birleşmiş Devletler Topİuluğu, Doğu Asya Birliği gibi
sınırları kaldırılan birliktelik|er gelişmehedir. Örlru aİn .uyİn naşkanımız,
böylesi bir birliğe, Avrupa Topluluğuna girmemiz için Davosta idi.
Gelişıniş topluınlarla birlikte oimanın asgari koşullarr açık ve nettir;
demokrasi, insan hakları, çevre bilinci, üretim tüketim delgesi, nüfus
ve istihdaındır. Bunları, gelişmiş ülkelerde birlikte olmanın ön koşulu
olarak ele alrnak isteıniyorum. Topluınsa| yaşamın ve birlikte o|ınanın
vazgeçilmez ön şartları olarak görüyorum. Aynı zamanda, insanrmrzın
bunlara layık olduğu için, bunların gerekliligİni sarunuyorum. Ancak,
demokrasiden, insan hakları ihIallerinden eleştiriliyorsak, Lu, o topluluğa
giremeyişimizden dolayı değil, bunlar, insanımıza layık görüİrnediği için
gündeınirn izdedir.

Bugün, bir türlü yerleştiremed iğimiz dernokrasi geleneğinin sancrlarını
yaşlyoruz. Üıke btıttınıtı6iinü lehdit eden terör velaik cıimhuriyetimizin
düşmanları gündemi belirlemektedir. Terör, ülkemizin kanayaı biı yaıasıdır
ve demokrasi düşınanıdır. Ne var ki, panzehir de yine demokraidir.
Ancak, istediğimiz, verildiği kadar değil, örgütlü ya da örgütsüz herkesin
savunacağr, §okaktaki vatandaşın bile ekrneği kadar inanıp sayacağı bir
demolaasidir. Bu olmadığı için, duyaszlıştınlmış topIumumuzun getdiğ
noktı şudur: Az okuyın, ız dü§cDen, ız üreten vc çok üreycn blr
toplum.

Çığdaş bir toplum olıbllmbmiz lçtn, çok okuyen, çok düşünen, çoküreten ve ız ürcycı bir toplum olmak zorundıyız.
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Çok okumalıyız. Çünkii öğrenmenin, bilgili olınanın, bilgi çağını yaka-

lamrnın taştu yolu yoktur. Çok düşünıneliyiz, çiinkü deınokrasi düşünceyle

vardıı. insan, diğer canlılardan düşünrne yetisiyle ayrılır,

Çok üretmellyiz. Çünkü en büyük güç, üretim gücüdür, Kalkınmanın,

zenginliğin, paylaşrnııı, uygarlığın yolu üıetimden geçer,

Az üremeliyiz. Çünkü, yüzde 7o 0,281ik bir nüfus artaşıyla ne sağlıklı

kalkınma, ne planlı kentleşıne, ne eğitim, ne sağlık, ne de altyapr

hizmetleri istenen düzeyde sağlanabilir.

Cumhuriyetin ilk yıllarında ve planlı kalkmma dönemlerinde hedef, Sanayi

toplumu olrnayı amaçlamıştır. Bilinen odur ki, sanayi loplumlarında

,rüfrsun ytlzOe aO'i kentlerde, yüzde 20'si köyİerde yaşaı, Öyle ise,

köyden kente göç, gelişiınin doğasında varken, tedbiıler bu doğal gelişiınin

dıjında tutulmuş, ayrıca göç teşvik edilıniştir, Göçen insanların en temel

ihİiyacı o1an barınma hakkına yönelik planlı ve programlı arsa üretimi

s"gİurru.u.İştır. Aksine, arsa spekülatörlerinin Hazine arazilerini sahip-

lenmesine, büyük rantlar kaışrlığı yağmn|lnasrna göz yumulmuştur,

İmar affı gibi popülist ve yağmaya dayalı politikalarla konu daha da

içinden çıkrlmaz hale sokulmuştur. Oysa, bugünkü bilgi sisternleri, uzaktan

,lelu-r, GPS, fotogrametri ve uydu jeodezisindeki gelişmeler sayesinde,

kentlerin çevreleri kısa sürede planlanabilir. Yeter ki isteyelim, inanalını,

Bu hizmetler için, her projenin, her yaiırımın yerinden denetimi ne kadar

anlamh. ise, yerel yönetimler yetkilendirilerek sorumluluğun birlikte ve-

rilmesi, gerek kaynakların yerinde kullanılması, gerekse halk desteğinin

sağlanması açısından önemlidir.

Belediye başkanlarının devletin rnemuru gibi merkezi hükümetleıden

kuynuk,dilenen ve sonra da harvurup harman savurması halinde dahi,

belde halkına hesap verrne zorunluluğu olmayan bu yapı değişmeli ve

dünyada örnek kuIuluş olarak gösterilen İller Bankasınrn müşavir ve

finansörlüğüyle, yerel yönetiml'erin kaynaklarıyla, sorurıluluklarıyla halkın

önüne koymalıyız.

Bütün bunlaıla ilgili olan kadastro konusuna değinınek istiyorum, klasik
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kadastro anlayışından bilgi sistğmi anlayışına geEnemizin gereğini hep
tartlşageldik. Arazi bilgi sistemi, coğrafi bilgi sistemi, kent bilgi sistemi
gibi değişik adlarla adlandırılan sistemleriı otuşturulabilmesi için de
öncelikle sayısal haritalara ve sayısal kadastroya geçmek gerekir.

Harita kadastro bllgl sistcml kurulmadın, dtğer bllgt slstemlerlnln
geliştirilmesi mümün değlldlr. Bununla bağlantılı kadastroya ilişkin
olarak, kamu ve özel mülkiyetin birlikte alğılanıp değerlendiri}ınesi, Aısa
Ofisi ve Milli Emlak Genel Müdürlükleriy|e ilişkili taşınmaz mal
politikasını saptayacak, vergilendirmeye esas rayiç ve bilgileri saptayan,
kentlerimizin taşınmaz böl8e haritalarını da hazırlayan özerk bir Tapu
Kadastro kurumu oluşfurulmalıdır. Ayrıca, l200 civanndı Müdürlüğüyle
devasa bir müdürlüğe sahip Tapu Kadıstro Gcnel Müdürlüğü,
yeniden bir reorgınlzısyona ıabi tutuImıııdır.

Sayın konuklar, değerli degeleler; l995 yılı başında 5300 üyesi bulunan
bir meslek kuruluşu. Üyelerimizin yarısından çoğu mesleğini serbesl
olarak sürdürmektedir. Diğer görünüşle, 20}e yakın kamu kurum ve
kuruluşundan mesleğimizle ilgili mühendislik projelerinde görev yapmak-
tadırlar.

Özel sektörümüzün beklentilerinden biri de, kamu kurum ve kuruluşları
tarafından yaptırılan her türlü harita mühendislik hizmetleri için birim
fiyatlarda standartların sağlanması gerekmektedir. Bu çalışma, Bayındırlık
ve İskan Bakanlığı bünyesinde bir an önce başlatılrrİalıdır.

Ayrıca, 1994 yılındı Tasırruf Genelgesl kıpsamında etüt proJe
hlzmetlerinln de bulunmasını büyük şın§ızhk olarak değe rlendlriyorua
Proje hizmetlerinde tasırruf düşünülmemelidir. Çünkü, haritaya,
planı, projeye yapıIan yatırım, aynı zaınanda taserrufı yapılın
yetırımdrr. Öte yandan, kamuda çalışan neslektaşlarırnızın yine teknik
elemanlarla birlikıe sosyal ve ekonomik koşullarının çağdaş bir seviyeye
getirilmesi, proje ve yatırımlaıın geleceği için zorunludur.

Sayın konuklar, kamuda olsun, özel sektörde olun, mühendislik hizmet-
lerinde bilgi ve donanım yönünden dünya standartlarına ulaşmanın bir
yolu da böylesi bilimsel etkinliklerdir. Bu anlamda, odamız 1994 yılında
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iki uluslararası bilimsel organizasyonu gerçekleştirınenin kıvancını
yaşamakıadır.

1995 yılının ayrı bir özelliği de, haritacılığımızın 100 ncü yılını kutluyor
olmamızdır. Bu yaklaşımla, 5 nci Harita Kurultayımızın ülkemiz yaranna
görüş ve kararlar üretmesi dileğiyle hepinize saygılarımı sunuyorum.

BAŞKAN - Çok teşekkürler Sayın Atilla Aydın. Şimdi Türtı Mühendls
Mlmır Odılın Blrllğl Bışkını Sıyın Yıvuz ÖNEN'i davet ediyorum.

Yavuz ÖNEN (Türk Mühcndİs Mimar odıları Birlİğl Bışkını) -

Sayın Başkan, sayın bakanlaı, değerli milletvekili ve kamu kuruluşlanmzın
değerli yöneticileri, sevgili meslektaşlar; Türk Mühendis ve Mirnar Odaları
Birliğinin Kuruluşunun 41 nci yılına geçtik. Böyle bir aşamad4 Odalanınız
arasında stratejik öneme sahip bir meslek grubu olarak sizlerin ve
Odamızın bir teknik Kurultay düzenlemesi kutlanacak ve övünülecek bir
olay. Türkiyemizin, içinde yaşadığımız koşullarda bilimsel çalışmalara,
teknik çalışmalaıa çok ihtiyacı var, çok gereksiniıni var. Çünkü bu

çalışmalarla biz ancak hem kendi gerçeğiınizi, heın ülke gerİeğine tam
olarak sahip çıkabiliriz, yaklaşabiliriz. O bakımdan bir kez daha Odanızı,
böylesi bir teknik çalışmayı kurumsallaştırdığı ve gelenekselleştiıdiği için
kutluyorum.

Değerli Oda Başkanımız fazla söyleyecek biı şey bııakmadı, aına ben
yine de Birlik Başkanı olarak sizleıe bazı görüşlerimi aktarmak istiyorum
bu vesileyle. Değerli meslektaşlaİ, toprak, arazi, kuşkusuz yalnız bir
meslek grubu için bir ölçümleme alanı değil. Onu yaparken sizler ve
bizler, mutlaka ülkenin ekonomik ve politik haritasını da çıkarıyoruz,
öğreniyoruz, yaklaşıyoıuz. O nedenle, meslek odaları her zaman, bir
bütünsellik içinde olayı yakalamak ve onu öyle dile getirmek zorunda
kalmışlaıdır. O nedenle bizler de, ülkemizde uygulanan resmi politikalara
yada bazı siyasi eğilimler doğrultusunda çarpıtılan gerçeklere karşı sesini
daima diri tutmuştur. O bakımdan da toplumu biz bir dinamik süreç
yaşamışızdır; ama açıkça söylemek gerekir ki, meslek adamları bugün
Türkiye'de yenik düşmüştür. Toprak, Cumhuriyeıimizin daha kuruluş
gününden itibaren, kırsal alanda yapılması gereken reformlarla gündeıne
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gi.-iş ,e özellikle 19501i yıllardan sonra hızlanan kentleşme sürecinde
hızlı gecekondulaşınanın imar aflarıyla, imar yasalarıyla ve ilgili tüın
diğer hukuksal değişiııılerle desteklenen bir yağma süreci yaşamışü toprak.

Sayın Başkanırnızın Türkiye'de demokatikleşme alanında anlathğı kısıtlılık,
ne yazık ki bazı alanlarda sonsuz bir özgürlüğe kavuşturulmuştur. İşte
bu, sonsuz özgürlüğün yaşındığı alan, Türkiye'de toprağa yönelik
yağmadır. Topraklarırnız bugün, - kayıt içi ya da dışı- ekonomik
gelişmenin en önemli girdilerinden biridir. Bu gerçği yaşıyoruz. Tüıkiye'de
ekonomik atılımların programlandığı ve atılım olarak iddia edildiği her
dönemde toprak, bakryorsunuz, en önemli meta olarak ortadadır.

İşte İınar afları, işte en son Türkiyehin gündeıninde çok uzun bir sürediı
yoğun olarak ve Türkiyehin kuruluşunun bir gerekçesi olarak, zorunlu
biı uygulaması olarak dile getirilen özelleştirmede de bir kez daha arazi
ve özellikle kamu topıakları, hepinimizin, bütün toplumun malı olan
topraklar, bir kez daha en önemli girdi olarak ve en önemli ele
geçirilecek kaynak olarak ortada durmaktadır. İşte bu nedenledir ki,
planlama yetkileri ve rantı kontrol etmek ve belli politik çıkaılaı etrafında
denetlemek için kuıumlaşmış olan toplumsal kurumlann ve yasal hukuksal
düzenleme içinde yetkilendirilmiş kurullaıın dışında yine politik mercilerin
eline verilmiştir.

Türkiye, işte bu nedenle teknik elemanlarının, bilimin yenik düşıüğü biı.
ülke haline getirilmiştir. Bir kez daha bilim adamları, rneslek adamları,
esas olarak karar verme yetkisi ve erki bulundurulması gereken insanlar
ve kurumlar saf dışı bırakılnıştır. Bir başka tehlike, bugün dünyada
Türkiye}i ekonomik anlamda, sanayi anlamında, hatİa politik anlamda
rekabet edebilir, dünya ulusları ailesi içerisinde güçlü hale getirilebilir
koşultarı bertaraf edecek bir sürece sokuluyor böylece. Ne yapılıyor ?..
Bilim ve tekniklen ve üretimden uzaklaştıIryor. Eğitim alanındaki bozuk-
lukların türnünün nedeni budur. Meslek alanlarımıza yetkisiz kesimlerin
el uzatmasının temel nedeni budur; yalnız siyasi anlaında değil, sosyal
anlamda da çok büyük sorunlarla karşı kaşıyayız.

300 bini aşkın teknisyen ve teknikelin, örneğin rnühendislik alanında
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yetkili kılınmasrnrn nedeni nedir acaba?. Bütün bunlar yapılırken, biz-
lere,esas olarak bu işin sahiplerine hiçbir şekilde danışılmrnamaktadır;
tamamen saf dışıyız.

Değerli arkadaşlar, işte bu nedenle, yaptığımız bütün çalışınalarda bize
düşen çok temel bir görev var. Bu çarpıklığın üzerine gitmek, aına
örgüılü giımek. Bakın, bir yandan srnırsız özgürlükler yaşatılıyor bu
aıazi alanında ve kamu hakları alanında, ama bakıyorsunuz, gerçek
üretici güçlere çok büyük kısıtlı|ıklar var. Nedir o?... Bir kere yaşamda
bir kısıtlılığa doğru zorlanıyor. Geçim sıkıntısına sokuluyor bugün kamuda

çalışanlar, özetlikle bizler, Özel kesimde de durum çok parlak değil.
Bakın, yine tasarruf tedbirleri adı altında, nasıl çahşanların ücıetleri
kontrol altına alrnıyorsa yine aynı şekilde ülkenin geleceğini ilgilendiren
planlama, etüt ve proje alanlarında da aynı kısıtlılığa sokuluyoı. Bu,
yalnız kamuyu ilgilendiren bir olay değil, özel kesimde çalışan üyelerimizi
de ve hatta bütün toplumumuzu ilgilendiren çok önernli bir gelişme.

Bütün bu uygularnaların sergilenmesinde çok önemli bir fonksiyona
sahibiz. Bu gerçekleri, ülke çapında örgütlü bir meslek birliği olarak
sürekli gündemde tutacağız ve üzerine gideceğiz, Değerli arkadaşlar,
bir başka kısıtlılık, özellikle kamu çalışanlırının sendlkal hıkları
aldnındadtr. biz bunu toplu pazarlık gücünün temel koşulu sayıyoruz
Grevli ve topIu sözleşmcll sendikal haklar olmadan bu çarpık siyasi
uygulamalare kırşı direnmek ve gerçek anlamdı bir kamu hizmeti
yapmak olınığı yoktur. Onun için, temel hak olarak bunu her zaman
dile getireceğiz; her plaıformda da dile getireceğiz, ama bu yetmiyor.
Bir başka adımı bu işin; siyasi hakların elde edilmesidir. Çünkü,
Türkiye'de gerçekten bütün dünyada dile getirilen globallaşme, şeffatlık
ve katılımcı demokrasi söylemlerinin hayata geçmesi gerekir. Onun için
istiyoruz, gerçek anlamda katılımı istiyoruz. O nedenle de, ekonornik
hakları elde etmenin kurumlarını isterken, siyasi yönetim erkine de
ulaşmanın yollarını açmak istedik. Bu da temel haklar arasındadrr. Onun
için, özellikle kaınu çalışnlannın siyasi haklaıı, bu anayasa değişikliklerinin
gündemde olduğu sıralarda mutlaka altını çizeceğimiz ve ilgililere ile-
teceğimiz bir konudur.
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Değerli arkadaşlar, başka bir kısıtlılık da, örgütlenme alanrnda var. Mimar
Odalan Birliği bugün vesayet alhnda, Odatarıyla. Şu ana kadaı doğrudan
fiili bir uygulaına yaşamadık, ama kritik anlarda müdaahale edilebilir
bir rejim yaşıyoruz. Mülki amirlerine verilen yetkiler, üyelik zorunluluğunun
kaldırılması, mahalli idari denetim ınekanizmaları; bunlan berlaraf edecek
Anayasa değişikliği için, meslek biılikleriyle beraber bir ortak platform-
dayız. Bütün ilgililere, en azından 1961 Anayasanrn bize kazandırdığı
hakları elde etmek için çalışıyoruz ve ilgililere de bu önermeleri veriyoruz.

, Başvurmadığımız yer kalmadı. Ama bize göre başvurulacak en önernli
kaynak, en önemli güç yine üyelerin kendisidir. Onun için, Türk Mühendis
ve Mirnar Odaları Birliği, bugünün kriz döneminde, ekonomik, sosyal
ve politik kriz döneıııinde, kendi üyesiyle kendi sorunlarına sahip Ehnak
ve ülke gerçeklerini dile getirmek süıecine girmiştir. En büyük güç ve
en büyük kaynak budur. Bu anlaında, gelecek günlerde de hem yönetiTrılere,
hem kamuoyuna sesirnizi birlikte duyurmanın bir değişik programını
yaşayacağız. Beni dinlediğiniz için hepinize teşckküI ediyorum.

BAŞKAN - Biz de teşekkür ederiz Sayın Önen. Şiındi, Arsa Ofisi
Genel Müdürü sayın Doçent Dr. Nadi Ünal1 davet ediyorum,

Nıdi UNAL (Arsı Ofisl Genel Müdürü) - Sayın Başkanlık Divaıı,
sayın bakanlarım, değerli basın mensupları, değerli konuklar ve kıymetli
meslektaşlarrm; 5 nci Hariıa Kurultayında bir araya geldik, Ben, Odamızı
bu bakımdan kutluyorurn. Sayın Oda başkanımızın da belirttiği gibi,
53001ere gelen bir meslek mensubu olarak gerçekten gurur duyuyorum.

Biz, Arsa Ofisi Genel Müdürlüğü olaıak bu tekniklere yabancı kalamazdık.
Yaptığımız çalışma|arda, gerek nükleer ıeknolojide olsun, gerekse diğer
bilgisayar, oıomasyon ıeknolojisi olsun; bu çalışınalan, üniversitelerimizin
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Gelişen teknoloji, tüm meslek dallarında olduğu gibi haritacılık dalında
da çok önemli mesafeler katetti. Artık haritacılrk mesleği, günün tek-
nolojisine uygun olarak büyük ilerlerneleı gösterdi ve yeni teknikler artık
gündenıde. Bizirn de bu teknikleri uygu!amak, bunlan gözlemek, takip
etmek, bir haritacı olarak en ana görevlerimizden biridir,
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değerli mensuplarıyla birlikte uygulaına alanına koyduk ve bu uygulama
sonuçlaıını da bundan sonraki günlerde bir bildiri şeklinde görüşlerinize
sunacağız. Umuyorum, yaygın bir şekilde ülkemizde bu yeni teknolojiler
uygulanır ve haritacılık rnesleği, günün tekniğine uygun ve dünya
haritacılığına yaraşır bir şekilde gelişme göstsrir. Ben, bu Harita Kurul-
tayının mesleğimİze getireceği bu yenilikleri şiındiden sevinçle kaşılıyorum
ve bizim için yararlı olacağına inanıyorun ve başarılar diliyorum. Saygılar
sunuyorum.

BAŞKAN - Teşekkürler sayın Genel Müdür; Şirndi, Tapu ve Kadastro
Genel Müdürü Sayın Yüksel Akın'ı davet ediyorum; buyurun.

Yüksel AKIN (Tapu ve Kıda§tro Gtnel Müdürü) - Sayın Başkan,
s4yın bakanlaıım, sayrn konuklar, değerli meslektaşlarım, basınrn ve
televiyonun değerli mensupları, hepinize saygılarımı sunarrm.

Meslek ve meslekle ilgili sorunlar üzerinde uğraş vereıek saygın bir
yere gelen ve bu saygınlığını özenle koruyan Harita Kadastro Mühendisleri
Odasının düzelendiği bu Kurultay için Yöıetim Kurulunu, ba§ta sayın
Başkan olmak üzere üyelerini kuılamak istiyorum. Endüstri 9ğı, yerini
bilgi çağına hızla terk etmektedir. Meslek Odalarının bilimsel alanda
düzenledikleri etkinlikler, uğraş alanlarına da değerli bir boyut kazan-
dırmaktadlİ.

Hazinenin sorumluluğu altında tapu sicillerini düzenli olarak tutmak, bu

sicilleı üzerindeki hizmeti ilgililerine sunmak, ülkenin tesis kadastİosunu
yapmak ve uygulama niteliğini kaybetmiş planları yenilemekle görevli
Tapu Kadastro Gene| müdürlüğünün uğraş alanıyla yakın ilgisi bulunan
bu Kurultaydan, elbette çok değerli boyutta yaraılanma imkaninı bulacağız.

Sosyal ve ekonomik kalkınmanın planlı bir şekilde gerçekleştirileceğini
kabul eden Anayasamız, ülkemizde haıita tapu kadastro hizmetleıinin de
kalkrnma planları çerçevesinde yapılmasını zorunlu kılrıış bulunrnaktadır.

Türk Medeni Kanunun öngördüğü şekilde'rnodern tapu sicillerinin ku-
rulmasında, ıoprağa'bağlı kaynakların değerlendirilmesinde ve birçok
hizmetlerde temel vasıf olarak kullanıIan tapu ve kadastro bilgilerinin
kalkınma plan ve porgamlarında verilen hedeflere uygun olarak üretilmesine
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elbette devam edilecek ve uzun müddet gündemde bulunan, 60 yıldan
beri gündemde 6ulunan, çalışmalar yapılan tesis kadastrosu, elbette çok
kısa zamanda tamamlanacaklır. Ancak, insanlar toprağı kullandığı müd-
detçe, elbetıe harita ve taPu kadastro hizrnetleri de devarn edecektir.
Diğer taraftan, dünyada ve özellikle gelişmiş ülkelerde, geleneksel belge
arşivleri de yerini bilgi sisıemlerine hızla terk etmektedir. Şunu belirımek
istiyoruın; esasen modem devlet olmanın şartalarından biri de, bilgileri
güncel tutmak ve bilgilere hızla ulaşacık sistcmleri kurmık ve
işletmek zorundadır.

Bu yönde baktığımız zaman ülkemizde milyonlarla ifade edilen Hariıa
tapu kadastro bilgilerinin otomasyonu, günümüzde yapılması gereken bir
hizmet olarak ilgili kuruluşlaıın gündeminde yer almış bulunmaktadır.
Bu arada bir hususa da belirtnek istiyorum; özellikle tapu sicillerinin
tutulmasında, bilgi sistemlerine aklarılmasında, bazı yasal düzenlemeler
de yapılmıştır. Ben bunlardan birini bilgilerinize sunmak istiyorum.

31 Ağustos 1994 tarihinde değiştirileıek yürürlüğe konulan Harita ve
Harita Bilgilerini Temin Kullanma Yönetmeliğiyle bu bilgilerin kullanıl-
masını kısıtlayan hükümler yürürlükten kaldırılrnıştır. Bu hususun çö-
zümlenmesine yönelik, yıllardır sektörün gündeminde kalan bu yönetmelikte
yapılan değişiklikle, harita bilgi ve belgelerinin ilgililerine sunulmasında,
yı|larca özlemi duyulan çok anlamlı bir yenilik getirilrniştir. Hatta harita
tapu kadastro bilgi sistemlerinin kurulmasında da değerli bir boyut
kazandırılmıştıı bu yönetmelikle.

Sayın dinleyenlerirn, Genel Müdürlüğümüz ırşivlerinde, yaklaşık 45
milyon kayıt olduğunu ifade etmek istiyorum. Bu kıyıtlara karşıIık
da, aynı sayıdı parsel mevcuttur. Taşınmaz mallarla ilgili bu bilgilerin
bilgisayar ortamına aktarılmada otomasyon çalışmaları yapılmaktadır;
başlatılmıştıI. Ben bir hususu ifade etmek istiyorum; sayın odo Başka-
nlmız konuşmasında temas ettı, artıı! Tıpu Kadıstro Genel müdür-
lüğünde sayısal üretlme de geçilmiş buIunmaktadır. Bu arada şunu
da ifade etmek ıstıyorum : Yıklaşık 5 milyon kayıt, bilgisayar
ortamına aktgrılmıştır. Grafik bllgilerden de 7 milyon parsel sınır
köşe koordinatları da bilgisayarortamına ıktarılmış bulunmaktıdır.
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Yaklaşık 300 Tapu Sicit ve Kadastro Müdürlüğümüzde, bilgi aktarılma
işi devam edilmektedir. Bu uygulamalara, tapu ve kadastro hi"ınetlerinin
yoğun olduğu bölgelere öncelik verileıek devam edilmektedir.. Otomasyon

çalışmalarının tamaınlandığı yerde, yüzde 50 civarında zaman tasarruf
edilmekte olduğunu gözlemiş bulunuyoruz. İşlemleıe kolaylık getiriliyor;
bundan daha da değerli bir boyut, yüksek doğruluk da sağlanıyor.
Bunlaıdın dıha öncmtİsl; Enlak Vergl mükelleilerinin belcdiyeleııc
tespltl kolaylışıyor. Bu boyutta da ilgili kuruluşlarla işbir!iği yapmak
suretiyle çalışmdarımıza belli biİ boyut da kazandırıyoıuz.

Sözlerimi tamamlarkeı, şu htısusu da belirtmek isterim: Takdir edeceğiniz
gibi, arhk çağımızda klasik problemlerin çözürıü, ınakinalann, bilgisayaı-
ların işi olmuştuı. bunun için kuruluşlar, klasik kalıplaıından süratle
çtkarak, uğraş alanlarıyla ilgili bilgi sistemlerini kurmak ve işletmek
zorundadrr. Harita, ıapu, kadastro konusunda biliınsel ve teknolojik
gelişmelerin sergileneceği bu kurultaydan değerli sonuçlar çıkacağına ve
bu sonuçlardan olabildiğince ilgili kuruluşların yararlanacağına olan inan-

, cımı yenilemek istiyorum. Kurultayın ülkemize, mesleğimize değerli
sonuçtaı getirmesini dileı, hepinize saygılarımı sunarım.

BAŞKAN - Teşekküı ederiz sayın Genel Müdür. Şimdi, küçük bir
aralıkıa size, sayın bakanlarımızdan gelen telgrailardan bir tanesini önıek
olaıaft sunmak istiyorum:

" 5 nci Haritı Kurultıyına nazlk dıvetinlz lçln teşekkür eder,

. Kurulteyrn hayırlı ve başırılı olmısını dilerim. Seçkin topluluğunuzı
sevgi ve saygılar sunarIm.. Sayın Nevzat AYAZ

Sayın Mehmet Gölhın (Milli Sıvunma Bakını); §ayın İsmet Atillı
(Maliye Bakını)"

Birde gelen davetiyeler içerisinden, özellik-le biraz önce büsettiğim Sayın
Profesör Doktor Ekren Ulsoy hocanzın nazik telgrafınr okumak istiyoruın:

"Türk haritacılığının l00 üncü yılına ra§ılayan Kurultayınıztn başarılı
olınasını diler, bütün meslaktaşlarıına sevgi ve saygılarıniı §unarım. Pıof.
Dr. Ekrem Ulsoy"
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şimdi, konuşmal.rını yapmak üzere Bayındırlık ve İskan Bakanı savın
HaliI Çulhaoğlu beyefendiyi davet ediyorum.

Halil ÇULHAOĞLU (Bayındırlık ve İskan Bakanı) - Sayın Başkan,
Değerli Bakan, Kurulıayın değerli delegeleri, değerli konuklar; hepinizi
sevgi saygıyla selamlıyorum.

Bugün, gerçekten çok dinamik bir süreç içeren Haıita Mühendisleri
Odasının 5.nci Kurultayını yaprnaktayız. Sanırtm teknik yönden, idari
yönden, sosyal konularda dünya ve ülkemizdeki gelişıneİeri izlemek,
kaynakların planlı ve veriınli bir şekilde kullanılması amacını bu Kurultayda
sağIamak temcl amacınızdır.

Toprak-insan ilişkilerinde teknik gelişmeler izlenip, önceden ted.birler
alınıp, planlı pıogramlı gelişmeler esas alınamayınca, plansız oluşumların
sonradan çözümü, belli bir zoru başarmak durumunda üIkeyi bıraknaktadır.
Kenllerimizdc ve ülke genelinde gecekondulaş.u olgr.u bunun bir
örneğidir, Önceden alınması gereken tedbirler aİınmadı"ğından, her 10yılda bir, değcrli aıkadaşlarrmın da ifade ettiği gibi gelen imar afları;
aslında ihtiyaç sahiplerinin değiI, gcrçekten .rntla uğaşrn kesimIerin
kazanç kapısını açmaktadı r.

çarpık yapılaşmaya, imar aflarına yol açan gelişmeleıin baştnda, kentsel
arsa üretiminin yetersiz olması gerekmektedir. Arsa üretiminİn hızlanması,
ileri teknolojilerin kullanılmasıyla münkündür. Ne yazık ki bu konuda
yeteıli bir dizeyde olduğumuzu söylemck çok mümkün değil. İnsan,
kent, ülke dünya ilişkilerinde geıçekten çok önemli sorunlarla iç içc
olduğumuzu buradan ifade etmek istiyorum. İmarlı kentler yaratmak,
kent kültürüyle bütünleşmiş insanların, 1.aşam standardı artmış insanların
ve demokratik biıey olarak yönetime katılan insanların çağdaş kentleri
ve demokratik bir ülkcyi, dünya ile entegre olmuş kcnlİe-ri yaratmak,
yaşatm ak zorundayız.

Siyasetin popülizmini bir tarafa bıraltıp, bilim ve teknolojiden faydalanaıalı
yeni kentsel alanlar yaratarak, insan-kent-ülke ve dünya dörtgeninde bir
uzlaşmayı, insanların daha sağlıklı boyutlarda, daha çağdaş orıamlarda
yaşayacağı bir düzeyi yaıatmak zorıındayız. sanırım, bu konuda üzerine
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düşen sorumluluğu layıkıyla yapan insanlaı olarak, bu sorumluluktan en

az 
-pay 

alacak insanlar olarak Harita Mühendisleri Odası yöneticileıini

veya Türkiye'deki ınühendisleri göıebileceğiınizi ifade etmek istiyorum,

lmar hareketlerinin başlangıcı, harita kadastro hizııetleridir. Haritası, imar

planı olmayan bir beldede hiçbir faaliyet yapılaınaz, Bu nedenle, sağlıklı

İentleşmenin ivedi, öncelikli hizmeti, harita, kadastro, imar planı ve arsa

üretimİdir. Önemli olarak, bu konuda kooıdinasyon eksikliği, Türkiyehin

kamu kuıumları aıasındaki koordinasyon eksikliği gündemde; bir de

istenilen süreçleıde, istenilen zaınanlarda kaynak artınmının yapıliımayışı,

özellikle plansız yapılaşmanın getireceği maaliyet kaışısında bu ülkenin

yarınlaıında plansız altyapıya verilen kaynakların çok daha ivedi boyutta

Lir kayııuk iİrafına yol açacağını buradan ifade eımek istiyorum, Bu

konuda sanırını kamu kuruluşları arasında bir koordinasyonun ivedilikle

kurulrnası gerekli ve kaynak aktarımları da istenilen düzeylerde geıçk-
leşmek durumunda.

Kurultayın değerli üyeleri, 1995 yılı dünya hoşgörü yılı, Dünya hoşgörü

yı!ında, artık ülkemizde de çağdaş düzeyde yaşayacağrınız insan olaıak,

İn.ro"u, onurlu yaşayacağımız ortamları görmek istiyoruz, Bugün dünya

hoşgörü yılında, burada Harita Kurultayından, siz değerli ınühendisltiıin

öııünde bir çağrı yapmak istiyorum. Özellikle herkese diyorum ki, artık

biz insanlarımızı kaybetmeyelim, birbirlerimizle uğraşnayalım, nereden

gelirsek gelelirn, ne olursak olalım, hangi kültürün içinde olursak olalım,

ama birbiıimizi sevelim, biıbirimizle dayanışma içine girelim,

Ben üç dört kelimeyi çok seviyorum. Özellikle barışı çok seviyorum,

kardeşliği çok seviyorum, dostluğu çok seviyorum ve sevgiyi çok
seviyorum. Bu dört kelimenin Türkiye'de ve 1995 dünya hoşgörü yılında,

özellikle çok sık olarak kullanılmasını, heıkesin bu duygular içinde

birbirine yaklaşmasını diliyorum.

'Biraz önce ifade edildi; gerçekıen ben sizin lstanbul'daki Deformasyon

Kurultayınıza katılmıştım. O Deformasyon Kurultayının demokrasi alanında

da Türkiye'de yapılmasını diliyorum. Bu konuda Türkiyehin artık belli

komplekslerini dışaııda bırakması, nasıl ekonomik koşullarda rekabet
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ettiği ülkelerle bir entegrasyon içine girmek istiyorsa Türkiye, artık
demokrasi boyutunda da bu rekabetin içine girmek zorundadır. Her türlü
kompleksinden arınmış, insanına değer veren, insanını örgütlendirebilen,
gerçekten o globallaşme, o katılım, çoğulculuk çerçevesinde herkesin
yöneıime katıldığı, herkesin kendini özgürce ifade edebildiği, Yaşar
KemalIerin arıık dışlanmadığı, her aykırı düşüncenin ifade edilebildiği
bir ülkeyi görmek istiyoruz. Bununda ıeme|inde birbirimizi anlamamız
yatılğını ifade etmek istiyorum. Herkes birbirini anlamak zorundadır, her
aykırı düşünceyi değerlendirmek zorundayız. İster katılalım, ister katıl-
mayalım, ama bütün düşüncelere saygı göstermek zorundayız. Herkes
hür Türkiye'de kcndini ifade etmek zorunda, her kesimin gelişmesi için
de elimizden ge|en katkıyı vermek zorundayız. Artık silahların yerini
barışın alacağı bir Türkiye istiyoruz. Arıık, hoşgörünün, sevginin olduğu
bir Türkiye istiyoruz. Art!k, ekonomik demokrasinin gerçekleşıiği ve
herkesin örgütlenebildiği bir Türkiyc isıiyoruz. Bunu yaratmak için de
hep birlikte, yalnız insan-toprak ilişkilerinde değil, insan ve dünya
iIişkilerinde, insan ve demokrasi ilişkilerinde de beraber olmamızı di-
liyorum.

Bu dinamik sürece büyük katkılarınız olacağına inanıyorum. İnşallah
öz|ediğimiz Türkiye}i, sadece insan-toprak ilişkilerinde burada ifade
edeıken, ülke demokrasisininin, ülke insanınının ve Türkiyehin yarınlarına
yönelik katkılarını da buradan gelişıireceğinizi umuyorum. Kurultayın,
ülkemize, sizlere, camianıza hayırlı olmasını diliyorum, hepinize sevgi
saygl sunuyorum.

BAŞKAN - Çok teşekkürler Sayın Bakanım. Şimdi, son konuşrnacı
olaıak, Devlet Bakanı Sayln Abdulbaki Ataç beyefendiyi davet ediyorum;
buyurun efendim

Abdulbaki ATAÇ (Devlet Bakanı) - Sayın Başkan, Sayın Bakanırn,
çok değerli konuklar, değerli delegeler, basınımızın ve tcleyizyonumuzun
değerli temsilcileri; sözlerime başlarken hcpinizi sevgiylc, saygıyla se-
lamlıyorum.

Ülkemizin kalkınmasına yönelik olarak toprağa yapılan her lürlü yatırım

fHııoB H.lıt v. Krdrrılo 
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ve mühendislik hizmetlerinin altyapısını oluştufan harita ve tapu kadastro

hizmetlerinin bilimsel ve teknik yönlerinin sergilenip taıtışılacağı bu

KuıuIıayı düzenIeyenleri ve Kurultaya bildirileriyle değerli katkılar sağ-

layacak olan bilim ve ıııeslek adamlarını içteniikle kutlartm, Böyle bir

platfoımda, benden önce konuşmuş olan çok değerli Bakanım ve Oda

Başkanı, Birlik Başkanı arkadaşlarımın değindiği konularda da bazı

ıartışmalara açık olduğumu, onlara da taıtrşmaya hazır olduğumu ifade

etmek isterim. Ancak, böyle biı Kurulıayda, fırsaı bulmuşken, öncelikle

kendi Bakanlığımın yapmış olduğu hizmetleri, bu Kurultaya uygun bir

biçiınde ortaya koymaya çahşmak isıiyoruın.

Çoğaltılması mümkün olmayan toprak, tarihin her döneminde ekonomik

ve İoplumsal yaşamda en önemli unsur olmuştur. Bu sebepledir ki,

ınülkiyet hakları ve bu hakların kullanılması, korunması, devlet tarafııidan

güvence altına alınmıştır. lnsanların toprakla olan ilişkileri, devletlerin

hayatrndan önce başlarnış, devlet anlayışının gelişimiyle de bu hizmet

zaman!a düzen altına alınmıştır. Toprak mülkiyetinin kutsallığı, harita

kadastro hizmetlerine önem vcıilmesi gereğini ortaya çıkarmaktadır,
Günümüzde harita tapu kadastro hizmetleri, toprak-insan ilişkilerini mo-

dellendiren bir bilgi sistemi olarak tanımlanmakıadıı. Toprağa bağlı

kaynakların değerlendirilmesinde ve biıçok hizmetleıdg temel altlık olarak

kullanılan harita tapu kadastro bitgileri, kalkınma plan ve programlarında

verilen hedeflere uygun olarak üretilmektedir.

Kalkınma planlarında, harita tapu kadastro hizmğtlerinde, otomasyona

geçiş çahşmalarının hı4landırılması Ve lesis kadastrosunun kısa zamanda

tama$lanması için özel sektörün imkin ve hizmetlerinden yararlanmasına

da yer veıilmiş bulunnaktadır. Ülkemiz, harita tapu kadastro konusunda,

kamu ve özel sektörde köklü deneyime, güçlü ve çeşitli insan gücüne

sahip olduğunu memnuniyetle müşahade etmiş bulunuyorum.

Ülkemizde, gerçek anlamda kadastro hizmetleri 60 yıl<|an beri devam

etmektedir. Kalkınrna planlarında tesis kadastrosu yapılması gereken alan

417 bin kilometrekare olarak tespit edilmiştir. Günümüze kadar 307 bin

kilornetrekare alanın kadasirosu tamamlanmrştrr. Buna göre geıçekleşme

lo 73\ür. Bu oran, kenısel alanlarda % 98'e ulaşnıştır. Tc§is kada§troou

TrırıoB Hrlıı, vc Krdrrtro lrğhendlrl,rı odr!ı
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hizmet|erlnin krsa zımanda tımomlınmısı, otomasyond.geçış çaıışmı-
larının hızlandınlması için flnansmana ihtiyıç olduğu tespit edilmlştlr.
Bu önemli sorunu aşmak için, Bakınlığıma bığlı Tapu ve Kadastro
Genel Müdürliiğünde çalışmaıar tam8mıanaralğ Tıpu ve Kıdastro
Döner Sermıyesi işleımesi faaliycte geçlrilmıştir. Bu uygulama ile
elde edilen kaynaklar, tapu ve kadastıo hizmetlerinde oıoınasyona geçiş
çalışmalarının hızlandırılması ve tesis kadastrosunun özel sektörün imkan
ve gücünden de yararlanarak kısa zamanda tamamlanması hedeflerimiz
arasında yeı almış bulunrnaktadır. Şu hususu da belirtmek isterim:
Kadastro, ülkemizde yatırım hizmetlerine hiçbir şekilde darboğaz olma-
maktadır. Yatırım yapılan bölgelere öncelik verilerek, tesis kadastrosu
hizmeti, bu bölgelerde zamanında tamamlanmaktadır.

Ancak, kadasıro yaşayan bii hizmettir. Toplumun dinamik yapısına paıalel
olarak, özellik|e hızlı kentleşme, kadastronun güncel tutulmasını, yaşatıl-
masınt ve tapu kadastro bilgilerinde, otomasyonu ön plana çıkarmış
bulunrnaktadır. Bu husus dikkate alınarak, harita tapu kadastro bilgilerinin
bilgisayar ortamında tutulmasına imkdn sağlayacak yasal düzentemeler
de yapı|makıadır.

Bunlardan bir kısmını bilgilerinize sunmak istiyoruın. Sayın Genel
Müdürüm de değindi; tapu sicilinin yasal temellerinden biri olan ve
1930 yılından beri yiiıürlükte bulunan Tapu Sicil Tüzüğü yürürlükten
kaldırılarak, 7 Hzziran 1994 tarihinde yeni Tapu Sicil Tüzüğü yürürlüğe
konulmu§tur. Yeni Tapu Sicil Tüzüğü, ıapu sicillerinin bilgisayar ortamında
da tutulmasına imkin sağladığından, bu konuda çok antamlı ve öneınli
bir yenilik getirilmiştir. Bir örnek uygulaırıa olarak; GAP projesi kap-
samında sürdürülen toplulaşhrma pğelerinde bitirilme aşamasına gelenlerin
tescil işlemleri, bilgisayar çıktıtarından yararlanılarak yapılmaktadır.

Kadastronun yaşayan bir hizmet olduğunu belirtmiştim. 60 yıllık geçrnişi
olan bu hizmette yüıütülen kadastral haritalarda yer alan yaklaşık 32
milyon parsele ait teknik mülkiyet bilgilerinin bilgisayar ortamrna akta-
rılrnası, ancak sayısal değerlere ulaşmakla mümkiin olabilmekledir. Bunun
için, 2859 sayılı 'Tapulama ve Kadasıro Paftalarının Yenilenmesine Ait
Kanun" gereğince, uygulama niıeliğini kaybetıniş kada§tro paflaları ye-

Tuuoa H.llı, v. K.dartfo Müh.ndırı.ft odırı
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nilenmek suretiyle sayısal değerlere utaşılması ve bu bilgilerin de bilgi

sistemıerine aktarılması çahşmaları Pıanlanmıştır, Bu çalışmaların, yasal

boyutunu kolaylaştırmak için yürürlükte bulunan Yenilerne Yönetmeliği

yeniden dtızentenmiştir. Yönetmelik yürürlüğe girdiğinde, kadasıİo teknik

Lilgilerinin süratle yeniye uygulanması ınürnkün olacaktır,._Yapılan bu

değşikliklerle, tapu kadastro bilgi sisteminin kurulmasına yöne!ik yasal

düzenlemeler açısından büyük adımlar atılınıştır,

Tapu ve Kadastro Bilgi Sistemi Projesi çerçevesinde, ülke bazında seçilen

ömek bölgelerdeki uygulamalar sonuçlanmıştır, Bu çalışmalar sonucunda

ülkemizeln uygun model tespit edilerek, tapu ve kadastro hizınetlerinin

yoğun.olduğu bölgelerde otomasyon çalışınaları başlatılmıştır, Tapu ve

LrJ".to billilerini kullanan.çevre!erden, otomasyona geçilmesi yönünde

yoğun istekİr gelmektedir. Özellikle Emlak Vergisi kagklarını önlemek

İçin belediyelerden gelen istekler dikkat çekecek boyuttadır, Ayrıca,

uelediyeıer irmu kurum ve kuruluşları, özel sektörde toprak diizenlemeleri

ve imar planlamalarına ilişkin olarak yapılan pğeler, yakından izlenmekte,

desteklenmeye değer görülenleı de prdtokollar yapılmak suretiyle gerekli

destekler sağanmaktadır.

Planlarımızı 2000'li yıllara göre yapıyoruz, Bilindiği gibi, her hizmette

en önemli unsur, insandır. Bunun için, tekıolojik gelişmelerin idenme,sini

sağlamak için yurt dışındaki eğitim kurumlarıyla ve devlet krıruluşlarıyla

işUiıli6i yapılınattadır. Çeşitli uygulamaları görmek ve bilgilenınek üzere

yurt dışına uznan personel de gönderilmektedir,

Sayın konuklar, değerli delegeler; şu hususu özellikle belirtmek isterim:

ÜlkemizOe yapılması gereken yığınla haıita, tapu kadastro hizmeti vaıdır,

Finansman temin edildiği oranda bu hizmetler de her alandaki kaynaklann

değerlendirilnesi ve hizmete konulması mümkün olacaktır, Bunlardan

daha önemlisi, meslekte ve özel sektörde uğraş veren kişi ve kuruluşlara

iş ve istihdaın alanı açılacaktır. Amacımıa ülkemizde teknolojik gelişmeler

doğrultusunda pratik yöntemler de bulaıak, ıneslek çevresindeki birikim

ve beklentileıi asgariye indirmek §uretiyle hizınet yapmaktıı,

Bu Kurultayda değerli bilim ve meslek adaınlarının sunacakları bildiri
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ve görüşleIinden, hizmetlerimizde yararlanacağımız inancımı belirtiyorum.
Bu Kurultayın, ülkemiz ve meslek camiası için başanlı olmasını diliyorum.

Sayın Bakanımın, cümlele rini tarnamlarken söylemiş oIduğu, en büyük
toplumsal ihtiyacımız olan karşılıklı saygı, sevgi ve en önelmlisi, en zor
zamanlarda -ki, ülkelerin zor zamanlan, kişilerin zor zamanları olduğu
gibi devleılerin de sıkintılı anları o|abilir- bu sıkıntılı anları, ülkeınizin
ve insanlarıınızın sıkıntıl! günlerini, hangi boyutlarda oIduğunu taItışmak
değit, hangi boyutlarda olursa olsun, ortak iıademizi kulianarak süratle
bunu aşmanın yollarını bulmak, bence önemlidir. Bunun için de, çoksık duyduğuınuz, ama çok sık söylenmesinde de fayda olduğunu umduğum
cümlelerle sözlerime son vermek istiyorum. Kederler ve üzünıüleı pay-
laşıldıkça küçülür, sevinçter paylaşıldıkça büyür. Hepinize srygrluİ su-
nuyonm.

BAŞKAN - Teşekkürler Sayın Bakan. Sayın bakanlaıımızın konuşma-
larıyla, açılış konuşmaları sona ermiştir. Hepinize kahlımlarınız için ve
Kurultayı onuılandırdığınız için teşekkür ediyorum. Biraz sonıa, alt katta,
sayın bakanlarımızın lütfğdip açacakları bir sergi var. Buıada ölçüm,
harita_ ve 

_kadastro çalışmalarıyla ilgili rnodern aİet ve sistemler sergi-
lenmektediı. Hepinize tekrar teşekkür eder, serginin aglışrna davet ederim.

Saygılar sunarım.

frılıoB Hrrla. v. K.d.rtfo lığh.ndt.ıclı odrrı
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5. HARITA KURULTAYI
5 Şubat 1995

HARİTA KADASTRO SEKTÖRÜ
vE GELECEĞE narrş

FoRUM

BIRINCI OTURUM

Erdıl AKDAĞ @AŞKAN) - Günaydın arkadaşlar, 5. Kurultayın son
gününde çok büyük bir konuyla olurumu açıyonım. Konumuz, 'Harita
Kadastro Sektörü ve Geleceğe Bakış" şeklinde Kurultay Prograınında
yer almıştır. Forum şeklinde düzenlenmiştir. Bu forum için özellikle
hazırlanmış sekiz tane meslektaşımrz vaı. Tabii, bu kadar büyük konunun
dört saat gibi bir zamanda tartışılması çok zor bir olay. Bu nedenle,
arkadaşların yapmış oldukları büyük çalışmaları ilk nazarda 15 dakikada
özetlemelerini isteyeceğim. Bu arada, her konuşınadan sonra o konuşmacıya
katılım vaısa, onu si2lerden alacağız, Ancak, konu başlıklarının iyi
tespitlenmesinde yarar var. Konularda neler konuşulacağını bilir isek,
tekrar olmayacaklır.

Ögıeden sonraki kalan kısımda da, ıüm dinleyicilerin foruma katılacaklarınl
temin edecek yöntemi sağlanıaya çalışacağız. Biz, bu konuda ne kadaı
konuşulsa az olduğunu biliyoruz; ancak, mümkün olan en kısa şekilde
konuşmayı sağlayıp, konularımrzı ve katkılarımızı net olarak ortaya
koyarsak benim işimi kolay|aşırmış olacaksınız. Bu konuda hazırlanınış
olan, özellikle hazırlanmış olan sekiz arkadaşım olduğunu söylerıiştim.
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Bunlardın Eroı Köktürk, bu konunun insan kıynıkları kulıanımı
konusundı incelcme ve lrdcleme yaptı.

Davut Koyuncu, eğitim açısındın bu konuya yaklışmaya çıIıştı.
Namık Gazioğlu, yapılanma açısından ve kamusal düzenlemeler açı-
sından bu konuya yaklaşmaya çalıştı. Ensar Kıhç, parısal kaynaklann
ve diğer kaynaklırın kullanımını irdeIedi. Uğur Aşkır, son ekonomik
paketin, yani 5 Nisın kararları ve Türkiye'ye getirdiği, bu arada
mesleğimizin etkilenme konulırını araştırdı. Zeki Adlı, mesleki uy-
gulamaların nercleıde, ngsıl olduğu açısından konuya yaklaştı. Gürkın
Kanbir, ye re l yönetimlerdeki mesleğimizin ığırlığını koymaya çalıştı.
Nıdir Aydın arkadaşımız da, gelişe n teknolojile r açısından mesleği_
mizin nerede olduğunu koymaya çalıştı.

Olayı yine günlük ele almadan, bugün, yarın ve gelecek olarak almayı
rica edeğim. Dün dünde kalmış olsun; çünkü, düne de girdiğiıniz takdirde
olayı bitirmemiz mümktin değil. İlk konuyu bugün, yarin ve gelecek
olarak ele alalım. Tüm katılıincı, arkadaşlardan da konuyu bu şekilde
değerlendirmesini, kişisel meseleleıi ortaya koymamasını, kişileri muhatap
almamasını özellikle rica edeceğim.

Kişilerle olan münasebetlerde saygılı olalım, kişi adı mümkün olduğu
kadar koymayalım. Kurumlaı bahis konusu olabilir; ancak, mesleğin
nerqde ve nÖreye gittiğini çok açık şekilde ortaya koymak mecbuıiye-
tindeyiz. Harita Kadastro Sektörü dediğimizde de, sektörün iki yanlı
olduğunu, bunlardan birinin karıu sektörü, diğerinin de özel çahşanlar
olduğunu özellikle vurgulamak istiyoruz. Dikkat ettiyseniz, özel sektör
diyemedim; çünkü, özel sektör değil bizdekiler; bunun konuşnialarını
bundan üç dört yıl evvelinden devamlı yaptık. Bugünküler, özel sektör
değil, özel çahşan, özel büro sahipleridir. Meseleyi bu açıdan koyarsaİ
daha sağlıklı yere varacağımıza inanıyorum.

İık sozrı Sayın Erol Köktürk'e vererek başlamak istiyorum. Çünkü,
mesleğimiz emek-yoğun bir hizmet sergiliyor. İnsan, ınesleğiınizin en
büyük faktörüdür. İnsan kaynakları ne şekilde, nasıl kullanılır, nerelerde
kullanılması gerektiğini,ortaya koyarak başlar isek, o zaman meseleye
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daha kolay ulaşırız kanısında olduğum için, bu sıralamayİ kendim yaptım,
Sayın Erol Köktürkİi bu konuda konuşınak üzere buraya davet ediyorum.
Puyurun Erol bey.

Doç.Dr. Erol KÖKTÜRK - Çok teşekkür ederim Sayın Başkan.
Sizden iki sarr kart görrneden sözleıimi bitirmeye çalışacağım. Zaman
açısından kısıtlı bir oturum gerçekleşecek, o nedenle ben de hemen
sözlere gireyim istiyorum. Ancak, bu arada bir şey söylememe Sayın
Başkan izin vermenizi rica ediyorum, bir yönetim şekli açısından.
İstanbut'da yaptığımız bir söyleşide Erdal Atabek, soru sorulma aşamasına
gelindiği zaman, kesinlikle yerinden soru sormayı kabul etmemişti. "Böyle
toplantılarda genellikle kürsüler ve ınikrofonlar otoritb yerine geçiior;
-konu da zaıen toPlum ve otoİiıeldi- gelin, buralarda konuşun, mikro-
fonlardan konuşun ve bu otorileyi birlikıe paylaşarak parçalayalırn ve
dağıtalım" demişti. Ben de bugünkü bu oturumda gerçekten bir özlemimi,
yani sekıörde biı düşünce fırtınası es'mesi konusundaki bir özlemimi dile
getirerek, bu oıorileyi de parçalayarak bu fırtınanın estililmesini bu
toplantıda diliyorurn, böyle olacağına da inanıyorum. Çünkil, bugün bizim
ancak olsa olsa bir tartışma platformuna bazı doneler sunmak gibi bir
görevimiz var; esas bugünün anlamı salonun buraya gelip de bu oıoriteyi
parçalaması ve düşiince fırtınası estirmesidir.

İnsanlık, milyonlarca yıl süren getişiminin bugünkü noktasında adeta
kendisini yeniden keşfetınektedir. Kendi öneminin faıkına başka boyutlarda
bugünlerde yeniden varmaktadıı.

Artık insan, salt-biyolojik yaratık olııaktan sosyo-kültürel yaratık olma
noktasına doğru gitmektedir ve bunun adı da artık günümüzde bireydir.
Bu gelişme çerçevesi içinde, aıınosferi içinde insanlık adeta benim
durumum ne olacak diye kendi kendisini sorgulaınaktadır da. Hele hele
bizim sektörümüz açısından değerlendirildiğinde, bu teknolojik saldırı
karşısında sanki insan faktörünün önemi azalacakmış gibi bir kaygıyla,
bir kuşkuyla yaşanmaktadır. Fakat, global sosyolojiyle uğaşan uaıanlann
şu değerlendirmesini size özellikle vuıgulamak istiyorum:

2l.nci yüzyılın en heyecan uyandırıcı atılımları, teknoloji sayesinde değil,
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insan olmanın ne anlama geldiğinin daha iyi anlaşılması sayesinde
gerçekleştiri lecektir. 21.nci yüzyılın anlamını işte bu belirleyecektir.
Dolayısıyla, ben de bu Kurultaya hazırlanırken kendimizi ıartışmayı
özellikle arzuladım.

Bütün sekıörlerin canlı boyutu, sektörleİe can katan boyutu insan
boyutudur. Bunun bir biçimde ele alınmasrnın çok doğru olacağını
düşündüm. Bizim sektörümü4 hele hele bizim sektörümüz, Sayın Başkanın
da vurguladığı gibi, insansız olması olanaksız, çok güç olan bir sektör.
Bizim sektörüınüzde insan faktöıü her şeyin odak noktasında yer al-
maktadır, her ne kadaı teknoloji bu kadaı 8elişse de... o hedenle, bir
kez durumumuzu, kendimizi biı gözden geçirmenin yararlı olacağını
düşünüyorum.

İnsan kaynakları deyince, aslında hep eksik bırakhğımız bir şeyi burada
vurgulamak istiyorum. Bu tür Kurultaylarda genellikle, bu salonlarda çok
az tekniker arkadaşımızın olduğunu da gözlerne fırsatım oldu; arna, biz
böylesine oturumlarda genillikle miihendisler olarak hep ınühendis dü-
zeyindeki kaynakların tartışmasını yapıyoruz. Oysa ben, harita sektöründe
insan kaynakları dediğim zaınan, vasıfsız işçilerden en üst düzeydeki
yöneticiiere kadar bütün insan kaynaklarının değerlendirilınesinin, bir
potada değerlendirilmesinin gerektiğine inanıyorum.

Bu anlarnda en önemli nokta, insan kaynakları denildiği zaman en
önemli nokta, işte bu vasıfsız işçiden en üst düzeydeki yöneticilere
kadar her düzeydeki insan kaynağının verimlilik ölçüsü temelinde doğru
kullanılınasını, doğru yerlerde kullanılmasını anlamak ve vurgularnak
istiyorum. Doğru yerde, doğru konumda kullanılamayan insan kaynaklarının
ise düşünülen anlamda vorirnli olamayacağını şimdiden kolaylıkla söy-
leyebilirim.

Bir iki şeyi, spekülatif gibi gelebilir size ama, söylemekte yaraI var.
İnsan kaynakları bir konuma nasıl'gelir?.. Bir insan, bir konumu, bir
sektöI içindeki bir konumu nasıl elde edebilir?.. Ya niteliğine göre elde
eder, niteliğine verilen öneme göre elde edilebilir. Davranışlarına göre
elde edebilir; yani, ilişki kurma becerisine ve aktörlük becerilerine göre
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bir konuma gelebilir. Siyasi ilişkilerden aldığı güçle bir yere gelebilir,
bir insan kaynağı ya insan kaynakları. Üsl yöneticilerine yakınlaşabilıne
becerilerine göre bir yere gelebilir ya da üst yöneticileriyle akrabalık
ilişkilerine göre bir sektör içindeki insan kaynakları bir konuınu-elde
ederler.

Şunun altını hemen çizınek gerekiyor bu sınıflandıırna içinde. Eğer
verimlilikten söz edeceksek, insan kaynaklarının niteliğine göıe değer-

lendirilmesi gerekir. Niteliğine göre değerlendirilmesi durumunda biz,
sektördeki işlerin iyi gitmesini sağlayabiliıiz. Böyle olmazsa ne olur?..
İnsan kaynaklarının yerinde kullanılmaması gibi ya da bir başka deyişle,
insan kaynaklarının hor kullanılması gibi bir sonuçla karşılaşabiliriz.

Bunları hep özetlemek zorundayım ne yazık ki, bunlar 25 sayfalık bir
çalışmanın özeti şu anda size aktarınaya çalışhğım; başlıkları okuyaıak
geçceğim.

Bu çerçevede, bizim ülkemiz açısından vurgulamak istediğim bir kaygımı

şöyle ifade edeceğim; bizim ülkemizde kişisel ve örgüt§el düzeyde
politizasyon, bizlerin savunması gereken, rejirn adına savunrnaınız gereken,

ülkemizin demokrasi geleceği adına savunnamız gereken bir şeydir.
İnsanların inançları uğruna uygun yerlerde siyasi mücadeleler içinde
olınaları gerekir. Ancak, bizim ülkemizde çok tehlikeli bir süreç yaşan-

maktadır. Devlet başta olmak üzere bütün kurumlar, yeıel ölçekler de
dahil olmak üzere politize olmuşlaıdır. Kurumsal düzeydeki politiza§yon,

insan kaynaklarının kötü kullanılrnasının en temel nedenlerinden bir
tanesidir. O siyasi parti geldiği zaman değişen kadrolaı, bu siyasi parti
geldiği zarnan yerine başkalarını bırakmaktadır; zar zor yetişen insan

. kaynaklarının atıl durumlarda üç beş yıl daha yönetiın değişinceye kadar
beklediklerine tanık olmaktayız. Politizasyonu bu boyutlarıyla, bu yanını

çok tehlikeli bulduğumu ifade etmek istiyorum.

Yine, politizasyo4un ıehlikeli bir yansıması olarak, projelerin Politize
edilınesini de qok tehlikeli buluyorum. Bizinı ülkemizde böylesine bir
handikap yaşannaktadır ve biz bu handikabı talihsiz bir biçimde Hakar
Projesinde yaşadık. Bunları söyleyip geçiyorum. İnsan hakları açısından
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vurgulamaya çalışacağım bir kügük detay gibi, ama önemli nokta; kontrol
nühendisliği kavraınıdır.

Bir meslektaşıın|z mezırn olduğu zaınan, bir yerde göreve başladığında
heınen kontrol mühendisi oluyor. Ona yapılabilecek en büyük haksızlık
budur. Oysa, gelişmiş toplumlarda kontrol mühendisliği, bir meslektaşın
olgunluk dönemlerine,denk düşer, o mesleği iyice özüınsediği dönemlere
denk düşer. İlk meslek buluşmasında kontrol rrühendisliği yapan bir
meslektaşımız ne yazık ki başka meslekıaşlarıyla ta!ihsiz bir biçimde
çatışmalara girebilrnektedir.

İnsan kaynakları açısından, bizler açısından bir diğer öıemli nokta,
birbirirnizi anlayanarna sorunlarıdır. Genellikle konuşuruz ama, an-
Iaşamayız, aykırı düşriz birbirimize, biöirimizi kırarız, dökeriz; birbirimizi
anlama konusunda çok daha fazla çaba harcamarnız gerektiğini düşünüyo-
Ium.

Diğer öneınli bir nokta da, tabii, toplunlar değişiyor, toplumların yapısı
değişiyor, topluınlardaki değer yargıları değişiyoı; teknokratların günün
değişen bu değer yargıları içinde sürekli değişen davranış biçimleri
göstermemeleri gerekir ya da bir başka ifadeyle, günün gerektirdiği
biçimde davranmak zaafları da yine insan kaynakları açısından öneınle
üzerinde durulınası gereken bir noktadır. Bu zaaflara düşlüğünüz noktalaıda
da, teknokrat kimliğiniz hep erozyona uğradığını ve uğramakta olduğunu
özellikle vurgularnak gerekiyor. Bunun çok doğal bir sonucu olarak,
sektörde, özellikle vurgulamak istediğim dava adamlarının, inanç adam-
larının, ıneslek adamlarının sayısında bir aza|mı göze çarpmaktadır.

Geçmiş dönemlerdeki, yıllar önceki meslek ve sektör atmosferine bak-
tığımızda, dava adamları kavramı ve dava adarnları sayısıyla, bugün
sektörümüze baktığımızda sayısı artmasına karşın, nicelik olarak rnes-
leğimizde bir sayı arttşlığı olmasına karşın, dava adamlığı konusunda
bir azalma göze çarpmaktadır.
Bunu çok önemli bir tehlike o|arak gördüğümü, sekıörümüzün, mesleği-
mizin geleceği açısından kendisini mesleğine adamtş, amatörce duygıılaıla
kendisini ınesleğine adamış dava adamlarının azalan sayısının geteceğimiz
açısından çok tehlikeli olduğunu özellik|e vurgulamak istiyorum.

32



TııuoB H.ll?. vc Krdrrtlo Hührndı.lclı odrrı

Bir diğer önemli nokıa, değişime kaışı adı könu|mamış dirençlerdir;
Bizim ülkemizde, örneğin kimse demokrat otmadığını söylemez, herkes
demokrasi aşığıdır; aına, uygulamalara baktığırnız zaman, insanların
demokatlıkla uzaktan yakından ilgisi olmayan davranışIar içine girdiğine
tanrk oluyoİsunuz.

Yine, bizim ülkeınizde adına ''ben statükocuyum'' diyeıek kimse ortaya
çıkmaz. Ama yine davranışlarıyla ve elinde bulundurduğu yetkileri
kullanmak biçimlerine göre insanların statükocu olduklarınl.rnutlaka
yakalarsınE.

Gelişen olaylar kaışısında hem değişimden yana görünüp; ama gizli bir
biçimde statükocu o!ma çelişkisinin de, insan düzeyindeki bu çelişkinin
de mutlak surette aştlması gerekiyor. Bu çrçve içinde, yine sektörümüzde
insan. kaynaklarının değerlendirilmesi konusunda önemli zaafl arıİan bir
tanesinin de dayanışma eksiklikleri olduğunu vurgulamak istiyorum. Ergun
Öaürk bir an gözüme çarpıyor. Ergun Öaürk hocamıza ömeğin Kocaeli'de
verdiği mücadeledd biz ne kadar destek olabiliyoruz?.. Kendinıi sorgu-
luyoruın; hiç, sıfır, nakıs, bugünkü günlerdeki deyimle nakıs düzeyinde.
Ya da bir başka noktadaki bir meslektaşımıza ne kadar sahip olabiliyoruz
ya da destek olabiliyoruz?.. Ya da olması gereken bir konumda,
değerlendirilmesi gereken bir meslektaşımız bütün biıikimlerini buıada
kullanabilecekken, var olmasının koşultarını kendi elimizle nasıl ortadan
kaldırabiIiyoruz?.. Çok ciddi dayanışrna eksiklikleriyle ve vefasızlık ör-
nekleriyle karşı karşıya olduğumuzu düşünüyorum. Bunları rnutlak surette
sektörümüzün geleceği açısından aşmamız gerekiyor.

İnsan kaynakları açısından en önemli konulardan bir tanesi de, benim
son zamanlarda özellikle içirnde bir burukluk yaratan konu, çözümlere
ve önerilere sahip çıkaınarnak konusudur.

Bu Kurultay beşinci kez yapılıyoı, birçok araştııma var bu sektöıde,
yazılıp çiziliyor, bunların hepsinin sonunda bir öneriler kısmı giriyor
genellikle. Ben son zarnanlarda pek öneri yapmıyorum gerçi am4 eskiden
olanlardan söz ediyorum; fakat, o öneriler yazgılarıyla o yapıldıktarı
yerde kalıyor. Sorunlar konuşuldukları yerde, öneriler de yapıldıkları
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y€rde kaldığı sürece bir değişimden, bir gelişmeden söz edemeyiz.
Sorunlırın pırça§ı olmaktın kurtulup çiizümlerln pırçr§ı olmak
zoııındıyız

Böylesine biı meslek adamlığını ve meslek ınücadelesini benimsemek,

kabul etmek ve ısrarla uygulamak zorundayız. O nedenle, önerilere sahip

çıkınak zorundayız; çünkü öneriler çok kolay yapılrnıyor, Vurgulanması
gereken bir diğer önemli nokta, kuşaklar arası kopmalar sorunu sektö-

rümüzdeki. Bunu da insan kaynakları açısından çok önemli bir sorun

olarak görüyorum. Biz istesek de, istemesek de, bu sektöıün geleceğini

genç kuşaklaı sahiplenecekler. Onlar bizim gibi düşünmek zorunda değil;

onlar bizden farklı şeyler düşünüyorlar, düşünüyor olabiliıler. Biz onları

bizim gibi düşünnıeye zoı|ayamayız. Onlara uymak zoıundayız, onlarla

bütünleşmek, kaynaşmak zorundayız; eğer sektörüınüzün geleceği açısrndan

bazı kaygılarımız varsa, genç kuşakları daha fazla anlamak ve onlarla
bütünleşmenin yollarını bulmak zorundayız.

Bir diğer önemli nokta bu çerçevede, bireysel rnücadeleler, kuşkusuz

çok çok önemli ve anlamlı. Ancak, sekıör açısından örgüılü mücadelelerin

ve diyaloğun da daha önemli olduğunu düşünüyoıum. Çağdaş insan,

biliyoruz, örgütlü insandır. Bugün çağdaşIağın ölçüsü, toplum içindeki
örgütlülük oranıyla ölçülüyoı. İsveç'te bir insanın örgütlülük oranı 5 ile
8 arasında değişir; yani, bir insan 5 ila 8 örgütün üyesidir, oralarda

toplumsal yaşama örgütlü bir biçimde katılır. Bizlerin de harita sektörü

olarak, yaşama, rnesleki yaşama, toplurısal yaşama gelişmiş örgütlülük

oranlarıyla katılmanın yollarını bulmarnız gerekiyor.

Olumsuz bir biçimde, biraz Gümrük Birliği tartışmalarının zorlamasıyla
da olsa, sanıyorum Şubal ayı içinde Parlamentomuz açısından -bunu

olumsuz buluyorum, onu da ifade etmek istiyoıum- Avrupahın yapmış

olduğu bir baskı sonucunda da olsa partilerimiz anlaştılar ve bir Anayasa
değişikliği gerçekleşecek. Büyükçe bir olasılıkla da 6-7 Marttan önce
bu Anayasa değişikliği gerçekleşecek ve örgüllülüğün önündeki bazı
engeller kalkrnış olacak.

Umarıın ve dilerim ki, bundan sonraki süreçle örgütlülük konusunda
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çok daha ciddi ömekler verebiliriz. Ne yazık ki, bazı konulaıı atlıyorum,
son üç noktaya Sayın Başkan, saruyontm 2-2.5 dakikam var, üç noktaya
değinerek sözleriıni bitireceğiın.

Eğitim, meslek adarrlalına bir meslek kültürü verir, bir meslek felsefesi
veri; biz de alrnış olduğumuz o ıneslek felsefesini mesleki yaşamımızda
şöyle ya da böyle uygulatız, hangi uygulamayla karşılaşıyor isek. Fakat,
inanıyoruın ki, bizim eğitiın prograrılarımızın içinde öyte konular var
ki, özel yaşarnımızda ve toplumsal yaşamımızda da bize anahtarlar
veriyor; en,küçük kareler yöntemi bunlatdan bir tanesi. Aslında, en
küçük kareler yöntemini mesleğinde uygulayan bir meslektaşım, bunu
özel yaşamında ve topluınsal yaşaınında da şöyle ya da böyle uygulama
ustalığı gösterse, harita mühendislerinin en az hata yapan insanlar olması
gerekiyor ya da özel yaşamlarında ya da ıopluınsat yaşamlarında yaphğı
hataların karelerinin toplamını minirnize eden insanlar olmalan gerekiyor.
Bunu da özetle vurgulamak isterim. Ama, bu tür olaylaıda bana sorananrz,
bu mesleki anahtarı kullanmak ne kadar önemli ise, biı şey de çok
önemlidir; eleştiri.

E!eştiriyi çoğunluğun hoş görmediği bir ortamda yaşıyoruz. Eleşıirmek
ya da eleştirilrıek, genellikle suçluluk yaıahcı bil durum o|arak algılanıyor.
Eleştirinin yapıcı yanı gözardı edilerek, onun içinde hep yıkıcılıklar
aranryor. Sayın Nadir Nadi, 'Biz ŞarklıIar eleştiriden hoşlanmayız; çünkü,
aklımızla değil, duygularıınızla yaşarızn demiştir ve eleştirinin mantıksal
zorunluluğuna ilişkin Batılı filozofun 300 yıl önce ortaya koymuş otduğu
gerçeği, yani "Eleştirilmek zaman zaman üzüntüdür; ama eleştirilmemek
her zaman için kötüdür" gerçeğini henüz algılayarnamıştır.

İster biügin olatım, isıer sanatçı, ister politikacı, bize karşı çevrilen
e|eştiri sinirleriınizi bozar. Bu bizde eleştiriye bakrş açısıdır. Gerçeklen
de, bu 1racın rneslek yaşamında doğru kullanılması gerekiyor.

Bizdeki çarpıklık şudur: Her yapılan eleştiri olarak yapılmaya çalışılır.
Oysa, eleştirinin hakaretle, karalamay|a, suçlamayla, sövrneyte, saldınyla
bir akrabalığı yoktur. Çünkü, eleştiri, kendi içinde bun_laıı barındırmayan,
aına kendi içinde çözümün kıvılcımlarını, çözüınün ateşini barrndıran bir
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mekanizmadır, bir aıaçtır. Dolayısıyla, eğer yapılan eleştiri ise, bundan

alınmarnak gerekir. Tersine, bundan mutluluk duymak gerekir. Çiinkü,
orada gözüınüzden kaçan bir şey ortaya konulmaktadır. Dolayısıyla,
kendisİ bizatihi hatalarla, toleranslarla, hoşgörü sınnlarıyla uğraşan bir
mesleğin, eleştiri konusunda tahammül gücüne sahip olrnası gerekir.

Böyle düşünüyorum. O nedenle de bu eleştiri anahtarının §ğktöıümüzde

çok iyi bir biçimde kullanılması gerekiyor. Gelişmemizin, dinamizmin

anahtarının eleştiri olacağını, düşünce fırtınalarının anahtarının eleşıiri

olacağını düşünüyorum.

Son iki nokta Sayın Başkan. Bunlardan bir tanesi şu: Zaman zaman

konuşurken karamsar tablolar çiziliyormuş gibi bir duruınla karşılaşabi-

lirsiniz; bazı şeyler konuşulurken. Hele zamana karşı olan yarışlarda,

belki ifade bütünlükleıi kaçabilir ve bu çerçevede kopukluklar içinde

bir karamsarlık algılaması yapılabilir. Böyle bir şey söz konusu değil.

İnanın ben gelecekten çok umutluyuın; sektörümüz adına da ülkemiz
adına da çok umutluyum. Rolla Mayln Yaratma Cesareıi adlı kitablndaki

ön söz şöyle başlar: "Felsefe, soğuk gerçeklikten yola çıkınalı ve sonra

tekrar §omut gerçekliğe dönmelidir."

Felscfenin hareket nokıası öyle bir nokta olmalıdır ki, kişi bu noktadan

başka bir nokıadan başlayamasın. Başka hiçbir şeyden değil de, yalnız

ondan hoşlanmamızı zorunlu kılan, kendini kayıtsız şarlsız üstümüze

dayatan bu nokta, acıdır. Acı, ondan yola çıkmamızı gerektiren somut

noktadır. Acının karşısında aradığımız da mutluluktan başka bir şey
değildir. Tüın düşünce acı ve mutluluğun somut kutupları arasrnda

kuşatrlmıştır. Eğer zaman zaman bir şeyler geri 8etiriliyorsa, sektörümüz

adına duyduğumuz acrdan kaynaklanmakladır. Sektörümüzün çok daha

iyi noktalarda olamamasından kay.naklanan acıy|a söylediğimiz şeylerdir.
Ama bu acı kendi içinde bir mutluluk unsurunu da barındırmaktadır ve

ben bu umudu taşıyorum. Bu söylediklerimizden böy|esi bir anlamın

çıkarılması gerekiyor.

Bu çerçevede sözlerimi, Alman düşünür ve tarihçi İ{ergerin şu yaklaşımıyla

bitirmek istiyorum:'İnsan, aklını kullanmasını öğenmeseydi yaşyamazdı
ve kendini ayakta tutamazdı. Aklını kullanır kullanmaz, elbette binlerce
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hataya ve binlerce yanılgıya giren kapı önünde açılıverdi. Ama, hemen
aynı zamanda bu hatalar ve yanılgılar sayesinde akjını daha iyi kutlanmayı
gösteren yol da önünde açılmış oluyordu. İnsan, hatalarını anlamayı ne
kadar çabuk öğrenirse, onları düzeltmek için üstlerine ne kadar sağlam
bir güçle varırsa o kadar çok ileriye gider, insanlığı o kadar geİişir.
İnsan, insanlığını yetkinleştirmek zorundadır ya da kerİtti suçunun ağırlğı
altında yüzyıllarca inleyecektir.''

Bu sektörün insan kaynakları olarak, bu sektörün canlı yanı olarak
rıesleğirnizi uygularken, topluınsal sorunlarla ilgilenirken, bizi yıltaı boyu
in]etecek hatalar yapmamak bizim en büyük felsefemiz olmalıdır. rl"pl.ir"
teşekkür ediyorum.

BAŞKAN - Sayın Doçent Doktor Erol Köktürk'e, yapmış olduğu bu
üst düzeydeki konuşmasından dolayı çok teşekkür ederim. Üsİelik zaınanı
çok güzel kullandı. Hakikaten söylenmemiş şey de bırakmadı. Şimdi
sizlere soruyorum arkadaşlaı: Sayın Köktiirklin konuşmasından esinlenerek
eklenti yapınak isteyen, soru sormak isteyen arkadaşımız var mı? Varsa,
isimlerini alayım ve mikrofona davet ebeyim. Evet, buyurun.

nmlne BİNaLİOĞLU - gerçekten Doçent Doktoı Erol Köktürk'e çok
teşekkür ediyoruın. Aslında, şu süreç içerisinde hepimizin dikkat etınesi
gereken hususlaia, oldukça güzel değindi. Ben tüm düşüncelerini. pay-
laşıyorum, Bir iki ilave yapmak istiyorum. Öz kaynaklaİımızı artırmaya
çalışırken, kişilerin kendilerinin eleştiri yapmast[a değindiler. Gerçekten
öz eleştiri, insan kaynaklirının geliştirilmesinde en önemli bir faktdr
diye düşünüyorum. Bugünlerde globalleşme gibi bazı süreçleri yaşryoruz.
Bu globalleşme süreci içerisinde nasıl başarıya ulaşaca!iz. 6o".ll1.1.
düşüncelerde bir sıçrama yapabiImemiz lazım. Bunun-temelinde de,
kişilerin kendi egolarını bir tarafa bırakarak, bir meslek için buradaysa,
ıneslek için çalışmaya gayret göstermeti, sosyal davranrşlarımızı yerire
getirirken yine egomuzu bir tarafa bırakarak o yönüyte hareket etme|i.
Herkesin, hepimizin öz eIeştirilerimizi srk sık yaparsak, başarıya ulaşab!
leceğimize inanıyorum. Teşekkür ediyorum.

ruuoB H.rll, ve Krdr.tro Hahcndlrı.ft odr.ı
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B§KAN - Teşekkür ederiz. Tabii ki özeleştiri hepiınizin her zaman

yapması 8ereken bir şey. Acaba Hocamız bu konuda bir şey sÖyleyecek

mi?

Doç.Dr. Erol KÖKTÜRK - Şunu vurgulamak gerekiyor: Aslında
buntar hep söylenir; ver bakalıın özeleşlirini falan diye eskiden beri

yaklaşımlar olur. Burada bütün sorun, özeleşıiriyi de eleştiriyi de savunma

mekanizması olarak değil, ama biı düşünce geliştirme mekaniznası olarak

değerlendirmek ve kullanmaktır. Ne özeleştiri insanı küçültür, alçaltır ve

yoİ eder, ne de eteştiri insanı büyütür. Aslında ikisi yan yana düşünceyi

getişıirir. Çünkü, düşünceler çarpışmadan gelişme olmaz, Düşünceleıi

!"rprştr.-" ustalığını göslermek zorundayız, daha doğru bir düşünceyi

yakalayabilınek için.

BAŞKAN - Teşekküİ ederim. Buyurun Nevzat bey,

Nevzat ILGAR - Sayın Başkan, değerli meslekıaşlarım; Sayın Erol

Köktürk, gerçekten çok iyi mesajlar verdi. Esasen, bundan önceki

Kurultaylarda olsun, Kurultayımızın bundan önceki günlerinde olsun,

mesleğimizle ilgili teknik konuları en üst düzeyde tebliğleri, tartışmaları

dinledik. Tabii ki mesleğiınizin yücelmesi, tekniğin en son uygulamalannı

alması, ülkemizin tekniğinde bunları veriınli şekilde uygulaması en öneınli

faktördür ve bu bizim görevimizdir.

Sayın Köktürk, çok önemli mesajlarının ilkinde insan kaynağından

bahsettiler. odamızın kayıttı üye sayısının 5 binleri geçtiği ve bu s€ktöİde

çalışan -Sayın Köktüıklin ifadesiyle- işçisinden en büyük kademesindeki

idarecisine kadaı, beniın tahminime göre harita çalışanları sayısının 20

binin üzerinde olduğu kanısındayım. Bu, şu deınektir: 20 bin kişi, bu

konuda üretilen tekniği uygulayarak, üıetilen işler sonucunda nernalana-

caktır. Yani, bu tekniği uu tişiıer uygulayacaktır. Peki, bu kişiler,

çalıştıklarının haklarını nasıl alacaklar?

Sayın Köktürk, konuşmasında diğer bir konuya şöyle değindi: 'Çağdaş

insan örgütlü insandır" dedi, çok doğrudur. Herke,s bir örgü$en bahsediyor;

ana bu 
-öıgüt 

kimdir, nasıtdır; bunun adını hiç kimse tarif etmiyor, Öz

olarak şunu söylOrnek istiyorum: Tekniğe evet, üretime evet; ama bunu

rrrrıo9 Hrrıt, v. Krdr.tro Hahaırdırl.1ı od"ı
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kimler yapacak? Bunu yapan insanlar vaidır gayet iabii. Bunu yapan
insanların hakları, gelecekleri nasıl belirlenecekİ Bir dağınıklık vaıdır.
Dağınıklık şudur: Bizim bugün bir Odamız vardır, her şey Odadan
beklenir. Odanın kanunen kendine verilmiş olan bir görevİ var; ancak
bunları yerine getiıebiliyor. Peki, bunun dışındaki örgüt bugüne kadar
kurulabilmiş midir? Eğer kurulamanışsa, niye kurulamamış? Veya böyle
bir örgüte ihtiyaç var mıdır Odanın dışında?

Sayın Köktürklin konuşmasından onu anlıyoruz. Diyor ki, İsviçre'de biı
kişi beş altı örgüte kayıllıdır, Biz, harita rnühenjisleri olarak yalnız
Harita Mühendisleri Odasına kayıtlryız vğ onun için de kendi haklarımızı
savunamıyoruz. Savunacak haklarımız vaı ınıdır? Çok haklarımız vardır;
savunulacak çok şeyler vardır arkadaşlar. Ben sadece bir konuya değinmek
i_._''ı9.r: lnsan kaynağının yanında iş kaynağı da çok önemüidir. Bugün
20. binlerde olan insanların görünürde işleri yoktu;. 1994 yılında harita
sektöründe, yalnız bir kurumda, o da şahsi gayretlerle İşter ihaleye
çıkaırlmış, diğer kuruınlarda ve sektörde, iş, ihaleye çıkarılınamıştır. Özet
olarak şöyle demek istiyoıurı: Biz bir örgüt kurmatıyız. Bu örgüt, hangi
kurumda harita §ektörüyle ilgili işleı varsa, o iş kaynaklarını alaştırmalı
ve o i§ kaynaklarını harekete geçirmelidir. Bu, hem ülkemiz için tazım,
hem de 20 bin, aileler hariç, insanların yaşamı için lazımdır. Bu insanlar
para kazanamazsa nasıl yaşayacaklaı, nasıl tasamıf edecekler, nasıl yatırırı
yapacaklar; nasıl kaynaklarını birteştirip daha üst ıeknikleri kullanır hate
gelecekler? Teşekkür ederim.

8AŞKAN - Teşekkür ederim. Arkadaşlar, bu konunun ıarlışmast uzuyoı,
bundan sonra söz alacaklar, iki dakikada sorularını sor-sunlar veyu
özetlerini versinler; çünkü zamanımızr aştık. Buyurun.

Mustafa ERDOĞAN - Sayın Başkan, muhterem meslektaşlarım; ben
her şeyden önce kendimi bir insan, sonra harita mühendisi olarak
görüyorum. Bu bağlamda, bana göre ilk mücadele, insan olmanrn onurunu
kurtarmak olmalı. Çünkü, Sayın Köktürktin dediği gibi, 21.nci yüzyılın
heyecanlı atılııııı, insan olmanın onurunu taşımak olacaktır. Bana göre
bu doğru. Lütfen, insan otmanın onurunu ilk önce kurtaralım, sonra
mesleğirnizi yükseltelim. Bizim ülkemizde insanların dayanrşmasının ola-
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rn,adığından bahsetti Sayın Hocamız, bireysellikten bahsetti, Bunu şöyle

açıklİyorum; bir iktisatgı şöyle demiş: Bırakın doğada afetler olsun,

y"ngrİlur, çatışmalaı olsun, sonuİta nüfus planlamasını başarırız, Bu

mantıtıa haıeket ettiğiınizde, ne dayanışma mücadelesi verme, ne de

bireysellikten kurtulmanın mücadelesini verebiliriz, Çünkü, mantık, bana

dokunıııayan yılan maıtığı. Eğer bu ınantıkla devam edersek, dokunulacak

hiçbir şey kalmayacak arkadaşlar. Teşekkür ederim,

B§KAN - Teşekkür ederiz. Son konuşmacı olarak, buyurun,

Muzaffer NAVRUZ (Hırita ve Kıdastro Tekıiikerleri Deİncği Genel

Bışksnı) - Sayın Başkan, değerli meslektaşlarım; öncelikle şunu

belİrtmek isterim ki, bit önceki konuşmacımız da bu konuya değindi;

mesleki dayanışma çok önemlidir. Ben, buraya davetli olmadığım halde,

bir ıneslek öİ8ütünün temsilcisi olarak geldim, Eğer, kururnlar arasında

bir ilişki, bir iletişim sağlanmış olsaydı, biz bütün kiılemize haber verip,

buraya katılımı sağlayıp, onların yeni teknolojilerden, yeni bilgi alışve-

tişlerden yararlanmasını gerçekleştirme doğrultusunda adım atabilirdik,

Bilgi erişildiği sürece insana yararlı olur. Yine bilişimle ilgilenen bir

arkadaş bu konuda açıklama yapmıştt; kendi neslek grubumuzdan, kendi

topluluklarımızdan gayri olan toplulukları dışlayarak bir yere varamayız,

Bu anlaında, mesleki dayanışmanın önemli olduğuna inanıyorum, Bu

doğrultuda biı meslek örgütü olarak, 20 yıllık, yapabileceğimiz katkıları

dayanışma içerisinde yerine getireceğimizi ifade ediyorum, Teşekkür

ederim.

BAŞKAN - Çok teşekküı eÖerim. Aslında, bu kurultaylar tüm meslek

kuruluşlarına açık'kuıultaylardır. Zannetmiyorum ki, böyle bir davetiye

yapılınamış olsun. Olduysa bir atlamadır,. Biraz evvel Sayın Hocamız

da bahsetti; biz Harita Kadastro sektöründeki insan faktörünü en küçük

işçisinden, en üst düzeydeki yöneticisine kadar ele alıyoruz; bu çok açık

seçik rneydandadır. Gönlümüz arzu eder ki bu Kurultaylara tiim glışanlar

gelsinler ve örgütlenıniş çalışanlar bizim başımızın üzerindedir,

Örgütlenme demokrasinin genel kuralları içerisinde her bazda olmalıdır;

TMlıoB Hrlıt, vc Ksdrralo ııah.ndlrıalı od.3ı
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yalnız,oda, dernek diye bir örgütlenme değil. lnsan olarak insanlaıın
her türlü örgütte bağlantıh çalışmasından yanayım, Ancak, rnaalesef 1982

Anayasası bazı konuları ertelemiştir. lnşallah yeni yapılacak düzenlemelerle
bu konularda daha kolay örgütlenme imkinına sahip olacağız.

Ne dediler? Bir insan Avİupa'da en az 5-10 derneğin üyesi. Bizde o

kadar dernek yok ki, öyle üye olunsun diye aklrmıza geliyoı. Çünkü,
dernek kurmanın, örgüt kurmanın zoıluklarını biliyoruz. O kadar ezilmişiz
ki, insanlarımız o kadar ezik yetişmiş ki. Ben geçen gün söyleşide
konuştum; biz 1961]erde sendika kurar iken, 1995'lerde hili Kaınu
Seklöründe Çalışanlar Sendikası kurulur ınu, krrulamaz mı tartışmasrnı
35 yıldır yapıyoruz, Bunu hoşgörüyle karşılıyorum. Hocamızın ekleyeccği
bir şey yok ise...

Doç.Dr. Erol KÖKTÜRK - zaten bu tartışma açtk uçlu bir tartışmadır.
Burada ille de çok kesin sonuçlara varmak diye bir şey aranmaması
gerekir diye düşünüyorum. Bir tartışma platforrnu oluşturulmuştur. Bu
tartışı lmal ı dır, ille de bir yere varılmasına çalışılmamalıdır. Gelecek
günlerde varabiliriz, varamayabiliriz; ama ben tarttşmaya eğer bir boyut
katabildiysem, burada tartışmalara bir çıkış verebildiysem, görevimi yap-

tığımı sanırım ve mullu olurum. Hepinize teşekkür ediyorum.

BAŞKAN - Hocam size teşekkür ediyorum. Şimdi, ikinci konuşınacı
olarak, bununla çok bağlantılı olarak yine bir doçent arkadaşımızı, eğitim
konusundaki, eğitim açısından olaya yaklaşrnası açısından, birbiıini bü-
tün|eyen konular olarak gördüğüm için, Sayın Davut Koyunculu çağı-
rıyoıum. Buyuıun Davut bey. Davut Hocamdan da özellikle rica edeceğim;

gördüğünüz şekilde konuşrnak isteyen çok oluyor, mümkiin olduğu kadar

.kısa başlıklar halinde özetlcyip, ıartışma anında bütünlerseniz çok rnemnun

kalırırn.

Doç.Dr. Davut KOYUNCU - Teşekkür ederim Sayın Başkan, uymaya

çalışacağım. Sayın konuklar, değerli meslektaşlarım; ülkemizin kıt kay-
naklarından yararlanarak üniversite bitirebilmiş bir kesimin bireyleriyiz.
lçinden çıktığımız topluma yararlı bir aydın olınak başta gelen ilkemiz
olmalıdır. Bu nedenle toplumumuzu soıgularnak, anlaınak ve toplunsal
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mutluluğumuz için fikir üretmek iizere çaba gö§lermek zorunda olduğumuza
inanıyoruın.

Bu çeıçevede eğitimin yerini kolaylıkla anlamak, kolaylıkla yerine koymak
müınkündüı. o nedenle, sektörümüzün eğitim açısından sorunlarını bir
dizi sorgulamaya dayalı olarak tespit etmeye çalıştım ve bunların
başlıcalarına parmak basmak istedim.

Kurultayları, bu eğitim sürecinin önemli birimlerinden birisi olarak
değerlendiriyorum. Bütün kurultaylarda olduğu gibi, bu kurultaydan da
kendi adıma pek çok bilgilenme fırsatı bulduğumu ifade etmek isterim.
Eğitim sorununa, toplumsal ve ınesleki yarar açısından bakıldığında,
konunun tüm toplum kesimlerini ilgilendirir yönleri oIduğunu kolaylıkla
görebiliriz. Yine de bir süzgeçten geçirip, belli başlı bir doğrudan ilgili
kesimler dikkate alınırsa, bazı tespiller de yapabiliriz.

Eğitim, toplum ve meslek alanımızı yararına fikir üretmek iDere insan]arın
bilgi lendirilmesi ve bu yönde davranışlarda bulunmak üzere diye ele
aldığınız zarnan, şunlar üzerinde bir şeyler söyleyebiliriz.

Ülkemiz, kent topraklarının insanca yaşama oIanak bırakmayacak şekiIde
rant ekonomisine dayalı kullanılmasının gerçeği ile, toplumun çeşiıli
kesirnlerinin bu rant ekonomisinin soJıucu olarak ne tür eğitime ihtiyaç
duyduklarını tespit edebiliriz. Halkın özvarlıklan olan hazine ve vakıflar
taşınmazlarının, birtakım açıkgözleıin örgütlü çabalarıyla hızlı bir şekilde
yağınalanmasına göz yuman, başta parlamento üyeleri olrnak üzere yerel
yöneticiler, özellikle eğitime ihıiyaç duyan kesimler olarak değerlendi.
rilmelidir. Ya da bu toplumsal görevlerde bulunan kişilerin iyi eğitilmişler
arasrndan seçilmesi, meslek çevrelerimiz ve yakın çevremizde bu nitelikte
olan insanların bu görevlere getirilmesi için çaba göstermesi gerekir
düşüncesindeyim.

Toplumun eğitimi eleştiren her kesiıni, biıeylerin bir önceki eğitim
süresince yeıeri kadar eğitilınediği vurgular; hatta bireyler bile, daha
önceki eğitimleri nedeniyle karşılaştıkları sorunlarrn alhndan kalkamadık-
larını, bu eğiıimlerin yetersiz olduğunu ileri sürerler.
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Bu çerçevede, üniveısite çevreleri sürekli olarak orta eğitimin yetersiz-
liğinden yakınır. Ancak, en üst düzeyde öğretim üyesinden yeni başlayan
öğretim elemanına, bilim dalı başkanından bölüm başkanına, dekanından
rektörüne, Yüksek Öğretim KuruIundan, Üniversiteler Arası Kurula kadar
herkesin, kendi uygulaınalarının toplumsal bedeIini kavrama ve bunun
olumsuzluklarını ortadan kaldırmak için önlem almakta yetersiz kalmak-
tadır. Alın elinize, altyapı oluşturulınadan ülkenin heı köşesinde üniver-
siıeler açma saçmalığını, alın elinize, mesleğinizle ilgili açılan yeni
bölüınlerin acıklı durumunu; alın elinize, pazarlıklarla dağıtılan üniversite
yönetiın görevlerini; alın elinize, sözüm ona bir büyük ideal uğruna
üniversite oluşumuyla yüzde yüz çeIişen, kısır, dar görüşlü kadrolaşına

çabalarını; alıh elinize, tüm başarısızlıklarrna ıağmen, adeta zorla verilen
akademik ünvanlaı rezaletini; alın elinize, başaıılı öğretim elemanlarınrn,
kendisi gibi düşünmediği için bilim adamı sıfat|ı yöneticilerce cezalan-
dırılmak islenmesini; alın elinize, kurunlaşmasını tamamlamış eğitim
birimlerinin Bizans oyunları yöntemleriyle ortadan kaldınlınası gbalannı.

Ünivenitelerin yaşama itişkin sıkıntılarını devarn ettirebiliriz. Daha öğe-
timin nasıl yapılacağı öğretilmemiş, bu alanda en yaşamsal bilgilerin
kazanılmasını sağlayan bir eğit-bilim, pedagoji öğretiminden geçirilmemiş
öğreıim elemanlaııyla sürdürülen, yıllardır devam ettirilen öğretim ça-
lışmalarını. Hiçbir zaman yaptığı yanlışIarı kavrama ve düzeltme yönünde

bir denetirnden geçirilmeyen, bu yönde deneyimli kuruınlardan görüş
alınmayan, bu yönde ders verdiği öğrencilerinin hiçbir zaınan görüşlednin

alınmadığı bir öğıetim elemanı mantığını. Meslek yüksek okulları gibi,
toplumsal ve mesleki kaliıenin artırılması için çıkış noktası olabilecek
kuruluşlaıımızın acıklı halini, buradaki öğrenci kardeşlerimizin mutsuz-
luğunu, basiı ölçü aletleıini, eğitim amaçlı, yaşmsal anlamlı olan gereçleri

alamazken, araç-gereç a!ımlarında yapılan büyük vurgunları. Yıllardır -

kapakları bile açılmamış, ınilyonlarca dolar ödenerek rneslek yüksek
okulları laboratuvarlarında, zeminlerde çürümeye bırakılmış çifte çifte,
teknolojinin en son harikası olan çizicileri, sayısallaştıncılan, bilgisayarlan.
Bütün bunlaıa kayıtsız ve bilgisiz yaklaşan öğretim elemanlarını, yöne-
ticiıeri. Bütün bu kaynakların, ülke kaynaklarının bir anlamda boş yere
harcanması kararları en üsl düzeyde verilirken, hiçbir şkilde bu kurumlann
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doğrudan eğitiminde, öğreıiminde görevli elemanlarının bir soru sorul-
mamast ve kaynakları nasıl haıcanacağı konusunda, nasıl yönlendiıeceği
konusunda fikirlerinin alınmaması.

Oğretim elemanlarının araştırmaya yönelik projeler içinde yer almaları
yerine, ekonomik sıkıntılar ileri sürülerek piyasa topoğrafı yöntemleri ile
iş yapması, bizlerce üzüntüyle izlenen konulardandır. Kamu kurumlarında

çalışan meslektaşlarımız, yaşamınt özel çahşarak sağlamak zorunda olan
me§leklaşlarımrzın elinden iş alırcasına, bulunduğu görevi kötüye kullanarak
iş bağlamakta, bu işlerde taşaron firmalar çalıştırabilmektedir.

Ahlaki anlamda eğitime muhtaç bir özellik taşıyan bu durum, kurum
içi eğitimlerde çok özenle üzerinde durulması gereken konulardan olmalıdır.
Öte yandan, kamu kurumlarının, özellikle teknik bi|gilenınede uyguladıktan
kurum içi eğiıimlerde, kontrol mühendisliği nosyonu, kontrol mühendisliği
formasyonu yeterince olgunlaştırılamaınakta, özel ve kamu kurumları
aıasındaki ilişkilerde bu formasyon eksikliği sürekli olarak yakınılan bir
konu olarak karşımızda bulunınaktadır.

Üniversite mezunlarının mezuniyet öncesi piyasa hakkında eğrisiyle
doğrusuyla bilgilendirilmesi ve hatıa gerçrk koşullara uyum için eğitilmesi
pek çok meslektaşın zaman zaman üzerinde durduğu bir konudur. Bu
konu, hangi yönleıiyle ne kadar anlatılabiliı? Bu üniversite öğretim
elemanlarına aktarılması gereken bir soru olarak değerlendiriyoruın.

Teknolojik ürünlerin kullanımında bize anlamlı kaıkılan olan yerli yazılım
firmalarımıza konuyla ilgili bazı mesajlaı vermek istiyoruı4. Bu firma-
larımız ürettikleri ürünleri meslektaşlaıımıza sunarken, kuşkusuz çok
değerli olan ürünlerini biraz da abartarak mes|ektaşlara, sanki kendi
kendine her şeyi yapacakmış gibi bir düşünceyle yazılımlan sakmaktadırlar.
Ama, hemen arkasından eğiıim konusunu unutuvermektedirler. Bu onların
sorunu olduğu kadaı, bu yazılımlara sahip olan kişilerin ve kurumların
da sorunudur kuşkusuz. Bu kişi ve kuruluşlar yazılıınların kullanılmasına
yönelik bilgi birikimini sağlamadan bu işlere girdikleri için, doğrusu bir
bilgisaya1 mezarlığı diye tanıınlanan ülkemizde, aynı zamanda bir yazılıın
mezarlığı da oluşmak üzeredir diye düşünüyorum. Çünkü, insanlar bu
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yazılımlaIın değerinin farkında olmadan günlerini çok küçük, daracık bir
alan içerisinde geçirmektedirler.

Kuruhayımız sırasında üzerinde durutan ve muttaka üzerinde çatışılması
gereken bir konu olarak, yazılımlar araslnda veri transferini kolaylaşlııacak
veri formalının belirlenmesi konusu var bili'yorsunuz. Bu konu, yazılım
üıeten, veri üreten firmalar arasında uygaıca taıtışılarak, meslektaşlanmızın
da katılımıyla, Odamızın da katılımıyla biı noktaya ulaştırılması zorunludur.
Yaz ım firmaları bundan kaçaınazlar, kaçınamalıdırlar. Bu, aynı zamanda
kendilerinin gelişimi açısından da ögemlidir diye düşünüyorum.

Sözlerimi tamamlamak üzereyim Sayın Başkan. Bir.nokta üzorinde daha
durmak istiyorum. Biliyorsunu4 mesleğimizin gelişmesi, kuşkusuz anlımlı
bir eğitim yanında, gene bunun kadar anlam!ı katılımcılığı da gereklir-
mektedir; bunun kadar anlamlı sorgulama yapılmasını bilneyi de gerek-
tirmektediı.

Üniversite ve meslek yüksek okulu mezuıu otan arkadaşlanmızın, kardeşle-
rimizin, gerek yazışmalar anlamında, gerekse dileklerini iletilmesi anla-
mrnda sıkıntt içinde bulundukları hepimiz tarafından bilinmektedir. Do-
layısıyla, üniveısite eğitiıninde bu insanIara teknik foimasyon verilmesi
yanında, felsefi anlamda eğitiın verilerek, önce düşünmeyi öğretmek,
aynı zamanda meslekle ilgili ve genel anlamda yazışabilmeyi, yazışmayı
da öğetmek zorunluluğu vardır. Bunun çözürnü kuşkusuz, öğTetim-eğitim
programlarının uygun şekilde düzenlenmesiyle yapılabilir, tabiki eğitim
progıamlarının düzenlenmesi öğretim üyelerine bırakılırsa.

Konunun birinci yönünü, eğitim açısından harita kadastİo sektörünün
durumunu bu şekilde özetlemeye çalıştım, aklımın erdiği kadar.

İkinci yönüne gelince, geleceğe bakış nokıasına gelince; sıra|adığım bütün
bu sorunIarı omuzlayıp, bütün bu sorunlara çözüm geıirebilecek noktaya
geldiğimiz zaman, geleceğe olumlu bakmak olasıdır. Ancak, bu nokıaya
gelinıneden, gelecek hakkında çok iyirnser olmak da benim açınıdan
mümkün görünmemektedir. Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN - Efendim, Sayın Davul koyuncu !a, hocamıza ben de

45



TrıııoB Hrllt. Y. Krdr.lrc Hah'ndı.ları od.rı

teşekkür ederim. Ancak, kendisine bir şey sormak istiyoruın. Eğitim
deyince, devamlı üniversiteleıde okul eğitiminden büsettiler. Ben biliyorum
ki, aslında eğitimin diğer yönü de hizmetiçi eğitimler var. Yapılmıyor
Türkiye'de bunlaı yıllaı boyu, eskiden yapılıIdı. Bu konuda da acaba
söylemek istediği birkaç şey var mı? Ona ja bir dokunmasını rica
edeceğim kendisinden.

Doç.Dr. Dıvut KOYUNCU - Teşekkür ederim. Tabii ki, unuimuş
değiliın aslında hizmetiçi eğitimi. Bir cürnleyle söz etmiştim; ama
hizmetiçi eğitimi bireylerin kendisini eğitmesi gibi bir başka boyutunu
da eklemek istiyorum burada. Kurumların düzenlediği hizmetiçi eğitimlerde
üzerinde durulması gereken mesleki formasyonun yükseltilmesi konusu
yanında ahlaki formasyonun yükseltilmesi gerektiğinin de altını çizmek
isıemiştim.

Kuruınlar, hizmetiçi eğitimlerini bu yerel boyutlar içerisinde yeniden
gözden geçirmek ve gerçekıen anlamlı biçimde biı programla bu hianetleri
sürekli kılmak zorundadırlar; bunu bekliyoruz kuruınlarrrnızdan. İkinci
konu, eğiıimin bireysel anlamda, bir anlamda hizmetiçi yönüne değinınek
isıerim. Herkes ya§adığı toplumun sorunlarını mesleki sorunlarla bü-
tün!eştirerek, kendisini, eksik yönlerini sorgulayarak geliştirmek zorundadır.
Bu sorgulamayı yapmadan, kişilerin' kendi eksiklerini görınelerine de
olanak yoktul; dolayısıyla bir eğitim eksikliğini de ortaya koymalaıına
olanak yoktur.

Bu sorgu|arnayı 'bugün ben ne yaptım'dercesine söylenen bir söz
vardır biliyorsunuz; nbugün hangi yararlı işleri yaptım" diye herkes
kendisini akşam bir sorgulaması lazım derler. Bizim insanınız da, bizim
meslektaşlarımız da kendileıinp zaman zaman bu soruyu sormak duru-
mundadırlar. "Ben, mesleğim için, halkıın için, ülkem için, hangi,yararlı
faaliyetlerde bulunuyoruın" diye ara sıra soru sormak durumundadır diye
düşünüyorum. Teşekkür ederim.

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Konu hakkında tarırşma yapmak isteyen
veyahut soru sormak isteyen arkadaşıınız var mı? Buyurun.

Selahattin KARDEŞ - Sayın Başkanım, hocamrz Sayın Koyuncuhun

46



TlıHoB H.lıtı vo Krdrrtfo ııah.ndlr|.|ı odr.ı

konuşmalarından çok yararlandık, kendisine teşekküı ediyorum. Ancak,
konuşmasında bana cevap hakkı doğuyor onun için konuşacağıın. Bir
bölümünde "Hazine ve vakıflar arazilerini yağmalayanlara göz yuman
yöneticileıin de eğitilmesi gerekir" şeklinde bir ifade geçti. Hazine
arazilerinin korunrnasıyla sorumlu bir genel rnüdürlükte daire başkanıyım.

BAŞKAN - Konuyu yanlış anladınız gibi geldi, Hazine ve kamu
arazilerinin, vakıf arazilerinin korunmayarak peşkeş çeken parlamenterler
ve...

Selahattln KARDEŞ - Yöneticiler... Müsaade ederseniz, o konuda
biraz konuşmak istiyoruın. Şimdi, bu Hazine arazilerinin yağmalanması
denilirken, arada unutulan başka bir konu daha var. Şimdi, dağ taş her
taraf Hazine arazisi değil. Diyeliın ki, İstanbul'da 1,5 milyon gecekondu
varsa, bunun içerisinde 150 bin civarında gecekondu yok Hazine laşınmaz
malları üzerinde veya Vaklfların.

Şimdi, imarla ilgili mevzuat, ilk 2290 sayılı Yapı ve Emlak Kanunu

çıkmıştı; burada imar ve inşaaıla ilgili fazla biı şey yoktur, sadece yol
güzergihlarının düzenlenmesiyle ilgili hususlar vardıı. Ondan sonra 1956
yılında çıkaıılan İınar Kanunu, bir metre imar planının yapılmasını
merkeze çekmişlerdir. Yani, Bayındırlık ve İskin Bakanlığı her türlü
planı onaylayacaktır, ondan sonra inşaat yapılacaktır. Bu 1985İn Kasıınına
kadar gelrniştir. Vatandaş, bu arada hisse|i taşınınaz mallar almıştır, ev
yapacağıın diye. Ancak, 33 milyon metrekarede 150 ınetrekare. Bu 1985
yılına kadar hisselendirilip satma yoluylaydı. Vatandaş almış, ev yapacak,

ancak bir türlü arsa üreıilip plan yapılmadığı için, vatandaş geliyor
izinsiz inşaat yapıyor. Bu şekilde her ıaraf, dağ taş gecekondu oldu,
ama bunun içerisinde Hazine taşrnmaz malları da var.

Ve 1950'den bugüne kadaı arsaların işgalciIerine verilrnesi yolu vardı,

şirndi arazilerin verilmesi yolu da açılıyor. Bunun yolu, her türlü şeye
göz yurnmamak lazım. Vatandaştan, "Ben burayı işgal edersem, devlet
bunu bana verir" beklentisinin ortadan kaldırılması lazım. Yoksa, rnevcut
kanunlarla bunu önleınenin mümkünalı yok.

Ayrıca Parlarnenloda da kanunlar çıkarılırken, orjinal bir şey daha
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müsaadenizle söyleyeceğim; 141 sayılı bir kanun vardır. Bu kanun sanki
bir defa kaldırmakla yürürlükten kalkamıyormuş gibi üç defa yürürlükten
kaldırılmıştır. Bu da, kanunlar hazırlanrrken sorunlara ne kadar baktldığının
bir göstergesidir.

BAŞKAN - Hocaın haklı demek ki.

SeIahattin KARDEŞ - Parlamentodaki kanunların yapılışı açısından
haklı. Ben numaralarını da vereceğim,..

BAŞKAN - Lütfen Selahattin bey, onu ileıide tartışacağız. Konumuz
eğitimle ilgiliydi, şu andaki konumuz. Siz çok haklısınız; ancak o konuya
girersek, imar ve af konusuna girersek bu akşama kadar konuşsak
yetmez. O zaman benim dilim çok şişer, cevap verme hakkını da ben
de kendimde bulurum, O nedenle lütfen orayı çekelim.

Selahattin KARDEŞ - Peki, teşekkür ediyorum. Hepinize saygılar
sunuyoİum.

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Kaıdeşimizin konusu çok doğru, iyi bir
konu da bir güne sığmaz. Hazine malı, devletin tasarrufu altındaki yerltr,'
vakıf malları; bunlar öne çıktığında, imalatta ne zaman değişiklik gerekmiş,

çıkamayız. Hocamızın dediğinden ben şunu anlamıştım, tekrar kendisine
sorayım: Bu tip kanunları, bu tip şeyleri hazıılayan üst yöneticiler ve
politikacılar eğitilmelidir, eğitim açısından. Yanlış anlanam oldu mu
Hocam?__

Doç.Dr. Davut KOYUNCU - Şiındi, leşekkür ederim bu açıklanıanız
için. Somut anlamda eğitime gerçekten ihtiyaç var. Ama benim burada 

''
üzerinde durmak istediğim ikinci yön, rnecazi anlamda eğitimdir, insanların
ahlaki anlamda, toplumsal ahlak anlaınında da bir eğitime ihıiyaçları
vardır diye değerlendiriyorum. Bu yağlaınalar kendi kendine olmuyorlaı.
Yağlamalaı birtakım işbirlikleri sonucunda oluyorlar. Dolayısıyla, bu
olayın ahlaki yönünü görmemezlikten gelrnemizde olanak yoktur, ama

şu bir gerçek: Gerek yerel yönetimleıde, gerek Parlamentoda bilgisizce
ortaya konulan fikirler sonucu bazı yanlışlar yapılmaktadır, onun altını
da çizmek isıeriın.
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RAŞKAN 
- Teşekkür ederim. Mustafa}a söz vermeden evvel, biraz

evvet dikkatimi cetbetti, gözlerim aradığı halde bugüne kadar butamadığm
bir Sayın Hocamın buıaya teşrif ettiğini gördüm. Kendisi gerçi söz
istiyor ama, istese de isıemese de ben bu konuda kendisine söz verece}iim.
Sayın Ahmet hocamı alkışlaİınızla künüye davet ediyoruın.

Prof.Dr. Ahmet AKSOY - Sayın Başkan, değerli meslektaşlarım, önce
müıtefit sözleıinden dolayı Sayın Başkana ıeşekkürlerimi arz ediyorum.
Davut Beyin konuşması benim de bazı noktalarda görüşlerimi açıklamana
neden o|acak; bu bakımdan da muıluyum.

Hiç kuşkusuz, Davut Beyin üniversiteler hakkındaki eleştirilerinde gerçk
Payt var. Ancak, anonim konuştu, yani genelleme yaPtt. Bu şu demektir:
Yarası olan gocunsun. Bizim yaramız yok sanıyorum, onun için gocun-
madık. Yalnız, bir mesele var: Üniversiteler, yükseköğretim kurumları
ya da ara insan gücü yeliştiren öğetim kuruİıılan bu toplumun kurumtandıı,
bu toplumun ınüesseseleridir. Binaenaleyh, bize benzer. Bizim onlara
göstereceğimiz ilgi ve onların saygınlığını arttırmanız için yapacağınız
toplumsal ve bireysel davranışlar o kürumları ya istenilen noktalara
ulaştıracaktır ya da bu şekilde fevkalade acı gerçekleri ortaya döken bir
biçimde eleştiritere neden olacaktır.

Bizler, gerçekten top!um olarak izsrimize düşen görevi yapıyor rnuyuz?..
Bunun muhasebesini yapmamız lazım gelir. Sayın Başkan-da örgtltlen-
melerdeki kısıtlamalardan, bilinçli toplumlarda problenlerin ç<izülmesi de
kollektif olmak zorundadır. Bireysel gelişimler genellikle çok iyi sonuçlaıa
götürmüyor insanları, kısır döngülere gölürüyor. O yüzden umudediyorum
ki gelecekte bu tür sorunlaıım ızı ve benzeri sorunlarımızı çözrnek üzere
güç birliği yaparı4, örgütleniriz ve daha iyi sonuçlara gitmenin yollarını
ararız. Ama ben aslında sözü, Sayın Könuşmacının değindiği noktalarda
bu görüşlerimi ortaya atmak için almadım. Biı temennide bulunmak
istiyorum, daha doğrusu bir istekte bulunmak istiyorum.

Biliyorsunuz Odamız bünyesinde daimi teknik komisyonlaı kuruldu. Bu
komisyonlardan'bir tanesi de Eğiıim ve Mesleki Yayınlar Komisyonudur.
Bu komisyonun yöneıiciliğiyle bendeniz görevlendirildiın ve komisyonumuz
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bazı hedefler saptadı. Bu arada tüm kademelerde öğretim soıununun

geniş boyutlaıda ele alınmasını hedef olarak belirttik, Bu nedenle, değerli

mesİektaşlaıımın her kadeınede teknisyenlik, meslek yüksekokulu ve

yükseköğrerime ilişkin düşünceleri, gildşleri, eleştirileri, temçnnileri varsa,

onları Oda kanalıyla bizlere iletmelerini ıica ediyorum, Hepinize saygılar

sunuyonım.

B§KAN - Sayın Ho"u." teşekkürler. Bir saati doldurduk, iki ko-

nuşmactyı geçemedik. Mustafa'dan çok kısa olarak ne söyleyecekse

söylemesini rica edeceğim ve bu konuyu burada kapatacağım, Buyurun,

Mu§tıfı ERDOĞAN - Ben vazgeçtim.

BAŞKAN - Vazgeçn olduğu için, Sayın lkinci Başkana söz veriyorum,

Zekt KARAIIAN - Sayın Hocama kısa bir sorum olacak, Mesleğinizle

ilgili yeni açılan bölümlerin sektörümüze katkrsı nasıl olacak?" Bizim
Oda-İzın bu konuda belli görüşleri, politikası vardır anıa, bunu bir de

sizden duymak istiyoruz. Gerçi aynı soruyu asıl Hocama dı sormık
istcrdlm emı...

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Sayın Hocama açıklattırmayacağınr, ben

açrklayacağım onu. Çünkü, benim de konuşma hakkım var müsaade

ederseniz. Şimdi arkadaşlar çok enteresan bir olay; Tüıkiye'de planlama

olmadığının en bariz belirtisi bu. Yeni bölümler açılıyor; hocası yok,

binası yok, sistemi yok, kaç lane eleman neye yetişecek belli değil, ne

hizmet vereceksiniz belli değil.

Ben bunu şu şekilde cevaplayacağım: Herkes meınuriyeti beğenmez,

memuıun az para aldığını söyler. Ancak, ben geçen sene bir olayda

duyduğum bir konu, bu mesleğin de artık bitmek üzere olduğunu gördüm,

Bunu düşünrnek lazım.4 üniversite, 4 daha açarsak nereye varacağız?"

Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü geçen yıl eleman almak izete, zan,

nediyorum 60 civarı bir eleman alacaktı, biı iıntihan açtı, Şartlarında
da 30 yaşını geçmemiş olmak da vardı. Buraya müracaat, alınacak

elemanın on katı çıktı, ne yapılacağı şaşırıldı, nasıl seçileceği şaşırıldı,
parlamenterlerin nasıl önleneceği şaşırıldı. Demek ki, Türkiye'de aıtık
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memur olmak isteyen hariıa kadasııo mühendisi sayısı da binleri aşmış.
Şiındi biz bunları yenileri eklemeye çalışıyoruz.

Hocama onun için söyledim hizmet içi eğitim var, diğer eğitimler var,
meslek yüksekokullaıı var. Bir arkadaşırnızın bir ricası oldu, ben burada
da iletmiş olayım. Veysel Atasoy'un Trabzon Meslek Yüksekokulunda
kendisinin görevlendirildiğini söyIedi. ''Hiçbir aletimiz edevalıınız yok.
Ellerinde bulunan klasik aletlerden, işe yaraınayanları lüıfen bizirıİ oku-
lumuza hibe etsinler. Meslektaşlarımıza bunu duyurmanın bir yöntemini
bulahrn" dedi; ben bu görevi de üsılenmiş oluyorum.

Ancak, burada sorulmasl gereken bir olay vaı: Elde mevcut alcılerden
hurdaya çıkmış olanlarla yapılacak eğiıimle bu mesleğe ne kaznndırılacak,
o da ayrı bir sorun. Ama başka da çaresi yok kardeşimizin. Yılda
verilen 500 milyonla hiçbir şey yapması da mümkün değil.

Efendim, Davud hocama her şey için teşekkürler, ama eklemek istediği
varsa yine de söz hakkı vaıdır, son söz yine konuşmacımızın.

DogDr. Davut KOYUNCU - Teşekkür ederim Sayın Başkan; herhangibir
ekleyeceğiın yok. Arkadaşlaıa saygılar sunuyorum.

BAŞKAN - Teşekkürler. Efendim şimdi insan kaynakları kullanımını
inceledik, eğilimi inceledik, şimdi sııası bana göre yapılanmaya geliyor.
Tabii, bunları kendim düzenledim, yani böyle bir sıralama yoktu. Ben
Namık Gazioğlu kardeşimi yapılanma açısından sekti're nasıl bakıyor,
onu görmek üzere çağırıyorum. Buyurun Namık Bey.

Namık GAZİOĞLU - Tcşekkür ediyorum Sayın Başkan. Değerli
meslektaşIarım, yapılanma konusu ülkcmizde diğei mühen<lislik dallarında
olduğu gibi kendi alanımızda da son derece karmaşık biı yapı göster-
mcktcdiI. Türkiye ile mühendislik ve mimarlık hizmctleri aslında Cum-
huriyetin kuruluşuyla birlikte başlamış, ancak bclirli düzenlemelcrin, belirli
bir sistem içerisindc konuya yarklaşüm çok yıllar sonra ele alınmaya
başlanmış, ana bugüne kadaı da çok büyük adımlar ve ilerlemcler almış
durumda dcğiliz.

ÖzclIikle 1950 yıllarına gelinrliğinde Türkiye de başlal,an yoğun kent]eşme,
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Sayıı Oktay Ekinci dün buna 'çirkin kentl€şme' adını vermişti, Tabii,

sonuçlar açısından o noktaya doğru gitıniştir. Bu grpık kenıleşme sonucu

merkezi hükümette o yıllarda bunu.belirli bir plan dahilinde de olsa,

"Nasıl geliştirebiliriz" diye 19601ı yıllarda kalkınma planlaıının uygulan-

ınaya başlanınası, Devlet Planlama Teşkilatının kurulmasıyla birlikte belirli

bir yasal düzenlemeler bazında bu kalkınmpyı ve me§leğimizin bu

alanlaıda icrasına yönelik düzenlemeler getirmeye başlamışlardır.

Planlı kalkınma dönemi öncesi ve sonrasında Türkiye'de mesleğimİzle

ilgili somut o.1arak yasal düzenlemeler; yani tüzükler, yönetmelikler

bazında bir düzenleme yapılmıştır. Bunlara göre özellikle de Türkiye'de

kurumlara yetki verilmiştir. Mesleğimizi, ki bu diğer genel mühendislik

dallannda da genellikle vardır; kurumlara mesleği yapma, masleği uygulama

ve bu ad altında da yapılanma ödevleri verilmiştir. Bunun en çarpıcı
örneklerinden işte birkaç tanesini sayabiliriz. Özellikle orman kadastrosuyla

ilgili olarak orman komisyonları kurularak Orman Genel Müdürlüğünce

yaprlması, 2942 sayılı Kamulaştırma Kanunu ile kamulaştırma yetkisi

olan kurumlara harita yapma yetkisi verilmğsi ve yerel yönetimler bazında

son düzenlemelerle de daha fazla gelişıirdiler, 3194 sayılı İmar Yasasrnın

7-A maddesiyle de belediyelere ve valiliklere o alanlaıda yetki kullanma

görevleri verilıniştir. Bunları daha da, hcpinizin bildiği gibi çoğaltmak
mümkündür. Ancak, buıada benim dikkatimi çeken şey; bir kuruma bu

yetki veIilmiş, ama bu kurumun bu yetkiyi nasıl kullanacağı, kimler
vasıtasıyla bunu kullanacağı yönünde herhangi bir düzenleıne ve herhangi

bir sözcüİı yoktur. Genel olarakta bu tip yetkiler kuruluş kanunlarıyla

verilrniş. Tapu Kadastro Kuıuluş Kanunu, bir başka kurumun kuruluş

kanununa bu görevleri yapma yeıkisi vermiş, ama burada kimler taıafrndan

yapılacağı belirlenme'diğinden bir karmaşa ortaya çıkmaya,başlamışttr,
Bazı alanlaıda o kurumun düzenlemeleri içerisinde bu listeden giderilmiş,

bunu da aşan birkaç kurum vardır o anlamda yapılanma biçimiyle. Ama
genel olarak, bu boyulta ve kapsamlı bir yapılanma, meİleğimiz adına

kapsamlıbir yapılanma görülenıemektedir.

Bunun sonucu ne oluyor?.. Belirll kurumlaıdı mcslğmiz başka meslek

mensuplan tarafından icrı edilir durumı düşmekte, bazı kurumlııdı
da kendl aldığı eğitimle orantıtı olmayıcak biçimiyle yetki ve so-
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rumıuluklar üstüne blr att meslek 8ruplırı üste çıkmıktadır. Du
şekliyle yapılın, kurumları vcıilen bu yetkilert dayalı olırak mcsteğln
icra edilmiş olması mesteğimlzdc çok önemlı sorunıar vc sonuçlar
gündeme getınıııştır.

Bir de, kurumlara verilen bu yetkilerin içerisinde bu yeıkileri yine
kullanırken, mühendislik hizmetlerini yapm3kla göıevli olan bu kurıımlarda
yetkinin yi4e hangi yeterliliğe sahip olan kişileı tarafından kullanılacağı
da çok net biçimde açık|anrnamıştır.

Şimdi özellikle özel sektörü düzenlemek üzere çlkartılmış olan Karne
Yönetmeliği diye tanımlanan şeyin başlığı, müellif ve müellif kuruluşlarının
yetki ve sorumluluklarını belirlernek üzere çıkartılmış bir yönetınelik
olınasına rağmen, içinde yalnızca özel sektörle doldurulmuştur. Yalntzca
özel sektörün yapacağı ve yeterlilikleriyle ilgili düzenlemeler getirilmiştir.
Bizim gibi proje kapsamında hizmet üreten, şehir planlama hizmetlerinde
bu böy|e düzenlenmeıniştir; daha faıklı bir düzenlemeye gidilıniştir, kamu
kurumları da bu düzenleme içine altnmışrır.,Yani bu yelkiyle, yani
yasayla harita hizmetini yapmakIa görevli o!an kuruma, kurunı kendisi
bu hizmetleri kendi olanaklarıyla yapmaya kalktığı anda hangi mühendisleri
veya hangi yeterlilikteki kişileri istihdam edeceği de o yönetmelik
kapsamında açıklanmıştır. Yönetmelik kapsamında, sözleşm;|i dahi olsa
böyle bir mühendisin veya o alanda yetkiti bir kişinin bulunması
öngörülınüştiir.

Bu niye en fazla benim dikkatimi çekti?.. Çünkü son yıllarda buna
yönelik önemli bazı, mesleğimizin icra edilnesine yönelik düzenlemeler
veya uygulamalar ottaya çıkmaktadır. Örneğin, yeni kuruluş kanunlarına
rağmen, bu arazi ve arsa düzenlemesi yapmak üzere görevlendiriImemiş
bir kuruluş, herhangi bir belediyeden bu alanda hizmet üretmek üzere
ihaleye girebilir. İügili kuruın bunu imzalayarak, süreç tamamlanabilir.
Verilen bir konu, hiç bu hizmetleri yapmak üzere kurulmamış olan bir
firma, -ithalat-ihracat-firması- bu hizmeti ilgiti kurumdan, yani bu işi
yapmakla görevli kurunıdan ihale suretiyle, yine ılkanma noktasında,
yine belediye yasayla verilmiş olan bu mesleği yapma, yaptırma yetkisini
kullanarak, yine imzalayarak süıeç tamamlanryor. Bir kuruma yasayta
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verilen bir görcvi kimler eliyle kullanılacağını bu yetki belirlenmediğinden

ortaya biı kur-"şu çıkmaktadır. İmar Yasasrnın 7-A maddesiyle dc bu

karmuşa bir başka biçimiyle, yine bu sonuçları doğurabilecek biçirniyle

devam ettirilmiştir.

3194 sayılı İmar Yasaiının 38.nci maddesinde, biziın meslekle ilgili,
harita mühendisleri açısından da çok netlik yoktur, Mühendisler açısından

netlik var, ama harita mühendisleri açısından netlik yoktur, Çünkü, orada

"halihazır harita ve arazi-arsa düzenleme işlerini mühendisler ve mimarlar,

şehir plancıları deruhte ederler" der. İlla bunu harita mühendisinin

yettlslnde giti de algılayamayabilirsiniz. Ama mühendisler eliyle yapılacağı

l<esindir. O nederİle, biı de bizim alanınıızla ilgili aynı süreçte hizmet

ürettiğimiz yan elemanlarla da ilgili Türkiye'de şu tip sorunlar vardır:

Yasayla belirli hizmetleri veya belirli alanları düzenlemek üzere hep

kurumlara yetki verilmiştir. Örneğin imar konusunda 3l94 sayılı Yasa

ile Bayındulığa verilmiş, ama bazı meslek okullarının eğitimi, yetki ve

sorumluluklarınln saptanmasr Milti Eğitim Bakanlığına verilmiş, Yani,

bu süreci, iki bakanlık, bu şekliyle nasıl düzenleneceği, bugiiıı de yaşaııan

sorunlarrn içeıisindedir. Bu nedenle, mesleğin yapılanması agısından çok
problemli noktalar vardır.

Bu alanın, yasa anlarnındaki bugüne kadaı gelen bir miktar iç dinarniklerle,

bir miktar meslektaşlarımızın katlülarıyla belirli bir yapısal düzen, genellikle

hizmetin yoğun olduğu kurumlara yönelik olırak düzenlemeler olmuştur,

Özellikle bu alanda en önemli şey; Tescil ve Planlar Yönetmeliğidir,

Tescil konusu olan bu işlerde, bu düzenleme genel olarak sağlanmıştıı

ve meslekta§larım bu alanda hizmet üretebilmeleri ve bu anlamda hem

kamuda, hem de özel sektörde yapılanmaları sağlam!şıır,. 1954 yııında,

bizim meslek örgütümüz kurulduklan sonra, bu alandaki genel çalışmalar

ve iç hukuk oluşturma, yani Odamızın iç hukuk oluştuIma yönündeki

çalışmalar da uzun yıllar devam eımişıiİ.

Son yıllarda, Tüıkiye'de oluşan bu sorunlar daha fazla tartışılır hale

geldikten sonra, bu iç hukuk düzenleme çahşmalaıı da - yapısal konurnu

İtgilendiren - hern ülke düzeyinde yaygın biçimde kullanımına yönelik,

TıilroB
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uygulanmasına yönelik düzenleııeler yapılmaya çalışılmış, heın de bunuı
yan ürünleri olabilecek, tabii sonuçta mesleğin uygulanmasına çok öneınli
katkıları var, rnesleki denelim uygulamaları ve iştebirim fiyat uygulamalan,
artı yöresel katsayılarla belirli yersel büroları kendi yeıel konumIarına
bağlamak, orada monte etrnek, onlaıın Ankara ınerkezi hükümetten iş
isteme konusuna gelmeden hem geçimleıini sağlamak, hem de ülkenin
ihtiyacr olan bu imar faatiyetleıine ve harita hizmetlerİnde gerekli olan
konumları ve ihtiyaçları saplamak üzeıe, bunları bu sürece monte etmeye
çalışılmlştıı. Ancak, bunlar, tabii hiçbir zaman ülkenin genel ekonomik
sorunlarr, ülkede sanayileşme politikalarının izlenınemJsi nedeniyle ve
özellik]e de sanayiIeşme politikalarının izlenmemesi, hem kamuda, hem
de özel sektörde mesleğimizi çok fazla zorIamaktadır; ücret nedeniyle
zorlamaktadır, hem kamuyu, hem özel sektörü. Çünkü, sizin emeğimize,
sizin üretiminize ihtiyacı olan yönetimleı sizin ücretlerinizi çok fazla
kısma konurnunda da olarnıyorlar. Ancak, tabii ki o noktayı da bırakmaktan
çözrnek lazım.

Burada bir iki konuya daha değinip sözümü bitireceğim. Bir de bizim
proje hizmetlerine yönelik olarak benirı yine çok diİkatiıni çeken bir
konu da var. Bütün kamu ihalelerinde insanlarİmızı alıp notere gönde-
riyoruz; işte bunun sizinle bizim aramızdaki söz!eşmeyi bir'aracı vasıtasıyla
bağıılay.ın, bir usule bağlayın... Ben bunu Ou anl"y"Lll-iş değilim. Niye
anlayabilmiş değitiırı?.. Çünkü, ilgili meslek mensubu u.k"duş,.,r, -..-leğini icra etmekle görevli, önce kendi ınesleğine, diplomasına ve sonra
da mühendis odasına bağııntı bir kişidir. lalllıenOls oOası da onun meslekifaaliyetlerini izleyerek onu cezalandırmak veya onurlandırmak hakkına
:ılipliJ. O halde, niye hiç ilgisi olınayan bir kıınıluşa brr" gö;..iy;;r.
9 |:'d: bana göre bu tip §eylerde, hen haberİeşme, h'em mesleki
faaliyetlerin izlenmesi, daha iyi bir mesleki denetiın'gerİti.. B-, gO.e
de kaınu yararı açısından bu sözteşmelerin, üye i|e İnu denetleınekle
görevli kamu adrna denetlemek!e görevli meslek örgütü arasında bağıt-
laıması, oluşması, yapısallığa büyük katkı yapacağı inrİcrndry-. Teşekkür
ederirn.

BAŞKAIJ - Teşekkür ederiz Sayın Gazioğtu. Konu hakkında ikidakikayı aşmamak şartıyla konuşmak isteyen?-Buyuruı.
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Zekl KARAHAN - Teşekkür edgrim sayın Başkan, Bilindiği gibi,

mesleğimizin en önemli sorunlarından biı tanesi; ınesleki alanda yapılan

çalışrnaların çok büyük bir tıiiliiınüne giremeyişidir, Düa doğusu,

mesleki atanımızm meslek dışı kurum ve kuruluşlarca veya kişilerce

işal edilmesi ve de bugüne kadar duyarsz oluşuınuz nedeniyle bunlara

sahip çıkarmamız, bunlara ses çıkarmaınadır. Bugün çok geniş gpta

arazİ toplutaştırma çalışmalaıı yapılıyor; bunları kim yapıyo1?, Çok geniş

çapta karayolu projeleri yapılıyor; bunları kim yapıyor?, usulsüz hiçbiı

yasal tgmele ya da yönetıneliklere dayanmayan ihaleler yapılıyor, bunlar

nasıl yapılıyor?. Biz istiyoruz ki, bizin arkadaşlarırnız bunlaıa ses

Ekarsrnlar. O konuda ghşan meslektaşlaıımız gelsinler, hep berüer

bunlan çözümleyelim, bu mesleki alanımıza el atalırn, Ama az önce

de dediğim gibi, bu kadar duyarsz oluşumuz nedeniyle hiç kimseden

ses çıkmıyor.

Bunları biz nasıl önleyebilir iz.!. Eğet biz kendi mesleki alanımıza giren

konuları başkalan yapıyorlar§a, artık buıların bilirnsel olarak tadışılmasuıın

:::::;:H;T.,, ,-,. oıan, Köy Hizmetıerinin uyguıadığı arazi

topİulaştırması çalışmaları için 30lın üzerinde ihale yapıldı ve en küçük

projelerde en azrndan iki köyün veya üç köyün arazi toplulaştırmasını

İup.,yo, ve de bunları, bildiğiniz gibi yeni mezun harita mühendisinden

vekalet alınarak veyahut dışarıdan çalışan taşoran kesime, topogıaf kesime

bunlar yaptırılarak kadasıIolara sunuluyor ki bunların büyük bir kısmı

da şu anda onaylanmamış, tasdik edilmemiş vaziyette duruyor: Bunlar

bizim için yüz karası. Ben Namık arkadaşırna şupu sormak istiyorum:

Biz bunların önüne nasıl çıkacağız?.

Mesela, en basit anlamda, Köy Hizmetlerini rnahkemeye verelim, dedik;

siz bu ihaleleıi yönetme|iklere uygun yapmıyorsunuz. O zaman bize
dedi ki, siz bize bir bir çalışma yapın, bu çalışmayı getirin bize sunun,

bundan sonraki ihaleleri öyle yapmayalıın. Ama, ghşrna zaman isteyen

bir olay. Bunlar hemen ihalelere zaten başladılar ve de Köy Hizmetleri

bu sene bir tek işin ihalesini üç keıe tekrarladı, Bunlan nasıt diızelteceğiz;

benim için en büyük sorun bu. Teşekkür ederiın.

Trırıoa Hrlıl, vc Kadar'fio Hühcndırı.li odas.ı
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BAŞKAN - Teşekkür ederirn. Sayın kardElerim, göflyoruz ki, Türkiye'de
henüz daha harita kadastro mühendisliği yahul harita kadastro sekıörüniın
bir yapılaşması oluşamamış. Sayın konuşmacının da belirtliği gibi, bu
kururnlara kendi yasalarıyla verilmiş bazı görevleri kurumların yapmaya-
sıyla, kururnların işleme sokmasıyla kaynaklanan bir sisteınatik var.
Yoksa, sektörün ve harita kadastro nühendisliğin sorumluluğunu beliıleyen
elle tutulur bir yasa yok. Tabii ki hepirıizin baba ocağı olarak bildiği
Tapu Kadastıo, 1973'te bir Harita Planlar Yönetmeliği çıkarmış, buna
özenle de itina etmiş ve bugün binlerce vatandaşın işlerinin görüldüğü,
binleıce vatandaşın para kazandığı bir sistem haline getirilrniş. Ama
dikkat edin, yönetmelik diyorum. Bu, kurumun anlayışına bağlı bir
mesele, Yoksa, Köy İşlerinde, diğer kurumlarda, da bugün olduğu gibi,
bu işleri başka türlü yapmak da mümkündür.

Tapu Kadastro, nitekim 1973'İü yıIlaıda başka tiirlü de yaptırıyoıdu.
Bugün de iki dudak arasında olan bir yönetmeliktir. Dolayısıyla, bizim-
gayretimiz, çalışmamız, bu işin tam yasal düzeye getirilmesine bağlı
olmalıdıı.

Şimdi, Şahmar Dalmış isimli biı kardeşimiz bana bir not getirdi, diyor
ki; "Ben, Türkiyedeki harita sektörünün sorunlarındaki tüm yasal engelleıin
aşılmasıyla ilgili bazı önerileıi sunmak istiyoruın, bana 15 dakikadan az
olmayacak bir süre verin" Ama, görüyorsunuz ki arkadaşlar, bu süreyi
vermemiz mümkün değil. Ben kendisinden şunu rica edeceğim: Şu anda
söz vermeyeceğim, en sonda söz vereceğim, ama yine de 15 dakika
değil, 5 dakika vereceğim. Bu önerileri burada §öylemekle, yazılı verme
arasında fazla bir farkı yok. Burada yankı uyandırılmak isteniyorsa, o
da ayrı bir olay; ama bu oturumların sonunda söz vereceğim. Yalnızca
eğitimle ya da yapılanmayla ilgili değil söyleyec'ekleri, o nedenle bu
tartlşmayı burada kapaıtyorum.

Sayın Gazioğluhun ekleyeceği bir şey yoksa, öğlen paydosunda fikir
jimnastiği yaprnak için, bu konuya daha hayatiyet getirecek konuşmacıyı
buraya çağıracağım ve öğlen paydosunu verdikten sonra da onun üzerinde
ıartrşmayı açıp, diğer şekilde devaın ettireceğim. Ekleyeceğiniz bir şey
var mı saytn Gazioğlu?.
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Nımık GAZİOĞLU - Kısaca Zeki Beyin sorusuna şöyle bir cevap
vermeye çalışacağım: Zaten söylediğim düşüncelerin içerisinde o süreci
yaşatmak, o süreci çözrneye yönelikti önerilerim. İhale edilen mekanizınada
sorunu çözersiniz, orada yapılanabilirsiniz; o d.a, onun yasasında hangi
mesleklerin, hangi meslektaşlar tarafından yapılacağı belirlenerek, yahut
da onların uzmanlık noktaları kesin olarak be|irlenerek çözülebilir.

BAŞKAN - Teşekküı ederim. Konuşmayı, kaynakların kullanımı açısından
konuyu irdelemesi için Sayın Ensar Kılıç'a vereceğim. Ensar Beyin
konuşmasından sonra öğlen paydosu vereceğiz. Buyurun Ensar Bey.

Ensar KILIÇ - Teşekkür ederim sayın Başkan.Değerli meslektaşlarım,
parasal kaynak denince, sektörümüzdeki parasal kaynağın nerelerden
geldiğine bir bakmak istiyorum. Bu kamu kurum ve kuıuluş|arının
bütçeden aldıkları paylar, fonlar veya döner sermayeler, özel sektörümüze
giren özel sektör sermayesi ve belediyedön ayrılan paylar diye özetle-
nebiliyor. Sektörümüzün bütçeden aldığı payı, ancak planlı kalkınma
dönemlerine ait süreçleıde Beş Yıllık Kalkınma Programlarındaki yatırım
ünitelerinde izIeyebiIiyoruz.

Tapu Kadastro adı altında, birincisinden yedincisine ulaşıığımız kalkınma
planlarında yatırım programlarına giren miktaı, başlangıçta % 1ler olmakla
birlikte, iki üçten sonra bu 7o 1 olmaktan da çıkmıştır. Yani, Tapu
Kadastro başlığı altında yatınm programlaiında ayrılan pay, yüzde oran-
tİsının dışına kaymıştır, istaıisıiki bir değer arz etmemektedir. DolayısıyI4
meseleyi sadece "tapu kadastro" başlığı altında irdelersek, hakikaten
ayrılan kaynaklar açısından çok olurnlu değil, ashnda çok kötü bir durum
mevcutıur. Halbuki, sektörümüzün her ne kadar ismi tapu kadastro olsa
bile, kalkınma planlarındaki progıamlarda diğer mesleklerin yetki!erine
verilmiş, aslında bizim mesleğimizin denetimi ve kutlanıını altrnda olması

İkincisi, işin ihale edilıne nokiasında, sözleşmeye, itgili meslek odasına
gelebilirse, bir de o süreçte onu koyabilirsiniz gibi bir kavramda yola
çıkarak böyle bir incelemeye girdim zaten. O nedenle belki bu süıeci
bu şekilde tarnaınlayabiliriz, çözebiliriz.
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gereken paylar vardıı. Bu Paylaı, genellikle altyapı projelerinde ortaya

çıkmaktadıİ.

Bu heı türlü altyapı projelerindeki, bizim denetimiınize aktanlması gereken

paylar tamamen başka meslek disiplinlerine verildiği için, sektörümüz
bu sahalarda sadece taşaron ya da çalışan eleınan seviyesinde kullanılmakta,
sekıörümüzün denetiminde olması gereken kaynak, başkalarınca başka
kaynaklarda kullanılrnak üzere aktarılmakıadır. Ben öyle ihale biliyorum
ki, % 60 ve 7o 70'i tamaıniyle harita mühendisliği hizmeti olmakla
birlikte, sadece harita mühendisinin ismini istiyorlar ya da bir taahhüt-

namesini istiyorlar. Denetimi alan kişinin o ihaledeki payı yüzde 101ara
bile varmıyor. Eğer inşaatçılar tarafından deneılenen biı ihaleden bah-
sediyorsak, bunun % 70'i harita sektörünün, Vo l81 zemin etütçülerin;
7o 88 oluyor. 7o |8'i ile o başka rıeslekler, 7o 881ik kaynağı kontrol
altına alıyorlar. Dolayısıyla mesleğimiz, aslında programlarda dahi gii.
rünmeyen, ama tapu kadastro altında tartıştığımız bütçenin onlarca, belki
yiz|erce kalı kadar bir kayıp kaynak, başka sektörler tarafından kulla-
nılmaktadır.

Bence, sorunun; bütçeden gelen paylar arasından sorunun en büyük
özelliklerinden birisi budur. Bütçeden gelen payın diğer bir özelliği de
kanımca şudur; Bütçeden ayrılan paylar düştükçe, kamu kuruın ve
kuruluşlarının yapması gereken, rutin yapması gereken işler vardır,
yaptırması gereken işler vardır. Bütçeden, kamu kurum ya da kuruluşunun
aldığı pay düştükçe, yaptırması gereken işler de büyüdükçe, az pa:aya

çok iş yaptırma şekline dönüşmektedir.

Bu nasıl oluşmaktadır? Bu, 3. Harita kurultayında, sayın meslektaşlanmın
bir incelemesine rastladım. 1963ten 1987}e kadar birim fiyat inceleme,si
yapılmış. Burada bir metrekaıe haritanın bedeli bulunmuş. 0,05ten
başlıyor, l98"I'de 2.49 liraya kadar yükseliyor. Çok güzel gibi gözüküyor.
Yani,0.05'ten - Sayın Erol Köktürk bilir, kendi çalışmasıdır. 2.49h
ulaşrnayı hepirniz başarılı bir sonuç gibi görebiliriz. Fakat, ıeel değerleri
aldrğımızda; ben bu çalışmaya bir ilave yaptım. Devlet lstatistik Ensti-
tüsünün dolar üzerinden, 1963ten l987le kadar ki aıtışlara göre dolar
üzerinden ya da metrekarenin sent ifadesini koyduın. İki farklı isıatistik
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çılıtı,önümüze, Yani, birincisi, Türk lirasına göre 0.051en 2.491ara

varan, yukarıya doğru çıkan bir istatistik, dolar bazında ise birim
fiyatlarda aşağıya doğru inen bir istatistik çıktı, bir eği çıkh. Biri yukan

çıkıyor, biri aşağıya iniyor.

Anladığım kadarıyta, bütçeden alınan paylar ve kaynaklar azaldıkça,
yaptırılma§ı geıeken işler yaptırılma zorunluluğu noktasrnda ya da kamu

kurum ve kuruluşları az paraya çok iş yaptırma başarısını ellerinde
tutmak adına - bu, farklı yorumlara varılabilir; bunlar sonuç değildir,
hepsi birer görüştüI - birim fiyatları düşürerek-, az paralara çok iş
yaptırrnak noktasına gelinmiştir. Dolayısıyla, bu noktada kamu kurum
ve kuıuluşlaıı başarılıdırlar kaynağı kullanma nokıasında ya da öyle
gözükmektediıler. Halbuki, sağlıklı iş üretmenin yolu, gerçek fiyatlarıyla
işleri yaptırmaktır. Do|ayısıyla, büıçrden alınan Pay düştiikçe, sekrörümüzün

bir kesimini oluşturan özel sektörümüzün de böyle bir sıkıntısıyla başbaş
kaldığı ortaya çıkıyor.

Bütçenin dışında, döner sermaye veya fonlar diye koymuşuz. Biliyorsunuz,
ülkemizde son yıllarda, özellikle fon meselesi gündeme gelmiş ve bu
fonlar, hakikaıen birçok konuda, birçok kamu kurum ve kuru|uşunu
rahatlatmıştlr ve büyük işler de bu fonlar sayesinde yapılmıştır ya da

öyle sunulmuştuı.

Bizim sektörümüzde fon olayı yoktur. Ancak anladığım kadarıyla, döner

sermayede ilki temsil eden Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü bir uygulama

başlatmıştır. Ben de bu uygulamayı başından beri destekleyenlerden
biriyim. Ancak, merak ettiğim bir şey vardır. Yani bütçeden'ayrılan
paylar gittikçe düşüyor, döner sermaye diye bir olgu yaratıyoruz, Çok
olumlu biı şey. Bu döneı sermayenin sektörümüzde kalıp kalrıadığı
noktasında bir meıakım var. Yani, döner serrnaye acaba az gelişmiş
ülkenin bürokratik çarklarını, engellerini aşabilir ve sektörüınüze geri
dönebiliyor mu, yoksa hakikaten bu konuda mücadele etmemiz gereken

biıtakım unsurlar var mıdır?. Ya da düzeltilmemiz gereken, hep birlikte
yönelmemiz gereken, en azrndan kendi içinizde yarattığınlz kaynakların
kendi içimizde kullanımını sağlayacak yollar mevcut ınudur?. Bunu sizinle
birlikte ben de tartışmak istiyorum.
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Konuşacak arkadaşlar, bu iki konuda görüşlerini belirtirlerse, ben de
taılışmak istiyorum. Yani, bir kanım, biı sonucum yok buıada. Bu, bir
yerden sonıa oıtaya çıkabilecek bir şey. Sayın Başkan, özetlernek
istiyoruın. Bütün bu oluşum|arın dışında öze! sermaye diye bir madde
koymuşuın buraya. Değerli nıesleklaşlarım, bizim özel sektörümüz diye
tabir edilen oluşumu daha önceki bir panelde reddettim, hala da
reddediyorum, Özel sektör diye bir tanıınlama kabul etmiyorurı. Bizim
mühendislik ve müşavirlik bürosu açan arkadaşlarıınız, serınaye ya da
paraları o!duklarından ötürü büıo açmıyor, bir takım yasal yetkilerini
kullanmak adına bürolar açılıyor.

Belki ulusal boyutta iş yapan biıkaç firma, özel sektör statüsüne ulaşmış
olabilir; ama o firmalar bile birtakım yasal yetkilerini kullanmaktadır.
Özel sektör olma vasıflarının hangisini ele alırsanız, karşınıza bir yasa,
bir yönetmelik ya da bir tüzük maddesi çıkar. Dolayısıyla, özel sektti-
rümüzün, bizim harita sekıörümüze yönelik yoğun akışta bir sermayesi
yoktur. Ancak, özel sektörümüzün kaynaklannı, paıasal kayıaklannı doğu
kullanıyor noklasında da birkaç şey söylemek istiyorum.

Özel sektörün parasal kaynaklaıını kullanma konusunda kendi özgün
yetkisi yoktur, Özel sektörü, ihale mercileri yönlendirmektedir. Özel
sektörden hiçbir arkadaşıınız, kendi parasal kaynaklarını önüne koyup
planlıyarak, bugün şu teknolojiyi alayım, yaıın falanı alayım diye bir
planlayarak söz konusu değildir, böyle bir özerkliği de yoktur. Niye
yoktur?.. Bir ihale ilanı çıkar; ihale ilanında, gerekli aleller şayıldığı
gibi, programınızda ne kadaı puan vardır, hatta pro8ramında "şu şu şu
prograınlar" diye de özetlenmemişlir aına, sanki onların ismi bile
verilmektedir. Programa iki puan, digitizerh iki puan, falancaya üç puan,
filancaya beş puan diye özetlenen bir ihaleye girecek özel sektörün,
kaynağını doğru kullanma diye bir şansı olamaz. Özel sektör eğer ihaleye
girecekse, istenen belgelerden sayılan, adı koırnuş şeylerin, ekipnıanın,
donanırnın ve personelin kaça mal olacağını düşünmeden gidip onları
alıp, bürosuna koyrnak zorundadır. İhateyi alıp alrnaması önemi değildir.
Dolayısıyla, kaynak kullanımında "özel sektör" diye tabir edilen ve
meslektaşlarırnızın aşağı yukarı yarısını temsil eden kesim, k4ynağını
kullanrna konusunda özerkliğe sahip değil. Kaıar hakkı da yoktur.
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Hal böyle olunca, işler iyice karışmaktadır. Biliyorsunuz, ülkemizde
yapım ihalelerinde, pullu mühüılü taahhütler geçerlidir. Adaın der ki
ihalede, 'Bu inşaat uhdemde kaldığı takdirde, isteniş olduğunuz falan
falan falan ınakine parkını iş yerinde bulundurmayı taahhüt ediyorum."
Bitti.

Fakat, bir etüt pıoje tarzı ihalelere girdiğiniz zaman, önümüze olrnadık
işler, olmadık alet, edevat, donanım çıkarılıyor, Biz de bunları almak
zorunda kalıyoruz. Böyle bir özeı sektör, iş alrna garantisinin olmadığı
bir noktada bu kadar masrafa giıen bir özel sektörün paıasal kanaklarını
doğru kullandığı nokıasında bir tarıışma olabilir rni?. Bence olamaz.

Çünkü, özel sektörün böyle bir yetkisi yok. Sayın Başkan, özetliyorum;
Sanıyorum vaktim doldu. Bu noktada, en başa dönmek istiyorum. Bu
harita Kurultayının, açıhş konuşmasını yapan Başkanım Sayın Atilla
Aydın'ın dediği bir nokta vardı; benden önceki bütün konuşınacı orka-

daşlanm,r, ve ben dahil, bir ton §ıkıntı arz eftim. Peki arkadaşlar,

bunu kim savunacak? Tamaın konuşuyoruz, güzel de, yapılaşmada da

konuşuldu; bunu kirn savunacak? Yani Türkiye'de ulusal boyutıa, harita
kadastro adı altında ki sektöre, insanına, parasal kaynağına, sıkıntrlarrna,
her türlü dertlerine sahip çıkıp, bunu ulusal politikalar halinde savunacak

kimdir? Sadece Harita Kadastıo Mühendisleri Odası ile bu iş olur mu?

Demek ki, ülkemizde yapısal bir sorun vardır. Bu yapısal sorun, demeksel,

örgütlenme, farklı örgütlere üye olma meselesi değildir; ülke yönetimi
içerisinde dururnu belirlenmiş bir yapısal sorun vardır ülkemizde. Farklı
farklı bakanlıklara bağlı kalarak haklarımızı hiçbir noktaya götüremeyiz.
Öyle ise, Sayın Başkanıırıız Atilla Aydınln söylediği, Tapu Kadastronun
özerk kuruın olması noktasındaki paragrafi beni çok etkiledi.

isirn önemli değil; eğer böyle ulusal poliıikalaıı tayin edecek, parasal
kaynaklara sahip çıkacak ve ülke çapında biıirn fiyat tartışmasını oluştu-
ıacak ve sahip çıkacak, harita mühendislerinin ülke çapındaki soıunlarınr
araştırıp, politikalar üretecek böylesi bir özerk kurum oluşrnazsa, kanıınca
biz bu konuları çok konuşuruz.
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çıkmaktadıı. Beyler ben de Yönetim Kurulu üyesiyim; hangi biriyle,
hangi şartlarda mücadele etmeyi önerirsiniz?

ülkemizdeki ana sıkrntr, yöneıimde yapısal olarak özerk ya da bakanlık
seviyesinde ya da özerk bir kurum ya da bu işleri uhdesinde alıp
savunacak, konuşacak, politikalar oluşturacak yapısal bir kuruma ihtiyacı
vardır Harita Kadastro sektörünün. Ancak o zaman sektörümüzün kayıp
değerleıi, kaynaklan, insan kaynakları, o zaman ortaya çıkar, savunucusu
o zaman konuşuluı ve tartışacağımız yerleı belli olur. Teşekkür ediyorum.

BAŞKAN - Sayın Ensar Kılıç'a ıeşekkür ederim. Söylediği konular
çok önemli konular. Ben bunun bu şekilde tecelli edeceğini tahınin
etıiğim için, öğlen paydosunda da düşünülsün istedim.

Burada yapımcı kurumların cevap veıme hakları doğuyor. Kurum olarak
doğabilir, kişi olarak doğabilir. Döner sermaye olgulaıı neydana çıkıyoı,
fon meseleleri meydana çıkıyor, kurumların peşin alet, donanım isteme
meseleleri meydana çıkıyor. Mutlak surette kurumların cevap vermesi
önemli değil; bu işlerin ne şekiIde olması gerektiği konusunda kişilerin
katkıda bulunması önemli. Çok önemli ve uzun konuşulması geıekli
konular olduğu için, öğlen paydosu veriyorum. Saat 13.00'te burada
olmak üzere Oturumu birinci kısınını kapatıyorum. Oruç tutanlara sabır,
oruç tutmayanlara afiyet olsun derim.
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BAŞKAN - Teloıolojiyi kamu menfaati açısmdan da ele almayıp
cebiınize giren parayı konuşuyoruz. Bu nedenle, ilginin kahlımın daha
çok olınası gerekiyor. Bu nedenle de bu konudaki tartışmayı, cevap
hakkını da biraz uzun tutacağtm.

Bu'arada, araınızda bulunan sayın Tapu Kadastro Genel Müdürü Yüksel
Akınhda, mesleğinizin şiınendifer Genet Müdürü olnası dolayısıyla
konuşına hakkı verrıek istiyorunı. Kendisinin geıçi talebi var ama, bu
konuşma hakkını bir kaınu kuruınunun en üst düzeydeki temsilcisi olduğu
için üç dakikayta, beş dakiayla da bağlamıyorum. Ancak, kendisinden
özel bir ricam var, mürıkün olduğu kadar özeı olarak konuyu açıklasın, '

nereye geleceği, nereye varacağı, onu iyice bir koyalıın. Neden olmuyor,
ne ıip baskı unsurları gerekiyoı; onu iyi tartışalım.

Dikkaı ederseniz, konuşmacı arkadaşımız şöyle bir şey koydu: 'Döner
sermaye sektörde kalıyor mu?.. Bunun mücadelesine biz nerelerde katı-
labiliriz ?.. Herhangi bir zorlama yapabilir miyiz, yapunaz mıyız? Gerek
birey olarak, gerek örgütsel yapı olarak bu nasıl katkıda bulunuruz?_''
şeklinde bir de soru sordu. Özellikle, bu soruyu da yanıtlamasını Sayın
Genel Müdür den isteyeceğim.

Öbür tarafta, harita kadastro §ektörüne yıtlar itibariyle planlarda konulan
bütçeden ayrılan payın giderek düştüğü söytendi. Tabii, giderek düşmesi
çok kötü bir olaydır; yalnız, işin yöneticisi olarak belki de iyidir. .Ne
kadar para, o kadar işn anlayışı da olabiliı. Anlayışı nedir bu çekici
unsur olan Tapu Kadastrohun?.. Çünkü, bir zaınanlar bu teşkilatta da
çalıştık, paranuı fazla olınamasmı isteyenlere de rastladık; *Ne kadaı
az para olursa, o kadar sorunsuz yönelim olur." Bu da vardı, biz bunları
da gördük. Aynı anlayış mı var; yoksa ''Ne kadar az para versen ben
sarf ederim" anlayışı mı var?.. Bunu da yetkili ağızdan duymak istiyorum.
Sayın Yüksel Akın1, istese de istemese de kürsüye daveı ediyorum ve
özgür konuşınak şartıyla, beş dakikaya labi değil, ama özlü konuşrnasını
da özeIIikle rica edeceğim. Buyrun efendim.

Yüksel AKIN, (Tapu Kadıstro Gcncl Müdürü) - Sayın Başkana
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teşekkür ediyorum böyle bir değerli fırsatı verdiği için. Size de saygılarımı

sunuyorum şahsım adına, kurumum adına. Arkadaşımız Ensar Kılıç,
güzelleri yakaladı, yani bütün mesele, tespitleri iyi yapmaktır. Ben,

1963ien çok hızlı geliyorum yukarıya doğru, sürekli Kadastro Müdürlükleri

kuruldu.

TesPitlerimi sunmak istiyorum

Efendim, "Kadastro bi|sin..." Kadastrola da ömür biçilmiş, 15 yıl, 20

yıl diye. Sonra "Sürekli Kadastro müdürlükleri kurulsun da..." O da

kuruldu, o da bitti; ana, kadastro bitmedi. "Kadasıro biınez' dedik,

"Tesi§ Kadastrosu olsa olsa bitecek..." bu kadastro da, ıesis kada§tlosu

da gündemden kalklı, hemen hemen bitrne aşamasında. Şinıdi, harita

tapu kadastro sektöründe de yığınla hizmet var.

Değerli Başkanımız açıkladılar, para, para, para. Evet, şöyle bir şey
yakalamaya çalıştım; yalnız, bu döner sermayeye geçmeden önce biı
hususu açık|aınak istiyorum. Tapu Kadastıo Genel Müdürlüğü 147 yıl
önce kurutınuş bir kuruluş; tamamen klasik bir kuruluş, Osmanlı lmpa-

ratorluğuhdan gelen bir kuruluş.

Düşündük, deınek ki, bu büyük!ükteki, bu hacimdeki bir hizınetin, bu

yığınla hizmeti, değerli arkadaşlarım klasik kuruluşla aşmak mümkün

değil. İş, yönetinıde bu işi ortaya ğetirrnek. Medeni Kanuna baktım,

916 ncı maddesi der ki, aynen okuyorurn. 'Tapu dairelerinin teşkilatı
ahkam-ı mahsusasına tabidir.' Bunu tiirkçye çvirinek; yani, tapu teşkilah

özel kanunlara bağlıdır, iabidir. Bunun arkasından tabii, demek ki bir
kuruluş, kendine öz bir kuruluş gerekli. Bir de, ülkelerin gündemindeki

organizasyonlaıa baktım. Özelleşıirme, özelleştirme, herkes şimdi özelleştir-

menin gereğine inandı. Kamuoyu artık bu işi benirnsedi, önemli olan
bu. Bunun hemen arkasından, özelleştirmenin hemen arkasından siperde

duran bir iş var, organizasyon bakımından diyorum; özerkleşme.

Özerkleşme dediğirniz zaman değerli arkadaşlarım, nutuk atrnak anlamında

değil; özerkleşme, mali özerklik; özerkleşme, idari özerklik; özerkleşme,
kendine yetecek bir özerkleşme. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğünün
bütçelerine bakıyorsunuz, genel büıçe ?o 0.25; yarıi, devleı bütçesinden
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tıansfer edilen kaynak bu hizmeılere yetmiyor, Vo 0,37eıde,7o O.MSlarda.
Azalması, çoğalması, hiçbiı şey değil.

Yatırım bütçesine bakıyorum değerli arkadaşlarım, caıi bütçeye değil.
Geneline bakıyoruz, yani ben 1994ten bir şey vermek istiyorum; 1.8
triIyon bütçeye karşı!ık, gelir 6 trilyon. Eğer kapalı olan bu 6 tıilyonu
aşak, yani beyaıılar - harç ge|iri bu - tam bildirilse 40 trilyon da
kaçak var. Ne dönüyor yılda?... 1994ten bir şey vermek istiyorum; 400
trilyon para dönüyor bu sektörde, yalnız Tapu Kadastro Genet Müdürlüğü
için diyorum, alım satırnda. Demek ki, 400 trilyon da Türkiye'de harca
tabi, Nedir?.. Yatırım aracı çünkü toprak. O zaman, ıneseleye ciddi
şekilde bakmak lazım. Ciddiyetsizlik olduğu anlamında lüıfen almayın.
1994 Türkiyesinde, 2000li yıllara giden dünyada o zaman bu işe de
ciddi bakmak lazım.

Ne yaptık?.. Arz ettim; demek ki, bir özerk kuruluş şeklinde olabilir.
Niçin?.. Biı de şunu söyleyeyim, yadırgamayın bu sözümü: Tapu Kadastro
Genel Müdürlüğü kime hizmet ediyor?.. Malı mülkü olana, gayriınenkulü
olana; kamu hizmeti midir, değil midir, o da ayrı şey. Ama, bu hizrnet
devletin şernsiyesi alıında yürütülecek. Biı seneden beri düşüncedeydi
bu; sanıyoruın üst düzeyde bir, - ben teşekkür ederim Sayın Başkanırııza;
çünkü, açlı bu meseleyi, oltaya attr - üç aydan beri de biı üsı kuruı
kurduk kendi bünyemiz içerisinde, - özerkleşıneyi anlatıyorum - bu
çalışmaları başlattık. Döküınanları toplauıa aşamasındayız, yurt dışındaki
dökümanları da topluyoruz.

Efendim, ülkelerde paıa politikasını kim yapıyor?.. Ülkemize dönelim,
Merkez Bankası kumanda ediyoı bu paraya. Peki, harita tapu kadastro
sektörünün değerli bir boyutu, yani mülkiyet ve ınülkiyetle ilgili bütün
dökümanları düzenleyen, koruyan, hizmete sunan da bir kuruluş var;
temel kurum diyoruz ona, lokomotif kurum, adına ne derseniz deyin.
O zaman, bunları hamur eden, yoğuran, hizmele sunan kurumun da bir
özerkliği olması lazım. Kendine zaten yetiyor, arz ettim, kendine de
yetiyor. Büyük paralaı topluyor, genel bütçeye geliyor; o zaınan bu işi
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gündeme geıirecek çalışmalaı başlatıldı üç aydan beri, yani fiili çalışmalar
diyorum, düşüncedeydi, artık ortaya koyduk.

Fakat, değerli arkadaşlarım, bana sorsanız ki, "Bunun modeli nasıldı?..
Ben bunun boyutlarını size açıklaınak durumunda değiliın. Şu anda

ataştırma aşamasındayız. Zannediyorum, bağlayıcı da olmasın, iki üç ay

içinde bunun baz! matematik boyutlarını, yani modelini yakalayacağız,
kamuoyuni da bunu sunacağız. Ben ıekrar değerli Atilla Beye ve
arkadaşıma, Sayın Atilla Aydınh teşekkür ediyoruın. Hıttı birız te-

reddütüm de oldu, ıçıkIamıyılım dedim. Ben bunu açıkIıyacık
yerde değilim, bir bürokratım; ımı, Odanıızın Bışkını buna tcmıg
etti.

En yetkili ağız, Cumhurbaşkanımız da, bundan beş altı ay önce devletiiı
ana görevlerini şöyle sıraladı: Güvenlik, adalet, milli eğitirı, sağlık. Bu
tamam, sübvansiye etsin, devleı bunlara kumanda etsin; diğer kurumlar
da kendine yetsin. Ben şiıııdi huzurunuzda söylüyorum, Tapu Kadastro
Genel Müdürlüğü kendine de çok yeıer eğer bu nıodeli bulursa ve
bütçeye de hayli kaynak da getirir. Niçin getirir?.. ÜrürıIeri, her ürünün
bir bedeli vardır, o ürünleri serbest piyasa ekonomisi içinde hizmete
sunduğu için. Şimdi dönüyorum seImayeye...

Değerli arkadaşlarım, az önce arz eltim, bütçeden ayrılan pay yetıniyor.
Ne yapacağız, otüracak mıyız?.. Yani, Sayın Başkan da ifade etti; yani,

"NasıIsa bütçe yok; işte otur, çalıyı dön, - hoşgörünüze sığınarak diyorum
- tuzağa koş' gibi bir şeyler de var. Yani, oturursun, hiç kimse de bir
şey söylemez, 'Bütçem biıti" dersin.

Buna Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünde çalışanlar olarak gönlümüz
razı değil; ana, bunu da zalen gönlümüz razı olsa yapmak durumunda
değiliz. Talebe bağlı hizınetler var, takdir edersiniz. Bir yatınm hizmetleri
var, bunu paraya bağlarsınız, bir tarafta tutarsanız; ama, talebe bağlı
hizınetler var. Devletin büıçesine trilyonlaı geliyor. Bunu da yürüteceksiniz;
otutacak yeıde, yani yakınacak yerde de kalamazsıniz. Çare ararsınız;
çünkü, çareyi bulacak yerdesiniz.

Şunu ifade edeyinı, her zaman söylüyorum, şurada da söylüyorurn: Harita
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Tapu Kadastro sektörüne çareyi bir başkası mı gelip bulacak?.. Münkiiı
değil. Bunu böyle düşünmemiz de mümkün değil, içinde yaşayan bulacak.
O halde, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünün bu açmaİını diyoıuın,
yani para açmazını aşmak lazım. Oturduk, |992 yıllaıı, zılen lg8l'de
çıkıııış olan kanunda döner serınaye işletmesinin kurulması vardı, kurul-
muştu. Ben bir ıakam bilgileıinize sunayım; 1991'deki döner sermayenin

ir=;:; ::::l"],]'", 
ji,o",, 

500 m iıyar oıarak düzenıeno,. r-,,
1991'deki 400 milyonluk yıtlık bütçesi 1995 yılııda 500 mityaı olarak
dü_zenlendi. Şöyle bir karşılaştııına da yapmak istiyorum: 1995 bütçesi
2.8 trilyon, bunun yahnın bütçesi 250 milyar. Yani, geneİ bütçeden 250
ınilyar; bunun içinde h_er şey var, kalem, defler de var, Döner sermaye
bütçesi 500 ınilyar. ''Önemti, evet iyi anlıyorsunuz, ıahsiIdarlık mı
yapıyorsunuz?" aklınıza gelenler. Yani,.onu da yvparız, devlet bunu da
yapar. yani, bu bütçeyi, bu döner sermayeyi hizmetlerde kullanabiliyoruz.
Bu önemli bir sbru olarak bana özel soruldu veya sofu olarak ortaya
attldı.

Değerli arkadaşlarırı, evveta bu işe girerken; ben teşkilattmdan şunurica etıin genelgeyle veya sözlerle söyledim: ''Arkadaşlaı, Tapu Kadastro
GeneJ Müdürlüğü rnensupları, Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünde ça-ll!rlliI, devletin parasrnı toplama becerisini gösterecektir. '' Niçin bunu
söylediın?.. lGiı bu döner sermayeyi bankaya yaıır'' da demedim, bizzat
siz tahsil edeceksiniz, kasası yok, defıeri yok; bunu tahsil edeceksiniz.
Demek ki, devletin parasrnı ıahsil etrıe becerisini göstereceğiz. Ewela
böyle koyduk meseleyi. Bakt* ki beceriyoruz bu işi.'Bütiin arkadaşIarıına
teşekkür ediyorum. Hiç bir sıkıntı yok.

Sonra ikinci adım; bu prrayı.harcama becerisini göstermemiz lazım.
Bunu teşkilaıımdan isteyemezdim. Eıi başta ben biİsorumlu kişi olarak
harcama becerisini göstereceğiz. Nedir bu harcama becerisi?,. Yani, bunu
hizmetlerimize yansıtacağız. Değerli arkadaşlarım, döner sermayenin kurah
şu, onu da bitgiterinize sunmak istiyorum: Döner sermayeden para
alırsınrz, döner sermaye hizmeti yapmak i§in kalenı atabİlirsiniz. O
aldığınız kalemi de yalnız döner sermayede kullanabilirsiniz, bu kadar
da katı. Harcama becerisi dediğim bu.
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Şunu ifade eOeİirr, l992'de vercceğirn bu milyarları; 19931e - beni

bafızam yanılımıyorsa - ve 1994te 150 milyara yakın bir harcana

yapıldı. O bütçelere baktığımız zanan 10 milyar bile tutmayabilirdi,

Yaoi, demek bu ihtiyaçtan yapıldı bu iş, Yani, bir sürü donanımlar

alındı, hizmete _sunuldu. Ama, işte bu döner sermaye ile ilgilidir dedik

ve 1995 bütçesi görüşülüıken, Sayın Bakanımıza da huzurunuzda çok
teşekkiir ediyorum; Türkiye Büyük Millet Meclisine de bir önerge verdik,

dedik ki, döner serrnaye işletınesinden geten gelirin yüzde 401 - önemli

bir paydır - taPu kadastro hizmetlerinde kullanılır,n

Bütçe de bir kanundur, deınek ki bir boyutta bu işi kanunlaştırdık,

Altıca da işıe "glşantaıa da bir miktar ücret de ödenecek' diye biı

boyutu kazandı. Bu bir yıtlık ömrü vardıı, yani büıçeye giıen bir yıllık

ömrüdür. İnşallah ya gelecek bütçelerde bunu devam ettireceğiz veya

bir kanunla aşmaya da çalışıyoruz. Çünkü, organizasyonla ilgili yaptğımz

çal,ışmaların içinde yalnız şu genel müdür, bu genel müdür diye yok,

Hoşgörünüze sığınıyorum. Organizasyon dediğimiz zaman harita tapu

kaddstro hizııetterinin bütününe baloyoruz. Yaptırım kurallanyla bakıyoruz,

Bunu aşmaya çahşacağız. Daha model ortaya çıkmadı, Ben bunu bir

bilrokrat o!arak açıklıyorum; çalışmalar yapıyoruz, Geldik bu şekilde
Bütçe Kanununda bunu elde ettik.

Değerli arkadaşlarım, bir örnek veımek istiyorum, Yalnız Türkiye'de -

birlok döner sermaye var da - tapu kadastro döner seımayesinin peşin

vergisi yüzde 35lir. Yani, aldığın paranın peşin yüzde 35'ini aldı,

diğerleri yizde 2O, yüzde 15. Helal olsun. Neden böyle kondu?" Bu

kadar geniş, bir sürü, 1318 kuruluştan para toplayan bir kuruluş yok

Türkiye'de. Çok geniş bir yatırım vlr. Yani, milyarlan binlerce kuruluştan

topluyorsunuz, Yani, biz sıkıntılı iş yapryoıuz, ama 7o 35 de bir peşin

vergi var.

Bakıyorsunuz KDV'si bilmem nesi, toplanan pıranıı Vo 50'si vergi

veıiyoruz. Tanıam kazının verşin. Vır mı bir dlyeceğlmiz?" Hiç
umurumdı değil. Mademkl kurıl budur, blzdc devlct sekt6rü, özcl

sektörü yok. Mıdemkl kazınıyoruz bu parıyı, bu veıglyl de veııcğz
Hiç bir problem g6ımüyorum. Bütün mesele şurada: Geri kalan paıayı

sektöre aktaralım. Sayın Bakanıınız konuşmasında ifade ettiler, dinleye-
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meyen arkadaşlar olabilir, sağ olsunlaı çok eğitdiler bu rneseleye. Döner
serınayeden -finansınan elde edebileceksin ki- sektöre, o finansmanı hem
devlet kuruluşları kullanacak, hern de yığınla harita tapu kadastro hizneti
var diyoruz, onu da özel sektöre aktaracaksınız. Şu gelir aklınıza:
"Efendim işte tasarruf tedbirleri var. Bu döner sermaye içinde mi, dışında
mı?.." İçindedir. Bu tasarruf tedbirleri, bu sıkıntıİar, İakdiı edersiniz
ailelerde de olur, kuruluşlarda da olur, devletterde de otur. Bunu geçici
şeyler olarak kabu| edelim. Şunu söytüyorum, şunu lddia edlyonım:
Artık heritı tıpu kadıstro sektörü flnınsmanı buldu; bu artır,
nıiIyarlırı eğer az g6riiyorsanız artar, srtacıktır dı; Organizasyona
bakıyoruz lrilyonlaı gelebilir değerli arkadaşlarım; yadırtmayn bu sözümü.
Bütün arkadaşlarırı bilir, daha dün HoIlandalı bir yetkiliyle görüşüyorum.
Merak ettim, bütçelerini sordum. Bana herhalde yantış bilgi vermediler.
Tapu ayrı; kadastronun orada bütçesi 15 ırilyon. 'Nereden sağlıyorsunuz
bunu?,." dediın. "Biz i§ yapıyoruz. Ürünlerimizi pazarlıyoruz'' dedi. Yani,
o Hollanda dışarıda içeride iş yapıyor, ürünlerini pazarlıyor, yalnız
kadasıroyla ilgili bütçesi 15 trityon değerli arkaıtaşlarım. 40 bin kilo-
metrekarelik bir alanı var, gelişmiş ülkedir şudur budur.

Fukaralığın aleıııi yok değerli arkadaşlarım, Yani, çaresiz olarak görün-
menin şeyi yok. Şunu söyleyeyim size, şunu da ifade edeyim, her yerde
de söylüyorum: Harita tapu kada§tro §ektöründe köklü deneyim var,
nitellkli lnsangücü vır, donanım da var. Var nıı diyeceğiniz?..
Türkiye'de en uçları yakalamış donanım da var. Nedir sonuç, nedir
§ıklntl?.. Para, para, parı... Ben Sayın Başkanıma teşekkür ederim,
ben finansınan finansrrıan diye ifade edecektim, daha açık konuşuyoruz;
Para para para. Bunu bulmamız lazım, bir; arz etmiştim bulduk, harcama
becerisini de göstereceğiz. Nasıl 8östereceğiz bu beceriyi?... Yetkili
kurullara anlatmak suretiyle, antatmak becerisini göstermek suretiyle.
Bunu anlatmak istemiyorurn. Evet efendim bir maddede bu kadar bir
şey ayrıldı. Bunun nasıl olduğunu ben size arz etmek istemiyorum.
Yalnız, şunu da ifade edeyiın: YaInız, sorunların üzerine gideceksiniz
ve sonuç alırsınız. Hepinizr saygılarımı sunuyorum.

BAŞI(AN - Teşekkür ederim. Efendim Sayın Genel Müdürümün verdiği
izahattan çok memnun oldum. Ancak, bir şey dikkatimi celb€tti. Görülüyor

fıı oB Hrlıl, v. ı<rd,6,Io ltahrndtrıclı odrrı
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ki Tapu Kıdıstro Genct Müdürtüğü mutlu azınlığı hizmct cden

büyük blr kuruluş. Yınl, hlzmet oraye y6nellyor, Gönlümüz ırzu
edİyor kl, yılnz mutlu azınlığa hlzmet ctmesin, çelışınrnı dı hlzmet

etsİn, dlğer vatındışımızı dı hlzmot edelim, Tabii, bunun yolunu

yöntemini de bulmak mecbuıiyetindeyiz.

Ben "para para para" dedim de, hani biz bu teşkilatta da çalıştık 10

yılı aşİın; o zamanki yöneıicileıi de gördük, paradan korkarlardı; Sayın

Genel Müdürüm koıkmuyor, çok teşekkür ederim, Evvelce korkulurdu

bu teşkilatıa, şiındi korkulmuyor.

Yine bir şey var. Şindi bir şey ifade etıiler, ben yanlış anlamadıysam;

"6 trllyon bütçeye kıynak sağlıyoruz." Ben yanlışsam düzeltln, '40
trııyon kıçak vır. Bu sektörde de diğer yan şeylerden dolayı da 400

trilyonluk geniş bir haıeket var" deniliyor, "para dönüyor" deniliyor;

Uunu yanlış anlamadım rteğil mi efendim?.. Şimdi, esas olayın beni

ilgilendiren playrn en büyük kısmı şu 40 trilyonluk kaçağı önlemenin

usullerini de Tapu Kadastıo Genel Müdürlüğü bilmek mecbuıiyetindedir,

Astında, Sıyın Genel Müdür, oturduğu ycrdcn "Konumuz dışındı"
dlyor; ama, ben yalnız Tapu Kadastro Genel Müdürlüğünün değil

hepimizin konusu içinde olduğu kanısrndayım, Yani, bizlerin de içinde,

vaİandaş olaıak da hepimizin içinde... Bu kaçağın büyük bir kısmı
gayrimenkul satışlarında hakiki değerin bildirilmemesinden kaynaklanryor,

Bunu hepimiz yapryoruz, zorluktan doğan sistemde yapıyoruz, çarpık
düzende yapıyoruz. Bunları önlemek, zannediyorum bizlerin de görevi,

Anca§ bunu başlatın ylne Tapu Kıdıstro Genel Müdürlüğü

olacgldır. Dolayısıyla, Tapu Kadastro dediğiıniz sistemin bir an evvel

yaygınlaşnıasıyla, belediyelere destek sağlanmak suretiyle, Emlak Vergi-

İerini hakiki değerlerinde uyulması şartı ile, tapudaki yapılacak işlemlerden

normal değerlerin gösteıilmesi suretiyle bu işler onaya çıkacaktır, Şimdiki
yapılan uygulamada -içinde ben de varım bu mutlu azınlığın, yani

İ"oOl.i soyutlamıyorurn- mutlu azınlıktan daha az vergi alaıak diğer

vatandaşa bu vergiden doğin hizmetleıi yansıtmaınaktır, Bu 40 trilyonın

bütçeye girmemesi.

rııHoB H.lttı v. Ksdr5,'J.o Hah.ndl.ı.rı od..ı
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O dönen para 400 trilyon, ben 40 trilyon kaçaktan bahsediyorum. Ben
harç kaçağından bahsediyorum. 400 tri|yon dönen para ondan bahset-
miyorum ben. Yani, vergi kaçağından bahsediyoruın. Aslında bu vergi
kaçağını sağlamak, yalnız Tapu Kadastıonun değil, birey olarak bizlerin
de görevi, bu işin içinde olan haıita kadastro ınühendislerinin de göıevi.

Döner serrnaye konusunda çok güzel izlenirnler aldık. Hele bu 1995leki
olayı ben biliyordum, günü gününe izledim. Çok güzel bir olay, ancak

şöyle de bir bilgi alır gibi oldum: Sanki bu konu, iptale giden bir
sÜreci mi yaşıyor?.. Bunu belki dev_let memurusunuz, açıklarna zorunda
değilsiniz, ama Sayın Genel Müdürüm, "Böyle bir ANAPln girişimi mi
var?.." diye bir duyrnuşluğum var. Siz söyleyemezsiniz, ama ben söy-
lüyorum. Bu konuyu da hafife almamak gerekiyor. Aslında başka sıkmhlar
da var. Ben şimendifer Genel Müdürlük dedim, Sayın Genel Müdürüm
"lokomotif" dedi. Lafımızın bir arasında "baba ocağı" dedik. Başka türlü
düşünmek müınkün değil arkadaşlar. Bunu kesinlikle böyle ifade etmemiz
lazırn. Bugün Tapu Kadastıo Genel Müdürlüğünde şu anda 45 yaşın
üzerindeki harita mühendislerinin tümü Tapu Kadastrodan geEniş ırıü-
hendislerdir. Şu anda da 625 tane meslektaşrrnızın ça]ıştığını geçen panel
için Sayın Genel Müdürümden gerçek rakam olarak zilmış bulunmaktayım.

Yalnız mühendis meselesi değil, sektöı meselesi deyince. Tapu Kadastro
Genel Müdürlüğümüzün, bugün benim bildiğim kadarıyla 16 bini aşkın
personeli var. Dolayısıyla büyük bir potansiyel var. İyi olmasını, iyiye
gitnİesini hepimiz gönülden arzu ediyoruz. Tabii, meyve veren ağaç
taşlanır ya, aıcak ben yine şunu söyleıneden duramayacağrın: Daha
önceleri nerelerdeydiniz?.. Şarkı demeyin. Yani, efendim biz bunu 30
yıIdan beri konuşuyoruz. Niye paranın kullanımında yanlışIar olduğunu
söylerken şaşmayın.

Bilemiyorum ama, geçenki panelde bir laf ettim; "Bir tarihte 350 olan
rnüdürlük sayısını 1960 yılında 120'ye indirmiştik" dedim vaktiyle.
Bilemiyorum arna, adına ister müdürlük deyin, ister yetkili bakma deyin,
ister şeflik deyin; öyle ıahmin ediyorum ki, 700tin üzerinde var, Böyle
biı çalışma rantabl oluyor mu?.. Şimdi bileıniyorum, ınüdürlük, şeflik,
yetkili bakma dediğiıniz. Tabii, bu demektir ki; bu kadar rnekan, bu
kadar araç, bu kadar yanlış kullanım dernektir. Bu reorganizasyonu ne
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zaman yapacağız?.. Sayın Genel Müdüıüm bunu da açıkIarsa, açıklama
hakkına sahip olabiliı de olmayabilir de; özellikie ıica edeceğim.

Şıhmar DALMIŞ - Başkan, söz istiyorum; çok önemli.

BAŞKAN - Efendim vereceğim, size söz vereceğim. Unutmuş değilim.
Size söz verdiğimde konuşacaksınız.

§ıhnır DALMIŞ - Bu kadar arkadaşlanmız ıoplanınışken, bana izin
verin anlatayım. l

BAŞKAN - Efendim ben konuşayıın, ben kendi hakkımı kimseye
vermem. Başkanım çünkü, o hak bana ait. Size söz vereceğirn. Bir şey
sormuştu arkadaşım; herhangi bir baskı unsuru oluşturmamız gerekiyor
rnu, gerekmiyor ınu?.. Ne tip bir mücadele yapmamız gerekiyor?.. Gene|
Müdürlüğün yapacağı çalışmalar var. Bizim birey olarak, Oda olarak,
yan örgütler olarak böyle bir şeye ihtiyacımız var rnı, yok ınu;..
Cevaplarsanız memnun olacağım efendim.

Yüksel AKIN, (Tapu Kıdastro Genel Müdürü) - Değerli arkadaşlaııın,

şu sözürnü yadırgamayın: "Kaynaklan en iyi şkilde kullanıyoruz." Yeterli
kaynık yok ki, neyi kulIanacağız?.. Şunu da gözden kaçırmayalım:
İlçe sayısını bilemiyorum binlerin üstünde. Her ilçede kuruluşu getirerek
vatandaşa yakından hizmeti getireceksiniz, bunu tapu kadastro diye
ayıramazsınız. Her ilçede bir kuruluşunuzun da olması lazım, dlzayn
etmesl lızım. Ama, şu çalışmalarımızdan meseleye zaten bütünüyle
bakılacak. Kaynaklaıı nasıl nerelerde kullanacağız gibi çok fikirler var.
Güçlü müdürlükler kuralım, vatandaşlara fakslarla telekslerle ulaşalım.
Yani, 780 bin kilometrekareye yayılrnış bir ülkemizde, bilmem 1000
kuruluşla siz bu işi başedeceksiniz; köyler dahil.

Ama, kaynakları en iyi şekilde kullanmayı... Ben o zaman pratik bir
şey söyleyeyim size, aız edeyim: 5 bin kilometrekare olarak her yıl
kadastro yapılıyordu. 5 bin kilometıekare olarak planlanrnış ye_ doğru
planlanmış, mevcut kaynaklarına göre. Yine huzurunuzda arkadaşlarıma
teşekkür edeyim; el emeği göz nuruduı bu iş. 15 bin kilometrekare..
Bu seneki tasarruf tedbirlerine rağmen 13 bin kilornetrekare kadastro
hizıneti tamamlandı. Bunun için diyoruz ki, 3-5 sene içinde bu tesis
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kadastrosuna başlayacağız. Doğrudur. Kaynak şurada mı kullanırsın,
burada mı kullanırsın?.. Onu da size söyleyeyim. Söylemek istemiyorum
ama, yıllardıı bu kurultayların, panellerin gündemini "Acaba kadastronun
ekibinin verimi kaç parçalı olacak?.." Çok uç meseleler oldu. Yani,
insanın sinirleriyle oynamak demektir bu. Yani, makroda bütünüyle
bakamadık. Ben de bu işin içindeyim. Sayın Başkanım şunu söyledi:
"Nerelerdeydini z2.." diye, Olsun, bunu 1995te yakaladık. 1994te yaka-

ladınız da. Çünkü, harita tapu kadastro sektörünün gündeıninde bir sürü

şey vardı. Onları büyük rnesele olarak görüyorduk. Gizlilik Yönetmeliği
yuınuşatıldı, kalktı. Hiçbir tepki yok. Boyuna bu konuşuluyordu, kalkh
bu. Tamarn, sorun bu rnuydu?.. Kalktı, biı şey yok. Yine yok. Demek
ki tespitlerirnizi daha değerli yapmamız lazım. İsteı 1994te yapın, ister
1993te yapın, ama doğru yapın.

Şimdi, kusura bakmayın. Yani, böyle konuşmamı da hoşgörün. Duygusal
meselelere yaklaşınıyorurn. Bazı şeyleri de burada söylemek istemiyorum.
Yani, evvela bir şeyi hiç bitirmeyeceksiniz. DeIe aktıktan sonra, yatak
yattıktan sonra, önüne geçip ellerinizle o dereyi tutamazsınlz, o suyu
tutamazsrnrz, boğulursunuz. Planlaması da bir süreç içerisinde gidecek.

Değerli arkadaşlarım, yeterki biz doğrusunu bulup çalışrnalaıl başlatalırn.
Baskı unsuru olarak algılamak istemiyorum. Demin baştan dedim ki,
" Özelleştirme kamuoyuna maledildi, bu iş bitti. Bu iş bitecek ülkede. "

Bu işlerde kımuoyun9 malGdilır§e, kabul edilirse, benimsenirsg yeter
diyorum. Yani, bir kere Sayın Başkan, değerli dinleyenlerim, şunu rica
ettim baştan: Şu iş bir ortaya çıksın, itirafda ettim; Medeni Kanunda
olan bu ş'eyi ordan güç alacağız. Yani, boyutlarını yakalayamadık, bize
biraz izin verin. Zaten bunun boyutlannı yakalaısak, yani taslağı ortaya

çıkarırsak elbette bu değerli kurullarda başka organizasyonlarda da bu
iş kamuoyuna sunulacaktıı. Ben teşekkür ederirn.

BAŞKAN - Teşekkür ederim Sayın Genel Müdüı. Efendim, konunun
takdiıncisi Ensar Beyden söyleyeceği bir şey olup olmadığını sotduktan
sonra salondaki diğer arkadaşlara da söz vereceğim.

Ensar KILIÇ - Ben biı dakika biı şey söylemek istiyorum. Döner
sermaye ve diğer bütçeden ayrılan payları anlatırken ve yeri gelmişken
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ismine atıfita konuşfuğum Sayın Tapu Kadastro Genel Müdürüm, anlıyorum
ki, açılış konuşrnasında Sayın Başkanım Atilla Aydın'ın mesajı ve size
benim bu konuyu buıada panelde tekraı tartışmada aracı olarak sunmam
ve Genel Müdürüınün de konuya açıklık getirmesi, şahsen beni memnun
etti, Dolayısıyla ben bu konuda tekıar 3 milyarı,5 ınilyarı tartışmaktan
ziyade, hedefi kaybetıneme noktasını ve yeni bir hedef yakalarnanın
mutiuluğunu yaşıyorum. Genel Müdürüme bu konuda teşekkür etmek
istiyoruın.

Sorunun çözümü, kaynakların doğrudan kullanılrnasıyla birlikte, aynı
zananda politikalar üretmenin de yolu Tıpu Kadıstro diyc özerk bir
kurumdan geçmektcdir. Bunu çok tartışıp, sesli hale getirmek konu-
mundayız; her yönüyle, her boyutuyla.

Böylesine bir mesaj çıktığı için, ben arlık kaynak kısrnında deıaylara
girmiyoruın ve kendilerine tekİar teşekkür ediyoruın.

BAŞKAN - Sayın Ensar Kılıç'a teşekkür edeıim. Şimdi, aramızda
politikaya girmiş, politikada bazı yerlerde ınücadele etmiş bir arkadaşımız
var. Onun dili de hayli şişti. Yeri de ıam buldu, ama kendisi çok
acelecilik yapıyor. Onun için ben önce onu ewela 5 dakikayla sınulayarak,
15 dakikalık talebi var, daha evvel söyledim, kürsüye davet ediyorum.
Sayın Şahınar Dalmış. Yalnız fazla derine dalmadan bu son söylenilen,
Genel Müdürün söylediklerinin ışığı altında lütfen.

Şahmar DALMIŞ - Anlaşıldı Sayın Başkan, teşekkür ediyorum. Salbnda
bulunan değerli hocalarımı, çok sevgili saygıdeğer tüın ıneslettaşlarımı,
saygı ve sevgiyle selamltyorum. Arkadaşlar hemen Erdal Akdağln, Sayın
Başkanın konuşmalarından hemen aklıma bir şey geldi. Özel televizyon-
lardaki açık oturumlarda biliyorsunuz, özgürc€ herkes istediğini konuşuyor.
Ceza yaıgı sisteminde de herkesin kendi konuşması kendisini bağlar.
Ertesi gün soruşturma açılırsa televizyon hakkında değil konuşmacıyı
bağlar. Ben Erdal Akdağ da, geçen gün Reha Muhtarln Ateş Hattı
programına benzer bir şeyi konuşluk. Adamın birisi bir şey konuşuyor,
'Hayır, burası TRT'dir, onu başka yerde konuşursun.' Yani, TRT}le
öbür televizyonlar sanki başka ülkelerin topraklarında biı kuruluşmuş
gibi.

76



THlıoB Hrlıt, vc Kadrııro ııOhcndiglo ada',ı

77

Şimdi Sayın Erdal Akdığ dı bcnim sanki harltıda bışka bir şey
anlıİacağıma veya bu konuJıu tışıracağımı veyahut dı bu konunu,n
başkı bir perspektlflndgn konuştuğum zımah haritı kıdastro scktörü
sınki uçuruma yuvarlanıcakmış gibi sınırlandırıyor.

Efendim, şimdi şunu söyleınek istiyorum: Bir coğrafya öğretmeni ders
anlatryormuş sınıfta, demiş ki, "Dünya yuvarlakhr. İşte elips şeklindedir,
bitız dı kutuplarından basık haldedir." Öğrencinin birisi demiş ki,
"Hocam, bunu niye öyle söylüyorsunuz ki, görüyoruz, dünya diip düzdür.''
"Oğlum, onu ben de biliyorum da, beı ders olsun diye söylüyorum;
aslında bunlar yanlış şeylerdir de, anlattığıma ben de inanmıyorum, ben
ders olsun diye söylüyorum" diyor öğretmen.

Sayrn Tapu ve Kadastro Genel Müdürü sayın meslektaşımız, büyük
ağabeyimizde, devleı memuru olduğu için ve bürokıat olduğu için ve
kalıplaşmış, Osmanlı Devletinden kalnıış, foseptik çukuruna itılma'§ı
geıeken kokuşmuş kanunlaıa bağlı kalmak zorunda olduğu için, 657
sayılı Devlet Memurları Yasasına tabi olduğu için, o kalıplara bağlı
olarak konuştu. Aslında, kendisi de onun öyle olmasını islemiyor; ama
ne yazık ki, o öyle konuşmak zorunda.

Arkadaşlar, ben başka bir açıdan konuya bakmak istiyoruın. Şunu herkes
kesinlikle bilsin ki; bu ülkede Harita ve Kadastro Mühendisleri Odası,
tüm mühendisler ve bilim aİiaınlaıı, değerli hocalarımız, bu ülkenin tapu
ve kadastro sorunlarınrn çözülmesi için, harita sorunlarınrn çözülmesi
için derinlemesine doçentlik tezi, profesörlük tezi araştmadan ve Türkiye
Büyük Millet Meclisine en az iki tane profesör ağırlıklı bilim adamları,
bü işi detaylı öğrenen bilim adamları Mectise gelmeden, icranın başına
gelmeden bunun çözülrnesinin imkan ve ihtimalı yoktur arkadaşlar.

Bakın, Piri Reis, bundan 482 yıl önce Çanakkalehin Gelibo{u ilçesinde
ceylan derisi üzerine çizdiği haritayı, o zaman haritacılığın işte ilk ilkel
yöntemleriyle çizdiği haritayı... Şu anda Türkiye Cumhuriyetinin hizmetinde
ve müzesinde bulunrnaktadır bu harita; fakat, kendisi Aben Körfezine
bir sefere gönderiIir denizci korsanlar tarafından ve 1547 yılında, orada
donanmayr başsız bıraktığı için orada öldürülür.
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Şimdi, ben başka bir açıdan neden bunu söylediniz, onun için bir şey
söylemek isıiyoruın. Eğer ki Türkiye'de biz Türkiye Cumhuriyetinin
kadastro işlemlerinin bitınesi için, öğrencilerin yetiştirilmesi için ve bu

profesörlerin 'Türkiye'de bu işin sahibi biziz' demesi için deıinlemesine
biı çalışma yapınadıktan sonra, bu tür dar kalıplaı içerisinde açıklamayla
hiçbir çözüme gidenıeyeceğiz arkadaşlar.

Amerika'da bir siyasal bilgiler fakültesinde öğrencilere bitirme ödevi
olarak şu veriliyor: 'Eğer bir gün Türkiye, Kerkük\i almak için lrak
topraklarına girerse Müslüman ülkeler de bu işe baş kaldırırlarsa, o
zaman Irak tarafından bir müdahaleye Rusya baş kaldırına, Amerikahın
çıkarlarını korumak için bizim Türkiye!e karşı tavrımrz nasıl olacak?"
diye. Yani, Türkiyehin çıkarları, Amerika'da doçntlik ıeziyle ilgileniyor;
ama, Türkiye'de poliıikacılar kendi yapacakları işleriyle ilgili bir çözüın
getirmiyorlaı.

Şimdi, bizim buradaki meslektaşlarımızdan ben şunu istirharn ediyorum.
Ontarın hepsi, çoğu... Özel çalışan arkadaşlarımıza dikkat ediyorum,
gruplar halinde toplanıyorlar, "İller Bankasındaki ihaleyi almak için yiizde
kaç kıracağız, virgülü nasıl ayar|ayacağız, sekeıerimin ve aldığım aletlerin

taksitlerini nasıl ödeyeceğim?" diye onlara kafa yoruyorlar.

Genç hocalarımızın yurt dışında basılrnış olan, başka bilim adamlarının
bashğı kitapları nasıl tercüme edeceğim; şu Hocamızın pardösüsünü ya
da çantasını taşısam acaba doçentlik tezinden nasıl geçeceğirn diye onun

hesabını yaptyorsa, adam da ge!ir burada eli cebinde böyle, -geçen gün

anlattı yabancı bir bilim adamı- elinde bir sopa, öbüı eli de cebinde
burada sana anlatır, anlatır çeker gider, Onun ürettiği aletleri, bilgisayarları,
programaları da senin burada hocanın onu çözebilmek için doçentlik,
profesörlük ıezi iletilirse, bir karış, bir adım yol gitmeye imkan yoktur
arkadaş[ar.

Sayın Tapu ve Kadastro Genel Müdürü Yüksel Akın'dan şunu istirham
ediyorum: Benim bundan 3 sene önce,Muğıahın Yaıağan ilçesinde
serbest harita mühendislik bürom vardı, orada rneydana gelen bir
yolsuzluğu, büroma pankart asaıak protesto ettim, basına yansıdığı için
Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü soruşturması başlatıldı; oraya gelen
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müfettişler, -burada adını konuşmayacağım- müfettişler oradaki soıu§tur-
ınalarda çok yanlış şeyler yaptılar. Ben şunu söylemek isliyorurn: Tapu
ve kadastro açısrndan ülkemiz geıçekten demir perde ülkesi, sosyalist
ülkenin bütün kanunlarıyla donatılmış. Nedir biliyor musun?.. Tapusu
senin elinde, arna bütün işlernleri devlete aittir.

Muğlahın Yatağan ilçesinin bir köyünde vatandaş diyor ki, "Ben kızımı
ya da oğlumu evlendirdim, benim 4 dönüm arazim var,2 dönümü
oğluma vereceğim; bunu böler misin?" diyor. Bu gidip tapuya başvur-
duğunda bir özel ınühendise gidecek, koordinatlarına kadar her şeyi
parayla alacak, 15-2O kez gelip ölçüınler, programlar yapılacak... Şirıdi
arkadaşlar, yani köylümün cebindeki ıapusunun yarısını bölmek için sanki
Yunanistan'dan toprak alıyoımuş gibi canı çıkıyor. En son vatandaş ne
diyor, "Kardeşim, ne bu ülkede doğsaydım, ne yaşasaydım, ne bu tarlamr
bölmek isteseydim; bu ne zulüm iştir, biz bu ülkede yaşıyoruz, bu
ülkeye askerlik yapıyoruz, bu ülkenin onurlu bir vatandaşıyız, bu ülkenin
harita ınühendisleri yok mudur, üniversiteleri yok mudur, bu işin bölünmesi
nedir, yani petrol mü alıyorsun, altın rnı anyorsun, yeni bir uçak modeli
mi geliştirİyorsunuz?.. . Vatandaş yakasını silkiyor.

Işte, size yılbaşında yı|başı süıprizi Kanal D'de dansöz bir haıita
ınühendisinin fotoğrafl. Bizim yni akımız budur arkadaşlar, o vatandaşlar
bunu da götdükten sonra siz hala kokmuş kanunlarla uğraşın uğraşın
durun. Ayrıca, ben şunu söylemek istiyorum: Hazirarı 1996 yılında
HABİTAT denilen, dünyadaki bütün ülkelerden, 184 ülkeden Türkiye}e
gelecek, İstanbul'da 1996 yılında yapılacak olan Dünya İnsan Yerleştir-
meleri Konferansına harita mühendislerinden ya da profesörlerinden kiın]er
gidiyor? Dikkat edin, atı alan Üsküdar'1 geçti. Bunu Odadan ya da
üniversitelerden delegeler gidiyor mu? Türkiye'de l00'e yakın demokatik
kitte örgütü katılacak, HABİTAT denilen, 1996 yılının Haziran ayında
İstanbul'da yapılacak olan konferansa Türkiye Cumhuriyetinde bulunan
demokratik kitle örgütleri gidecek. Burada, üniversitedeki hocalarıma ve
diğer Oda yönetimindeki arkadaşlara bunu duyuruyorum, orada da bizi
temsil etsinler.

Ben üç kez Meclise glrmek için çaba gösterdim, Bir kez Kars'İan
bağırnsız milletvekili adayı olarak girdim, ikinci kez Dernokratik Sol
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Partiden.seçime girdiın 1991'de kazanamadım. Bu geçtiğimiz yere|
seçimlerde Ankara Büyükşehir Be!ediyesine aday adayı oldum, orada
yine elediler, kendileri bilirler; ben hayatımın sonuna kadar uğaşacağım,
Türkiye Büyük Millet Meclisine gelerek işin kaynağından, vananın,
musluğun başına gelıneden ondan bundan gidip de rahmet, kanun dilenmek .

istemiyoruın. Ben dünyaya hir kez gelmişim, bu işi ıepeden çözmek
istiyorum. Hepinize saygılarımı sunuyoıum.

B§KAN - Efendim, Sayın Dalmışh bu kadar heyecanlı konuşmasından
dolayı teşekküı ediyorum. Yalnu, bir şeyine katılamayacağım, "Profesörler
Meclise gitsin" dedi. Profesörlerden Başbakan oldu, bugüne geldik...

Şıhmar DALMIŞ - Arkadaşlar, dünyada ve Türkiye'de aıtık lobiler
kuruluyor, Amerika'da Eımeni lobisi nasıl kuıuluyorsa, Türkiye'de de
TÜSlAD, Cem Boyner, Çiller'in erkeği, erkek Çiller; dişi Çiller gidiyor,
erkek Çiller hazırlandı, Amerika erkek Çiller hazırladı. Erkek Çiller Cem
Boyner bu işi kıvıracak. Ben burada harita mühendisi olarak, üniversitedeki
hocalar, saçı ağarmış hocalar bana en küçük kareler yöntemiyle denge-
lenmeyi, 30 metreklik uzunlüğu ölçme yöntemini uyguluyorsa, bu ülkede
Cem Boyner ABD tarafindan benim başıma getiriliyorsa, ben tabii ki
arkadaşlar, ben bu ülkede... Şu çok önemli: Bugünkü ne dünyasıdır?
Makaın da önemli. Ben çıkıyoıum oraya, mühendisim, kimse beni
dinleıniyor; ama, dört tane profesör çıksa, bu ülkenin dört tane bilim
qdamı bütün harila kadastro sorun]arını biz çözeceğiz, Başkalanna rahmet
dileıniyoruz, kanun dilemiyoruz, yönetmelik dilenmiyoruz. "Bu işi ben
çözeceğiın' demesi açısından profesör dedim. Yoksa Türkiye}i zaten
çoğu profesörler bu hale getirdi. Tüm profesörler peygamber evladıdır
demiyorurn ki ve tüm profesöIler Türkiye}i götürecek demiyoruın ki
arkadaşlar; öyle bir şey demedim ben. Ecevit lise ınezunudur, profesör
değil; ama, bugün dünyaya ıneydan okuyor. Ben Ecevit gibi harita
mühendislerinin de çıkmasını diliyorum. Özür diliyorum, saygılarımı
§unuyoıum. Benim lafımı lütfen çalpıtmayrn.

BAŞKAN - Sayın kardeşim, ben kimsenin lafını çarpıtmam. Beni
burada tanıyan tanıI, tanımayana da kendiıni tanltrnm; onu da söyleyeyim.
Ben 60 yaşını geçmiş adamım, Türkiye'de bugüne kadar yaşantımda hiç
kimseden korkmadım; Allahtan başka. Yalnız, olayı dinlemeyi öğrenme-
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diğiniz sürece hiçbiı yere vaIamazsınız. Ben biraz evvel Sayın Genel
Müdüre de söyledim. İşte, sen de geldin lobi meselesine. Bir yerde
lobi, baskı unsurudur. "Lobiler nasıl oluşturulur?'' meselesini tarlışırız;
yalnız, yeri şu anda burası değil; bu biıincisi.

İkincisi, odadan bir not aldım. "Fotoğafınt 8österdiğiniz arkadaş, harita
mühendisi değil' dediler, kendisini tanıdıtlannı bildiriı|er, -o fotoğnftakini-
Oda olarak Eazeleye de bu konuyu bitdirdik derler. Bu da Odanın bir
açıklamasıdır. Şirndi, olayı burada bağladıktan sonra, ben Sayın EnsarK ıçh teşekkür edeıek yerine gönderiyoruın. Ben şimdi işin düa değişik
cephesini koymak üzere Sayın Uğur Aşkır'ı buraya davet ediyorum.

Uğur Aşkır, serbesı çalışan bir arkadaşımızdır. Kendisi, Türkiyehin
bugünkü ekonomik durumu dolayısıyla bu işin harita sektörüne nasıl
yansıdığını ve dolayrstyla, harita §ektörünün şu andaki §orunlarrnr ve
parasal sorunlarını açıklayacaktır. Bunun da taıtışmasını yine birlikte
yapacağız, Kendisine söz veriyoruıı, heyecanı bağışlayın, böyle güzellik-
lerih de olması gerekiyor. Sayın Şahmar Dalınış tabii ki renk getirdi,
heyecan getirdi, kendisine İyrıca teşekküı ediyoruz. Buyurun Sayın Uğur
Aşkır.

Uğur AŞKIR - Teşekkür cderim Sayın Başkan. Şiındi, ilk defa ben
haIita kadastro deyince muttaka biı ayırışımın dile getirilmesini istiyorum,
Çünkü, genel anlamda harita kadastro sektörü denilip de, özel sektör
ihmal edildiği zaman, hep genel perspekıifte dolaşıp özel sektörün
sorunlarına bir türlü tenıas. edemiyoruz. 5 Nisan kaıarlarından sonra iki
önernli şeyin üzerinde duruldu: Bunlardan bir tanesi tasanuf; bir tanesi
de istikrar.

Bunların kelime anlamlaıını irdeleyecek olursak; istikrar, bir denklemle
ifade edilebilecek doğru şeklinde iniş, çıkış ya da konum koruma,
tasarruf, belirli kaynakların kullanıınında optiınizasyon veya israfın en-
gelIenmesi.

Bu iki tanım, bir pakeı içerisinde düşünülüİse, istikrarlı biı çıkış
düşünülemeyeceğine göre, -ta§arrufla istikrar bir arada düşünüldüğünde-
istikrarlı bir inişten bahsedilmeye çalışılmıştır. Ancak, bu inişin istikarla
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olabilnesi, üretime ayrılan kaynakların belli bir pıogram dahilinde

kısıtlanınasıyla gerçkleştirilebiliıdi. "Peki, böyle mi oldu?" diye bakhğı-

mızda, esas krizin tüm yatırımlaıın, üretime aktanlacak kaynaklann biıden

bire kesilnesiyle doğduğunu görüyoruz.

Ne kadar istikrar olduğunu görmekte da fayda var, 1993 senesinin gayri

safi milli hasıla büyüme hızı yüzde 7.6, 1994 gayri safi rnilli hasıla ,

büyüme hızı ise eksi 3.8, yani müthiş bir gerileme var, 1993 yılında

fert başına düşen gayıi safi milli hasıla, -Türk parası olarak vermiyorum,

yoksa yükseliş diye algılanabilir, biraz evvel Ensar arkadaşım da Türk

Parası olarak verilen örneklemelerin aslında ne kadar yanlış sonuçlara

bizi vardıracağının örneğini verdi -1993 yılı fert başına düşen gayri safi

ınilli hasıla 2933 do|aı,1994 yılında fert başına düşen gayıi safi milli
hasıla 2761 dolara düşüyor, l995 yılında ise öngörülen gayri safi milli
hasıla kişi başına düşen 2621 dolar olacakıır; yani, hiç de parlak olmayan

bir 1995 bizleri beklemektedir. Sonuçlar da gösteriyor ki, 1995 senesinin

sonunda bile l993 senesinin rakamlaıına ulaşaınayacağız,

Kaynaklara baktığımız zaman, bu istikrarlı tasarruf tedbirleri, istikrarla

tasarrufu bir araya getirerek önümüze konan paketin içinden neler

çıkıyor?.. Tünı kaınu yatırımları durdurulmuştur. Bu kamu yahrımlanndan

bizim payımıza düşen altyapı ve proje hizmetlerine kaynak ayrılmamıştır,

Sadece belli idareterde, kişisel birtakım çabalarla bir devamlılık arz

ettirilmeye çalışılmıştır, ama biraz evvel de çok geniş konuştuğumuz

Tapu Kadastro Genel Müdürlüğü 1994 senesinde tamamen kapılarını

kapatmıştır. İller Bankası, 1994 yılı içerisinde -bunu da 1995 yılı geçiş

programından aldığırn veıilere göre söylüyoıum, 27O laıe belediyenin
' haritasını planlamışhr, ne kadarının gerçekleştirildiğini Sayın Başkanımz

gerekirse söylerter.

1995 yılı içerisinde ise, öngörülen programde 238 tane belediyenin

haritasının yapılacağı öngörülüyor. Esasında, bu kadar rakamlara boğul-

nıanın bir esprisi yok. Kısası, 1995 yılına da sona biraz daha yaklaşarak

giriyoruz arkadaşlar. Ne mutlu, 1996}ı görebileceklerimize,

1994 ve 1995 yıltırında ıltyıpı ve projc hizmetlerinde öngörülen

tasarrut -kl, bunun ıdı tısırruf değiIdir, itkel toplumlırdı bilc

TııııoB Hrrıl, va K.d.ralo Hüh.ndırıorl od.aı
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rı§tlınmıyıcak düzcyde blr düşünce yapısının ürünüdür. Kaldı ki,
bir de tasanuf yapıyoruz diye emek sarf editerek, var edilmiş hizmeıterin
parasal karşılıklarının keliınenin taın anlamıyla gasp edilmesi ve öden-
merıEsi, düşünme yeteneği dlan hiçbir canlının anlayabileceği bir olgu
değildir.

İşler burada bitmlyor, bu barbırcı ııserruı ınııyışının sonucu, söz
gelişi 300 miIyonluk faturası ılınarı§ eIinc 50, bitcmedlniz 100 llrı
futuşturulan ve dolıyıstyla, aşağlınan, zoruntuluktın müteıhhit bizler,
doğıl olarak yüzsüzlGr aro§ına itilerek blrer vergl §uçlusu durıımunı
düşirüldük Peki, hepsi bu kadar mı?.. Hayır. Acımısız çark dönmeye
devam ediyor. Dcvlet, kendi kurumlırı ırıcıIığıylı vergi borçlusu
yaptığ,ı müteahhitlerini, sonrıkl ihılelerc atıbllmcnin koşulu otarık
dı vergi dıirelerindcn getirecckleri bopçlan olmıdığına dair belgeyte
yeni ihalelere sokmaya çahşıyor. Yani, yine dcvletin kendi kurımlan
aracıhğıyla mucizevl bir yöntemle, üIkenln vergl problemlni çözmeye
çalışıyor.

Kaldı ki, çok daha basit bir çözümle, istihkaklar ödenirken bu tür
belgeler müteahhitlerden istenmiş olsa daha adil, daha adil olduğu kadar
da anlarnlı bir tavır sergilenmiş olacaktır. Aksi ıakdirde, iş verilmek
istenmeyen müteahhidin vergi borcunu ödemesi de olanaksızdır.

Şımdı, ben tabii kl soruyorum doğaı olarak; ıcaba ınlımlı çözümler
bekleme k hayalperestlik mi?.. Tabii ki çarpıklık durmuyor, ülkemizin
içinde bulunduğu koşullar gözetilmeden var edilen yeterlilik olgusu, yani
ihalelere girmek için müteahhitlerden istenen donanım, vesaire gibi
koşullar alt alta toplandığında ürkütücü miktaılara ulaşınaktadır. Bu
taleplerini mevcut ödenekli işleriyle yüklenicilerine sğatüramayacak olan
idareler, sadece bizleıi daha da fazla karşılıksız borçlanmaya teşvik
etrnektediı_

Orneğin, bir plotter'in yılda ınaksimum 2 ay çalışabileceği bir ortamda,
-idareler tarafından bu veıiler aıaştlıılmadığı için sanıyorum- yeterlilik
şartı içerisinde üç puan, dörl puan, bazen de allı puan gibi rakamlar
koyularak, bir de mevcut ihale sistemleri içerisinde, puanlamanın çok
öneınli olduğunu da varsayarsak, bu yatırımları yapmayan mütehhitlerin
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iş almasr olanaksızdır anlamrna gelir ki, biraz evvel konuşmacıların da

değindiği gibi, ülkemizi ve bizleri geri kalmış ülkelerin tipik ıanımına
uygun, ölü teknoıoji yatrrımıarı haline getirirler. oysa, bir plotter, bir
yılda en az altı tane işletmenin sorununa çözüm olabilir.

İdareleı, kendilerine teslim edilecek ürünün standartlarına koyabilirler,
sayısal isıeyebilirler, plotter'den çıklılar isteyebilirler; ama, ploıter'den bu

üriinün nasıl alınacağını bıraksınlar yükleniciler çözsün. Urünün standart-

laıını koyun, o kalitede, o standartta ürünü bizlerden isteyin. Ama,
bizleri zaten kendi ödenekli işlerinizle finanse ettiremeyeceğiniz borçlann

altrna sokınayın.

Bizi böyle borçlandıkları yetmeyen idareler, bir de psikolojik baskılarla
yüksek kırımlara zorlanmaktadırlar. Maalesef ve maalesef hiçbir kurum,
yüksek kırımı istemiyoruz demelerine rağmen, "Düşük kırımlarla iş
almanın yollarını nasıl kesebiliriz?" diye biıtakım düşünceleı içerisine
girmektedirler. Bakıyoruz arkadaştar, müteahhidlik karı yüzde 25iir. Bir
işin idare tarafından 80 milyon liraya çıkartıldığını düşünelim. Yüzde
25 ınüteahhidlik karı koyarsanız, l00 milyon yapar. Yani, 80 ınilyonluk
bir çğşme, yizde 25 müteahhidlik karı koyarsanız 100 ınilyon yapar.
,Aynı oranda kırırn isteıseniz, 100 milyonluk bir ihale, 75 milyona düşer.

Yani, yüzde 25 müteahhidlik karını koyarsanız, yizde 25'ini de kırım
yapın derseniz, ınaliyetinin de altına düşüıürsünüz müıeahhidi.

Şimdi ben, çok değerli bürokratlarımızdan bu lşe kesinlikle tavır
koymılarını ve hottı, yüksek kırımlırdan şüphe duymalarını ricı
edlyorum. Çok kötü bir 1993 senesi geçirdik. 1993-1994ü yeni geçiriyoruz

da, en yüksek kırımlarla mücadele ettiğimiz, yüzde 75'lerle üç kutuşluk
işteri aldığımız bir dönem yaşadıkça |994'e zalen borçla girdik. l994
senesinde tüm ihaleler kapatıldı. Bu iş için çok sınırlı sayıda mücadele

verildi. Bizler sistemli olarak günden güne küçülürken, -hatta değişti-
riyorum- küçültülürken, fiyat politikalarına rağmen yüksek kırimların
vahametini herkesin anlamasını rica ediyorum.

Kurumlar aıası fiyat politikasının belirlenmesi sırasında, farklılıklaı he-

pimizi rahatsız etmektedir. Bir idarenin aynı yapıdaki bir değeri de,
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başka bir fiyat poliıikası, bir başka idare bir başka fiyat politikası, bir
başkan idare bir başka fiyat politikası...

Bir de ülkenin, doğusu batısı, güneyi, kuzeyi, ovası, dağı gözetilmeden
standart bir fiyat politikasına tabi olarak.işlere sokulmamız ve risk
edilmeıniz de anlaşılır gibi değildiı. Oysa ki, kurumlar arası fiyat
politikalarını belirlemek için komisyonların oluşturulrnası, kurulacak ko-
misyonlara serbest çalışanların da sözleşmeli personeli gibi algılanıp dahil
edileıek, udaşılıp, uzlaşılmış çöziimler üıetilmesi gerekir. Ne enteresandır
ki bazı idareler, özetlikle İller Bankası, müteahhitlere işi verdikten sonra,
işi yaptırır, yüzde 50'ye vaıan rakamlarda kesin hesaba para bıraktırır.
Ama kağıt üzerinde yİzde 2O gibi gözükür, fakat hiçbir müteahhidimiz,
kesinlikte o yüzde 20 rakamını almamıştır. En az yizde 4O, en fazla
yüzde 50, hatta yüzde 60 oranında hesaplara, paralanmz içeride kalmıştır.
Çok hızlı yükselen enflasyonların içerisinde yaşadığımız bu üIkede,
böyle bir tavırla müteıhhidine para ödemeye kalkan idare, müteıh-
.hidine çok büyük haksızlık yapmaktadır.

En son, Sayın Erol Köktürk, sektörümüzden umutlu olduğunu söyledi.
Ben burada iyimser bir tablo göremiyorum. Bilemiyorum, sektör deyince
belki de bizleri kastederek mi söyledi ama, belki bizler değil de, yakın
gelecekte bir avuç, bir elin parmaklartnı geçmeyen, hatta bizim mes-
leğimizle de ilişkisi olmayan sermaye grupları bu sektöre hakim olurlana,
belki onlar için umut verici günler vardıı. Fakat, ben 1996}ı bile nasıl
göreceğirnizi düşünüyorum, Teşekkür ederiın.

BAŞKAN - Efendim, malum bir hİkaye var: Timur Aıadolu}u işgal
ettğinde Nasrettin Hoca da varmış, çağıImışlar hocayı. Tirnur demiş ki,
"Basın buna 50 değnek." Hoca deıniş ki; 'Haşmetmeap, sen dayak mı
yemedin, sayr saymasını rnı bilmiyorsun?''. Şiındi tabii, dayak yemiş,
sayı saymış kişi, burada sorunu çok özetle koydu Ne halde olduğumuzu,
bizim özel sekıör yahut özel büro, özel çalrşanların ne halde olduğunu
çok açık seçik koydu. Çünkü kendisi dayak yedi, sayı saydı, biliyorlar.
Ancak bu dayağı yemeden, saymadan, ihale ınercileıinde oturanlaıa bil
mesaj iletti mi bilemiyoruz. Eklenecek çok şey var. Ben kendimden iki
şey ekleyeceğim.

THrıoB H.dla ve K.dartrc ııah',ndı.ırlı odrrı
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Bir, hiçbir harita müteahhidi, yaptığı işin tümüyle bitmiş parasını

,o.urrrnd, almaz, çünkü, ödenmez, sistemi öyledir, En fazla alsa alsa,

yapıp bitirdiği işin yüzde 30'unu alır, yüzde 70'ini almaz,

Hiçbir harita müteahhidinin paıasını ilgili teknik daire takip etmez, Ben

bununla devamlı kaışılaşmıştım, yaşadım. Kendirn, bürokratlığımda o işi

yapmadım. Beni ilgilendiren, senin bu işi yapmandır, para kısmı beni

İlgİlendirmez deyip, hesap işleriyle muhasebeye gider, Bunu söylerken,

İlİer Bankasındaki arkadaşları değil, belediyeleri de kast ediyoruz, Para

ahp alrnamak onu hiç ilgilendirmez. Bir kesin hesabın altı ayda çıktığı
yerler biliyoruın. Bir paranın ödeme sisteninde şöyle olaylar görüyoruz,

yuşryo.u, olayları. İstihkakın yüzde 20'si, bir dahaki ödemede kalanın

yilrj. ZOtl, ondan sonıaki ödemede de, tekrar kalanın yüzde 20'si, Ben

Lil.iyo.u. bu ne zaman biter, bu yizde 2O kalanın yüzde 20'siyle

mümkün değil. Kendirnden biliyorum; geçen yıl Şubat ayında yapmış

olduğum 1 milyar dolayında bir hakedişi, ben bu sene 12 nci ayın

10'una kadar 50 milyon,20 rnilyon, 30 milyon lira olarak aldım, Para

para olmaktan çıkh, hiçbir işime yaraınadı gitti, Durum böyle,

Şirndi dolayısıyla, Uğur Bey, belki yakınma diye adlandıracak büıokatik

kesimde bulunan arkadaş!ar ama, şunu da söyleyeyim: Müteahhit bugün

düşük seviyededir arkadaşlar. Memur maaşını peşin alıyor, müteahhit

istİhkaklurırrı bile alarnıyor. Bu duıuma düşmüşse harita özel çalışanlan,

özel büroları, bunu iyi düşünm emiz|azııı. Bu konuda söz almak isteyen

varsa buyursun. Tabii şimdi, Oda Başkanınız, Oda Başkanı olarak değil,

Harira Dairesi Başkanı olarak söz almak istiyor, Sayın Atilla Aydın'ı

Harita Dairesi Başkau olarak kürsüye davet ediyorum,

Atillı AYDIN, (İller Bankası Haritı Dairesl Bışkını) - Teşekkür

ederinı Sayın Başkan. Ben Oda Başkanı olarak konuştum, İlkemia açıklık

ve rekabetin sağlanması ilkesidir; buna yeterince özen gösterdiğimizi

zannediyorum.

Sektöre kaynak yaratma konusunda İller Bankası tek kapı değildir, Öyle

olmasa, zaten böyle özet sektöre yaklaşmamız mürnkün değildir, Yoksa,

geçen yıl 185 milyarlık yatırım, bir önceki yıl 155 milyarhk yattrırn,

TıırıoB Hrlıt v. Krd..tıo ııohcndlıı.rı od,,ı
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1995'de de 215 milyarlık yatırımla bu özel sektörü tabii ayakta tuta-
mazsanız, söz konusu değildir. Tabii ki bu hizmetleıin bir bölümüdür.

Bizim işlerimizin bir artı tarafı, bizirn İller Bankasının hizmetlerinin
bitrnesi halinde bizden sonraki hizmetler devreye giriyor, sektöre bir
canlılık vermesi açısından önenılidir. Yoksa, sektöre vermiş olduğunuz
katkı, çok makul bir boyutu da bana göre sayılmaz. Belki çok önemli
diyen arkadaşlarımız olabilir. Ama ben bu konunun başında, Daire
Başkanı olarak şunu söylüyorum: Bu sektörün ayakta durınası için bu
yatııım yeterli değildir. Bu sene 268 sıfır müracaat var, geçen yıldan
aktardığınız işler hariç.

Arkadaşlarımızın yakınmalarında, özel sektörün yakınmalarında bir bölü-
münde tabii ki haklılık payları var. Ancak, şöyle bir örnekle belirtmek
istiyoruın: "Değerlendirirken biz eğitimden aldığımız hususiyetleri acaba
genel yaşamımrza da yansıtıyor muyuz'' diye bir varsayırıla Sayın
Hocam bir örnekleme yaptı, ''En küçük karelere göre bu işi dengede
götürücü" diye bir yaklaşııı getirdi. Bdn farklı bir şey getirmiştim.
"Eğitim ve üyelerimizin ilişkileri arasında nasıl bir etkileşİm var" diye
böyle kafa yorduğumda, benim bulduğum sonuç daha farklı, Benimkisi,
tecviz dahiline girmeyen higbir hata affedilıniyor. Ben; sizin lO meziye-
tinizin 81 artı o|sun, eğer 2lane eksiğiniz varsa, ''Kardeşirn bu tecvizi...''
Hepsini buradan toplam çöpe atıyoruz ve bu işi yeniden yapmaya
başlıyoruz. Kişileri böyle bir yargıIamaya tabi tuttuğumuz zaman da, bir
dolu meziyeti olan arkadaşlarımızın iki üç yanlışından dolayı yeıden
yere vurduğumuz çok olmuştur bu kürsülerde, hep de olagelmiştir.
Olabildiğince bir tecviz dahiline çıkanlaıı elimine etmek yerine, daha
çok hoşgörüye dayalı bir anlayışda gitmemiz zannediyorum daha doğru
olacaktır. sözü uzatmak istğmiyorum; üç parçada cevaplamak istiyoruın.

Bir; ihalelerde yüksek tenzilatı teşvik etmek gibi bir olgu tabii ki
söylenemez. Kriterleri konulınuşuı; gerek Bayındırlık Bakanlığı kriter
koymuştur, orla benzer bir kriter İller Bankasr da koymuştur; ona göre
i.h||er ıanılmaktadır. Çok tenzilat hiçbiı zaman tercih edilen bir olay
değildir, sonuçlarını da gördük. Ben bunun üzerinde de durmuyorum.
Bugünkü 1994 yılındaki İller Bankası Hariıa Dairesindeki ihalelerimiz
yaklaşık Vo 24'e gilmiştir. Bu zannediy orum Vo 30'u hiçbiı zaınan
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geçmeji, yani yüzde 25'den, hatta işin doğrusu bugünkü fiyatlarla
tenzilatsız yapılmasrdır. İşin realitesi de bu. Gerçek anlarnda yapacaksak

bu hizrneti, pirıl pıııl yapacaksak, teknolojiyi yakalayacaksak, bu işin
tenzilatsız yapılması, hatta hatta mevcut birirn fiyatların daha da arttı-

rılmasıdır.

Bu konuda geçen gü; bir çalışma yaptık. Hizmetleri yeni baştan gözden

geçiIdik. Yaklaşık yuzde |5,20'ye yakın anı yönde bir geliştirme olmuştur,

Ama şu da bir gerçek: Belli, oturmuş olguları, oturmuş değerlerin çok
fazla sınırrnı değiştirernezsiniz. Bunları etap etap götürmek zorundasrnız,

Bu konuda çalışmalarımız devam etmektedir. İller Bankası olarak öde-

melerde sıkıntılar vardır. Geçen yıl bir ödeme rahatlığına hafif kavuşur

gibi otduk. Yani, eğer 8 tlilyon liıd borcunuz varsa o ay, eğer size
200 milyar gelrnişse yuzde 2O ödüyoısunuz. J00 milyar geldiği zaman,

işte yüzde 30 ödüyoısunuz. Böyle bir hakkı yakaladığınız bir anda şu

bağlantıyı ve şunu sağladırn: Yalnız haritada değil, harita, plan ve proje

hizmetlerinin hatır işlerinin bekletilmemesini sğadım, aına bunun dayanma

süresi 3 ay olmuştuI arkadaşlar, 3 ay sonra tekrar düzlüğe girmek

zorunda kaldım. Çünkü, nakiı akışı, Maliye Bakanlığından nakit akışı
öylesine darboğaza girmiş ki; yani, hiçbiı şekilde bir öncelik verilmesi

dahi şikayetlere malolmuştur ve tekrar bugün aynı duruma düşürülmüştür,

İçrne suyu, kanalizasyon, plan, plancı hep aynı oranda almak durumuna

girıniştir. Şu kadarını söyleyeyim: Burada atlama olursa, nakit akışında,

İller Bankası bu konuya sıcak bakmaktadır. Haritacıya, plancı ve pğeciye
özellikle ödemeleıde kolaylık ve önce!ik. Öncelik derken, artı ödeme,

öncelikli ödeme sağlayacaktır, daha önce bunu yapmıştır.

Bir husus var; o konuda bir çalışma başlattlk, bir grubumuz çalışıyor,
İşi bitirdiğiıniz anda dahi, henüz aldığımız tutar İller Bankasrnın iş
kesiminde yüzde 70'dir. Bazı kuruluşlarda 30 dedi, o herhalde bizi ifade

etrnemiştir Sayın Akdağ. İller Bankasında yüzde 30; bu doğru mudur?

Doğru değildiı bana göre. Bunun içinden, kendi hakediş düzenleme

modelini değiştirıneden. Ki, ınodeli değiştiıdiğiniz zaman, yerine mutlak

daha yeni işler, daha güzel bir rnodel koymak zorundasınız.

Böyle bir ınodel çalışması da var. Ancak, bu model, diğer kuruluşlarla,

yani projecilerle, plancılarla, haritacılarla... Bunlar birbirleriyle bağlantı-lı,
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nüşterek ele alınacak. Ama biz, haıita olarak kendi içinde yorum
harcaması ve nakte ihtiyacı olduğu kesitleri artırmak suretiyle, ödeme

modelini değiştirmeden, yani inşaatı yüzde 101ara ya da yüzde 201ere

veya yüzde 3O'lara tırmandırmak suretiyle, müteahhitin en fazla paraya

ihtiyacı olduğu dönemde, ona aıtı bir şey vermenin yolunu araşııııyoruz
ve bununla ilgili bir komisyon çalışıyor; bu, 1995 dönenıinde de bunun

gibi sonuçlanıp hep o şekilde ihaleye çıkacağız. Onları da ifade etmek

istiyorum. Konuşmama şimdilik son vereyim; yine konu olursa, açıklama
yapaırm. Beni dinlediğiniz için teşekkür ederim.

B§KAN - Teşekkür ederim. Efendim, zannediyoruın Erol Köktüİkİin
bir konuşma istemi vardır. Buyurun.

Doçent Dr. Erol KÖKTÜRK - Çok kısa bir şeyler söylemek için
söz aldım. Onu, arkadaşımız benim umutlu olduğumu söylemem üzeıine
kendi unuısuzluğunu dile getirdi. Tabii umutsuz olmamız için her şey
hazıı, kaıaıısaı biı tabloyla kaşı kaşıyayız Tiirkiye'de. Bit kıiz durunıuyla

aslında karşı karşıyayız. Bir şoy söylemek için söz aldırı. ÇinÖe'de,
"kriz' sözcüğü bir birleşik sözcükıür. "Di, ciy' diye tanımlanan bir
birleşik sözcüklür. Di, tehlike anlarnııa göIiyor, ciy ise fırsat.

Kriz dönemleıinde bu tehlikeler var, ama bazı fırsatlar iyi değerlendi-
riIebilirse, ciddi büyüme şansları da yakalanabilir. Asıl olın tehlikeleri
konuşmak, ama fırşıtlan dı gözlemek ve değcrlendlrmektlr. Yoksa,
yalnızca tehllkeler üzerine kendlmlzl yoğuntıştırın fırsıtlan gözden

kaçırırsak, l§te umutIu olmı noktısını dı yıkılıyameyız. bildiriyi
sunduğumuz gün de söylemiştim; sektöI olarak geldik geldik, bir şişe
ağzında tıkandık. Bu şişe ağzını geçliğimiz zamaıİ, ciddi büyüme şanslarını
yakalayabileceğimizi düşünüyorum ve buna da inanıyorum. Önemli olan,
o geçişi organize edebilmektir. ondan sonıa da yine ciddi bir büyüme

şansını yakal ayacağımrza inanıyorum ve umudumu da bu çerçevede
yinelemek ve vurgulamak istiyorum. Başka da seçeneğimiz }rok zaten.
Teşekkür ederim.

B§KAN - Hepinize ıeşekkür ediyorum. Bu konuda fazla konuşmak
isteyen olduğunu da zannetmiyorum. Olayın burada bu şekilde kalmasında
da yarat görüyoruın. Şimdi, konuyu yerel yönetimler açısııdan değer-
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lendirmesi için, sözü, yerel yönetimde çalışan Gürkan Kanbir arkadaşımıza
veriyoruın. Kendisi, aynı zamanda Bursa Şube Başkaışmızdır.

Gürkıı KANBi& (HKMo Buroı Şubecl Bışkını) - Efendirı, konu
o kadar geniş, o kadar kapsamlı ki, yeıel yönetimlerde yaşıyoruz, yerel
yönetimlerden hizmet bekliyoruz. Hizmet beklediğiıniz biıimlerin de
konuşma sürem olan 10 dakikada anlatılmasının güçlüğiinü takdir edersiniz.
Konuşmama başlaıken, sayın hocalanınua, değerli meslektaşlanmıza lçıen
sevgi ve saygılarımı sunuyorum.

Bildiğiniz üzeıe, yerel yönetimleı dediğiıniz betediyeler, yerleşim birim-
lerinin başrolleıini oynayan kamu kurumlarının başında gelmektedir.
Oynadıkları bu roİler, kentteki ıüm sisıemi kapsamaktadır. Yerleşim
birimlerinde yaşayan BİT'lerin dünyaya merhaba dediğimiz ilk gün ile,
yaşamımızın sona erdiği süregte belediyelerin tartışması çok önerıli
görevleri vardır,

Plan ve sürekli yenilenen bir program çerçevesinde hizmet getirmeleri,
belediyelerden isıendiği gibi; gözüken de odur ki, planlı ve imarlı bir
yerleşimi gerçekleştiınıek zorundadırlar. Ptan ve imar kelimeleri, altlığı
olan haritayı, dolayısıyla da biz haıita mühendislerini çağııştırmaktadır.
Planlı kentleşme, imarlı kentteşmeyi engelleyen en büyük bir kuvvet
var. Bu kuvvet de Türkiye Cumhuriyetinin hızlı nüfus artışı. Bu, yerel
yönetimlerin resmen elini, kolunu bağlamakladır. Türkiye Cumhuriyetinin
nÜfusunun her sene yizde 2.3, 2.4 ve 2.5 arıtığt, son sayıma gÖre tespit
edilmiştir.

Buna karşın, kentlerimizdeki nüfus arttş hızımız ytızde 51ir. Örnek
vermek gerekiıse, bu, her yıl 100 binlik bir nüfus artışı demektir. Bir
aileyi dörı kişi düşünürsek, 1Q0 binlik bir nüfusta 25 bin aileye barınma
ihtiyacını belediyelerin sağlaması gerekiyor, Bu inşanları d'a 5 katlı
konutlara yerleştirirsek, minimum 5 parselin yılda üretilmesi gerekli.

1985 nüfus sayımı ile 1990 nüfus sayımı arasındaki fark,6 ınilyon 300
bin. Bunun 5,5 milyonunun il ve ilçe merkezlerinde toplandığı, kırsal
kesimdeki nüfusurı ise 800 bin olduğu belirlenmiştiı. Nüfiıs yoğunluğumuz
bütün olarak ülkede artmakta olduğu gibi, kentlerin içinde de yoğun bir
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biçiınde çoğalnakta, odaklanmakladır. 20001i yıllaıdan sonra da Türkiye
Cumhuriyetinde kentleşmenin azalmadan devam edileceği görülmektedir.
Nüfus aıtışından böyle bahsettikten sonra, planlı yapılaşmadan biraz
bahsetmek istiyorum.

Yurt dışına gittiğimiz zaman görüyoruz, özeniyoruz; medyalar gösteriyor,
öykünüyoruz oradaki kentlere. Aslında, biz planlı kentleşme için çaba
sarfeden, bu konuda gayret eden ülkenin insanlarıyız. Yine, dünyanın
ilk olarak planlı çalışma dönemini başlatan ülkelerin de başında geliyoruz.
19331erden bu yana, birçok planlı dönem yaşadık, 19621erden bu yana
da beş ıane be.ş yıll* kalkmma plaıu yap*. Aııa ne yazıktır ki, bu
planların hiçbirini hayaıa tam anlamıyla geçiremedik. Plaısız bir gelişme
kaosuna süıüklendik, ürünlerini de çarpık ve kaçak kentler kurarak
loplamaya başladık.

Kentleriınizin bir. dezavantajı da, sanayileşmenin kentlerde toplanmasından
kaynaklahıyoı. Sanayimizi ülke geneline ne yazık ki yayamadık. Yaya-
madığımız gibi, nüfus da şehirlerimizde arttı. Betediyelerde masleğimizin
uygulamalarını iki bazda söyIeyebiliriz. Bir, planlaına öncesi harita
uygulamaları; iki, planlama sonıası harita uygulamaları olmak üzere,
3194 sayılı İmar Kanununun 7 nci maddesi, halihazır haritalarrn yapım
ve onama yetkilerini belediyelere vermiştir. Belediye dışında ise, valitiklere
vermiştir. Belediyelerin kadrolarında, harita mühendisleri yok ise, bu
yetkilerini kullanrna olanakları da bulunmamaktadır.

Bi|diğiniz üzere, nazın planlarda, 1/5000 ötçekli fotogrametİik veya
yeısel ölçümler sonucu elde edilen hariıalar kutlanıtmakta, imar uygulama
planlarında ise 1/1000 ölçekli haritalar kullanılmaktadır.'Belediyeler,
imar planlarını uygulamak üzere, imar planlarının yürürlüğe girmesinden
en 8eç üç ay içerisinde,5 yıllık iınar programlarını hazırlaınak zorun-
dadırlaı" diyor 3194 sayılı İmar Kanunu. Ama, ne yazık ki, bugüne
kadar hiçbir belediyede bu konuda gelişrne ve açılma kaydedilrnemi$ir.

Belediye başkanlarınr seçiyoruz, her dönem değiştiriyoıuz. Değişik siyasi
partilerin temsilcileri geliyor, her gelen belediye başkanı da kendisine
göre yeni bir politika üretiyor, yeni bir sistem geliştirmeye çalışıyor.
Belediyelerimizin milli bir politikacılık anlayışı olsa, yurt çapında bunlan
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uygulasak, santyorum meslek olarak biz de hakeltiğimiz yeri belediyelerde

alacağız ve geıekli gücümüzü göstereceğiz.

Harita mühendisleri olaıak, belediyelere bıktığımızda, birkaç biiyük şhir
beiediyemizin dışında, belediyelerde harita mühendislerinin tek başına
§öz §öyleme hakkı bulunmamaktadır. Diğer me§lek kesitlerinio ne yazık
ki etkisi ve kontIolü altında tuıulmaklayız. Ve biz bu sistemi aşamadığımız

sürece, belediyelerde mesleğimizin ilerlemesi, gelişmesi ve dola!ısıyla
da vatandaşlaıa iyi bir şekilde hizıııet edilmesi konÜsunda haklı olduğumuz
yere ne yazık ki varamıyoruz.

Bir ömek veıeyirn; Buısa Büyükşhir Belediyesinde glışan haıita ınühendis

sayısı 3. Bursahın tüm büyükşehir belediye sınırları içerisinde bulunan

-3 ilçe belediyesini ele aldığımız zaman- çalışan harita mühendisi
sayısı, 18 olaıak görüyoruz. Bunun 4 tanesi siyasi nedenlerle çalrştırı-
lamıyor, 14 tane harita mühendisiyle koskoca 2 milyona yaklaşan bir
Bursa}a hizmet verilmeye çalışılıyoı.

Geıçi, son zamanlaıda mesleğimizin t€knolojik gelişmeleri kullanalarak
atak yapma§ı, belediye başkanlarının dış temaslarda bulunarak oradaki

şeylere özenerek aynısını kendi bünyelerinde uygulamak isterneleri, harita

seklörünü de biraz canlandırmıştır. Nasıl canlandırmıştır?.. En azından
PC bazında bilgisayarlar edinerek, küçük imar uygulamaları yapılma
yoluna gidilmektedir. Belediyeler, aynı zanıanda işveren kuruluşlar, özel-

likle harita mühendislerine, son çıkarılan yasalar sonucu, çok üst seviyede
iş vermeye başladılar. Ama ne yızık ki, bı verilen işlerde ihalcye
giren harit8 mühendislerimizin yük§ek lonmlan sonucu, mesleğimizin

çok ucuz bir meslek olduğu izlcniml v.crilmektedir. Bu da belediyelerde

çalışan harita mühendislerinin güç konumlarda kalmalarını sağamaktadıı.
Niye?.. Çünkü, kesin hesabını orada bulunan me§lektaşlarımız yapmaktadıı,

ama sadece emek üretimi olarak lanse edilen harita çalışmalarının, yüzde
70 gibi rakamlarla kırılması sonucu, belediye başkanlarının ve belediye
meclisi üyelerinin hafızalarında değişik çğrışıınlar yaptırmaktadır.

Bir diğer konu: Belediyeler, TMMOB'e bağlı diğer odalarda meslek
protokolleri yaptıklan ha]de, harita ınühendisleriyle bu Protokoıleri yapmaya
pek yanaşmadıklaıını görüyoruz. Bu da bizim mesleki denetim açısından

9?



rıılıoB H.fk. v. Krda9ıro uah.ndı.lgfı od..ı

sadece ve sadece ıapu kadastro müdürlüklerine denetleme yetkisi ve-

riyormuş gibi bir imaj doğuyor, Harita mühendisinin, şehircilikte yapmış
olduğu yanlış bir aplikasyon, yanlış bir imar uygulaması, koskoca binalan
meydana geıirdiğinden, bir bıgkla bahsedildiği gibi kasip atamadığınızdan
dolayı, affedilmez hataları da beraberinde geliriyor. Belediyeleıin, ne
yazık ki istediğimiz verimde, istediğimiz sistende yıllardan beri gelişti-
rilememesi, orlaya meslektaşlarımızın da yerini alan bazı arsa speküla-
törlerini çıkarmıştır. Bu arsa spekülatörleri, özellikle Bursa'da hisseli
parsel satışlart yaparak, çok korkunç kazançlar elde eımektedir. Ne yazık
ki, bunlaıın içerisinde biI iki meslektaşımızın da katıldığını görebiliyoruz.

Hisseli parsel satışları, çarpık ve kaçak yapılaşmayı beraberinde getirdiği
gibi, haksız kazancı da gctirmektedir; özellikle meslektaşlarımızın işlerini
yok etmesi açısından. Bu konuda, Haritı MüheDdisleri Odası Bursa
Şubesi olarok, Türkiye Büyük Millet Meclisine yasa önerlsi getlrdik,
son çıkacak İmır Kanunu ile birlikte, sanıyoruz bu 3l94 sayılı
Yasanın lE ncl mıddesindc hisseli parsel satışlarını alt madde de
değişttrilecek ve bunlan da tıkayacağız.

Belki büyükşehir bölgemizde yaşayan ıneslektaşlarımız, hisseli paisel
satışının ne olduğunu pek bilmiyor, aına Bursata ne yazık ki, bu hızlı
ve süraıIi bir şekilde gerçekleştiriliyor

Harita mühendisleri olarak asıl önernli uygulamamız ise, plan|ama sonrası
yapılan çalışınalarda kendisi gösteriyor. Bunlar, arsa düzenlenmesi ve

arsa üretilmesi. Yeniden mülkiyet belirlenmesi. Bunun, ciddi ve teknolojik

şaıtlarda yapılması gerekiyor. Meslektaş|arımız da zaten bu konuda çok
iyi bir şekilde yol almış durumdalar. Ve de vatandaşların içerisinde
haklı saygınlığa da erişmiş vaziyetteler. Tabii birkaç kötii örneği anımsiımaz
isek. Bir de biz, harita mühendisletinin belediyelerde, belediye başkanlannın
siyasi yapılarının sağlamlaştırılmasında bir yerimiz var. Bu da nedir?..
Tapuların dağıtı!ması olayı. Belediye başkanları anlı ve şanlı bir şekilde
tapularını dağıtırken, bu tapuların çıkarılınasında kendisine en büyük
hizmeti verenin de harita mühendisleri olduğunu biliyor, yahuı da bilmesi
gerekiyor. Kısacası, harita mühendisliği, yerel yönetimlerde ıemeldir.

Harita mühendisliği, eşitıir, belediye mühendisliğidir ve gelecek günlerde
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bu daha iyi bir şekilde yerine oturacaktır. Sanıyorum, belediyecilikte,
harita ınühendislerinin başarısı, hep beraber ayakta alkışlanacak. Uınarım,
2000'li yıllara girmeden bunları hep beraber görürüz, hep beraber
destekleriz. Teşekkür ediyorum.

B§KAN - Teşekkür ederim. Sayın Kanbir'e eklenti yapmak isteyen,
soru sorınak isteyen arkadaşımız var mr? Yok. Ben bir soru sorayım.
Sayın Kanbir, hisseli satış yapılıyor dediniz. Benim bildiğim kadarıyla,
hisseli satış yapılması yasal olarak şu anda mümkün deği!. Daha evvel
hisselendirilmiş hisselerin satılması ınüınkün, yeni hisselendirmeyle satışı
mümkün değil. Böyle bir konu varsa bu satışı yapan, salıştan sorumludur.
Bu nasıl oluyor, bir açıklık getirir misiniz?. Bunu ihbar kabul ettireceğim;
o nedenle soruyorum,

Gürkın KANBİR - Tapu Kadastro Genel Müdürümüz burada, daire
başkanlatıınız burada, bölge müdiirümüz burada; gayeı iyi biliyorlar.
Hisseli parsel satışları, normal bildiğimiz şekilde gerçekleşıiıilmiyor.
Demokrasilerde çareler ıükenmiyor, yüılarımızda da çareler tükenmiyor.
Bu borç-alacak davası sokularak güzel bir şekilde gerçekleştiriliyor.
Ondan önce icra saüşları vardr, onu tıkayabildik Bursa'da. Ama ne yazık
ki, şu anda basit borç-alacak davası şeklinde gerçekleştiriliyor. Ben,
Sayın Genel Müdürümüzden şunu rica ediyorum: Kamu yararına yapılan
bazı uygulamalar vardır. Kamu, bunlaıı biraz geç yapabilir, geciktirebilir.
Neden?.. Çünkü, karşısında bir şehri kurtaracaksınız, planlı bir yapıyı
getireceksiniz. Hisse saıışlaıı mahkeme kaıarıyla gerçekleşlirildiğinden,
tapu kadastro müdürlüklerine, özellikle tapu müdürlüklere geldiğinde,
lütfen bunları geciktirin. Bir ay geciktirelim. iki ay geciktirelim.

BAŞKAN - Teşekkür ederim. Olayı biliyordum. Burada herkesin bilme,si
bakımından bu soruyu sordum.

Gürkın KANBİR - Ben bir de kitapçığımızdan bahsetmek istiyorum.
Bunu gerçi ilk gün dağıttık. Haıita mühendislerinin belediyelerde, harita
mühendislerinin dışındaki birimlerin yapmış olduğu yaılış uygulamayı
anlatan bir kilapçık. Şu anda bu kitapçıkla, özellikle Bursa'da harita
mühendisleri, lüm çevreci demeklerin daha üstünde çevreci bir görünüme
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büründü. Böyle bir kamuoyu oluşıuıdu. Bu kitapçığın çıkmasrndaki asıl
neden ne idi? 1/5000 ölçekli haritadan, 1/1000 ölçekli uygulama imar
planı üzeıine doğal-sit §ınırlannın yanlış geçirilmesiydi. Bu yanlış geçirilme
sonucu, birinci derece doğal - sit'e kalan bölgeler, ne yazık ki, ruhsatlı
olarak inşaata açıldı ve yok edildi.

Bu, Bursa'da harita ve mühendisliklerinin ciddi bir şekilde kullanılmasını
gösterdi ve şu anda da doğal_sit bölgelerinde verilecek olan inşaat
ruhsatları, tamamen durduruldu ve belediyelerle şu an temaslanmız devam
ediyor.

Hemen bir de şundan bahsejeyim: Bunu da övünerek söylemek istiyorum..
Bursa'da harita müdürlükleri yoktu. Örgütlenmiş yapımız yoktu. Şube
yönetimimiz, büyükşehiı belediyesiyle yaptığı görüşmeler sonucu, Bursa'da
büyükşehir belediyesinde bir harila şube müdürlüğünü kurdurmayı başaıdı
ve bunu da daire başkanlığına doğru taşımak istiyoruz. İkinci olarak
Oa, bUSrİ Genel Müdürtüğüne bir hariıa şube müdürlüğü kurdurduk.
Örgütlenmeyi en üst seviyede yapmak için azami gayret gösteriyoruz.
Ama, az önce de söyledim; özellikle büyükşehir belediyesinde üç tane
harita mühendisini, bu örgütlenmemizi nereye kadar götüreaeğiz, onu da
bilemiyorum. Umarız; yeni kadıolar gelir, özellikle Bursa Büyükşehir
Belediyesinde çağdaş biı yapıda olan değerli meslektaşlarımt-4 kendilerini
daha iyi şekilde gösteIirler ve Bursa halkı da bundan azami derecede
istifade eder. Teşekkür ederim.

BAŞKAN - Sayın Kanbir?, yapmış olduğu çalışınalaıdan, şube olarak
yaptıkları çalışmalardan dolay1 şahsım adına da teşekkür ederim. Başka
konuşmacı olarak, Sayın Zeki Adlı}ı davet ediyorum. 7nki Bey, deneyimli
bir arkadaşımız. Birkaç yı| teşkilatta çalışmış olması sonucu olarak da,
mesIeki uygularnaların nerelerde ne şekilde aksadığı konusunda, zanne-
diyorum açıklamaları olacak. Buyurun Sayın Adlı.

M. Zeki ADLI - Sayın Başkan, Sayın Genel Müdüıüm, saygıdeğer
hocalarırn, değerli meslektaşlarıın; öncelikle hepinizi saygıyIa selamlıyorum.
Bu tartışmalara, konuşmalar, saat l0.00'dan beıi gayet yoğun bir şekilde
devam ediyor ve gayet de zevkli geçiyor. Ama zannediyorum epey

95



TııMoB H.llı, va Krdrrtlo Hlihandislcri odraı

yorgunluk yaptı bu çalışmalar, Zamanım da dar olması nedeıiyle, ben
aslında bana verilen çok geniş olan konuyu -mesleki uygulama alanları
açısından hariia kadastro sektörü, gerçeklen geniş bir konu- bunu böyle
ddr bir zaınanda anlatmak, konuya açıklık 8etirmek çok zor, ama ben
ana başlıklarıyla size fikirlerimi arz etmeye çalışacağım.

Olayları beş başlık altında topladım. Tabii burada özel ve kamu sektörü
diye bir ayırım yapmadım; bunları bu beş başlığın içerisinde topluyorum.
Birincl oleıı\ kadastnl arnaçlı uygulamalardaki harita kadastro sektörünün
yeri. İkinci noktı da, kırsal ve kentsel arazi düzenlemesi çalışmalarıyla
ilgili bir başlık aldını. Üçüncü olarık Mühendislik uygulamatarı diye,
işte birıakım kuruluşlarda yapılan teknik çalışmaları burada topladım.
Dördüncü başhlç asgari amaçlı uygulamalar ve son olırak da teknolojik
gelişmelere dayalı coğrafi bilgi sistemi vesaire. Bu tür çalışmaları sizlere
başlıklar halinde arz etmeye çalışacağlm.

Kadastral amaç_[ı uygulamalarda, ben kendi içerisinde, tekar alt başlıklara
böldüm. Birinci olarak size tesis kadastro uygulama!arı dediğimiz, 3402
sayılı Kanun uygulamaları hakkında bilgi arz edeyim. Tabii öncelikle
mevcut durum; hepinizce malum. Tapu ve Kadastro Genel Müdürlüğü
tarafından sürdüıülen tesis kadasırosu çalışmaları, l989h kadar, yanıl-
mıyorsam üç beş proje şeklinde Ve özel sektöre de yaptırıldı teknik
yönüyle. l989'dan bu yana da özel sektörün pek bir katkısı yok; bu
tesis kadasırosu çalışrıalarında. Her ne kadar teknik olarak bir katkısı
yoksa da, -Sayın Genel Müdürüm burada söylediler- kadastronun özerk-
leşmesi gündemde. Zannediyorum, bu özerkleşme çerçevesi alıında ka-
dastronun özğl sektör kanalıyla yaptııılması da herhalde ağırlıklı bir
şekilde gündeıne gelecektir.

Tabii mevcut olan yöneıimin, geıçekten çok faydah birtakım çalışmaları
var; kadastral hizmetleri var. Gerek sektörün, gerek kunımun sektörleşme§i
veya Tapu Kadastro hizmetlerinin sektörel hale gelınesi açısından, gerekse
teknik uygu|amalar ve teknolojinin uygulanrnası açısından bilakım hiz-
metler vaı. Ancak, zannediyorum aksayan birtakım şeyler de var. Bana
göre, aksayan şeyleri, özet olarak, başlıklaı halinde şu şekilde söylemem
mümkün olabilir.
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OncelikIe, çok amaçlı kıdastral hizmete geçilmesi gercklyor. Bu
konuda, zannediyoıum eğitim kuıumlarında falan da bir takıın baskılar
var. Nitekim, kadastro kanununun ilk rıaddesinde de kadastral topografik
haritaların üretilmesi diye kanunda bahsedilmiş olmasına ıağmen, bugüne
kadar, maalesef, gerek eleman yetersizliği nedeniyle, gerekse teknolojik
birtakırn noksanlıklar nedeniyle, zannediyorum bu konuya geçiş yapılaınadı.
Yeni yapılanma içerisinde, bunun da dikkate alınması gerektiği hususunu
da bilgilerinize sunmak istiyorum.

Bir hü6u§ da şu: Kadastral çılışmalarda meralaç tescil hırici yerler
vesaİre. birtıkım tescilİ yapılmayan yerler bırakıIryor. Bu dı zamın
içerisinde haksız birtakım uygulımaları neden oluyor. Bunun ömekleri
de yaşanmıştır. Hatta, bilemiyorum DSİ'den arkadaşlar burada ise; benim
onlarla yaptığım bir görüşmede, Atatürk Barajı çalışma sahası içerisinde
suyun ahında kalan yerlerin dahi zaman içerisinde birtakım insanlar şahit
gösterilmek suretiyle, kendi adların ıescil yapttrdıkları ve kamulaştırma
bedelini devleıten aldıklarını kendileri sızlanarak söylüyorlardı. Demek
ki, devletin malı, veyahut da kadastro neticesinde yapılan çalışmalarda,
her tarafın muhakkak ölçütüp, haritaya bağlanıp, belirlenmesi ve-zaman
içerisinde veya geleceğe yönetik olarak doğabi|ecek birtakım haksızlıklann
önIenmesi gerekir diye düşünüyorum.

Kadastra| haritalar, 50 yıldan beri sürdürülmekıedir. Tabii, ilk hizmetler
genelde kentsel alanlarda veya kentlere yakın kesiınlerde yapıtmış, ama
o günün imkansızlıkları nedeniyle diyeyim, işte etemaı yetersizlikleri,
teknolojik yetersizlikler nedeniyIe birtakını hatalar yapılmış. Tabii, bunu
suçlama olarak söylerniyorum, ama yapılan hatalar var ve bu da bir
gerçk.

Bugün, o günlerde üretilen haritaların artık kadashal paftaların uygulanma
durumu söz konusu değil, uygulanaınıyor. O zoman yapılmısı gereken
bir iş de, o haritslınn bugünün teknolojisinc uyumlu hılinc gctiriimcsi
sorunu gündcmde. Bu çerçevede, zannediyorum bu konuya da ağırlık
verilmesi gerekir. Tabii, sorunları sıralamak, daha birtakım alt başlıklara
inmek mümkün. Ben, daha detaya inıneden bir de gelecek açısından bu
konuyla ilgili fikirlerimi söylemek isıiyorum. Şimdi, Sayın Genel Müdür
özerklikten bahsetti. Zannediyorum bu özerklik sadece Tapu Kadastro
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çerçevesi şemsiyesi altında değil de, diğer birtakım kuruluşlar da vaı
bu çrçeve altında toplanması gereken. Bu özerklği buıılarla beraber,

bunları da bu şemsiyenin altına alınarak yapılmasında yarar var diye
düşünüyorum. Bunun dışında, altyapı kadastrosuyla ilgili birtakım şeyler
de söylemek istiyorum. Türkiye'de tesis kadastro§unu bu şekilde özetle-

dikten solıra. Türkiye'de tesi§ kadastrosu bugüne kadar hiç gündeme

alınmamış. Hatta, benden önce gelen mahalli idarelerle ilgili arkadaşım

da pek bu konuya değinmedi. Bence mahalli idarelerin büyük sorunu,
alıyapıyla ilgilİ, altyapı kadastrosuyla ilgili büyük bir sorunu.

Bu konuda zannediyorum birkaç çalışma var. Ama fiili olarak bir
çalrşma, bir hizmet yapılmıyor bu konuda. Bunları, sektör olarak,
zannediyorum gündeme getirip ele almamız gerekir. Ve bu konuda
birtakıın ınahalli idaıeleri de uyarıp, çarpık kentleşme şikayetlerimizi bu

yönüyle gidermemiz gerekir diye düşünüyoıum,

Bir de yenilene çalışrnaları var bu tesis kadastrosu hizmetleri içerisinde.

Şimdl, yenlleme çalışmalırı benim bildlğlm mecbur olunmadıkça
uygulanmıyor; haklkıten uygulanması da çok zor. ve işte demin de

söylediğim gibi, zamanında yapılan birtakım hatalar var, bu hataların
giderilmesi gerekiı. Yeniteme kanunu işleıniyorsa, bunun yerine bir çözüm
bulmak gerekir, bir çözüm arayışı, bir arayış içerisinde olınamız gerekir.

Bu arayış da ya ikinci kadastro diye yasal bir düzenleme diye getirilerek,
yeniden bir yasal düzenlemeye gidilerek ikinci kadastro yapılması gerekir

veyahut da aıızi toplulaştırma çerçevesinde bu olayı çözmek, o arazi
toplulaştırmasıyla ilgili yasal düzenlemeler, birtakım eklerneler yapınak

suretiyle o bazda ve birtakım rahatlıkıar getirerek bu yenileme olayını
veya eskiden yapılmış olan hataları giderme konusunda biı açıklık
getirilmesi gerekir diye düşünüyorum.

Ayrıca, orman kadastro§u ile itgili çalışmalar var biliyorsunuz; kadasıro
başlığı altında toplayabileceğimiz. İşıe hepinizin maluınu, 6831 Sayılı
Orman Kanununa göre orman kadastrosu yapılınakta. Fakat, buradaki
kullanılan standartlar ve haritacılık sektöründe kullanılan veya harita tapu

kadastrosu sektöründe kullanılan standaıtla birbirine uymamakta.

Şimdi, tabii bunun uyması da bence beklenemez, çünkü orman kadastrosunu
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yapan insanlar haritacı değil. Orrnancılar tarafından yapılmakta, işte
haritacıların koymuş olduğu kurallara uyulmanakla, dolayısıyla kadastral
çalışmalar esnasında bağlantının kurulmasııda birtakıın problemler çık-
maktadır. Ve bu olayın da dikkate alınarak, ileriye yönelik olarak bunuı
çözülmesinde yarar var diye düşünüyorum.

Afet kadastrosu ile ilgili hizmetler var. Bu konuya fazla girınek iste-
miyorum. Kadastroyla, Bayındırlık ve İskan Bakanlığı arasındaki bir
pıotokolIe birtakım hizmeıler yapılıyor. Ufak tefek aksaklıklar zanne-
diyorum iki kurum arasında gideriliyordur.

Bunun dışında, labii işte DSİ, TEK ve benzeri birtakım kuruluşların
yaptığı kamulaştırma çalışmaları vaı. O konuda da Tapu Kadastronun
çıkardığı son yönergeyle zannediyorum standan birliğine gidildi, istenilen
belgeler her tarafta, her kadastro müdürlüğünde, aynı belge ve bilgiler
istenmek suretiyle kamulaştırma işlemleri yapı!ıyor.

Tabii, ben şu anda Milli Emlakta çalıştığım için biliyorüm. Milli Emlakta
ilgili de birtakıın sıkıntılar var Kadastroyla bağlanttlı olarak. İşte, demin
Sayın Genel Müdürün özerklik şmsiyesi altında geniş düşünmesi gerekir
derken, bu kurumların da, yahut da Kadastro ile yakın ilişkisi olan, işte
Milli Emlak, bilerniyorum belki İller Bankası harita kesiminin de bu
şemsiye altında düşünülmesinde yarar var diye düşünüyorum.

Geleceğe bakışla ilgili ben şöyle bir şey düşünüyorum. Biliyorsunuz
kamu kesimine ağırlıklı olarak konu§ıum şimdiye kadar, özel sektörü
gündeme getirmedim.

Özel sektör hala biz sektörleşmedik diye bir sıkrntı içerisinde. İşte, özel
harita mühendislik büroları veya müşavirlik büıoları falan şeklinde
kendilerini tanımlamaktadır; gerçi bir bakıma haklılar. Hakikaten hala
sektör|eşemedi. Sektörleşmemiz için de, bir defa kamu sektörü, kamu
kesirni işveren pozisyonunda, hariıa-mühendisleri de iş yapan pozisyonunda
olduğuna göre, işverenin, iş alan kesime bir güvence vermesi geıekir.
Bu güvence de nasıl olacak; buna bir çözüm bulunnası gerekir.

Gellşmlş Avrupı ülkelerlndG, gcrck ]ıışıtma hlzmetIcrl, gcııksc dlğer
tesıs kıda§trosu özĞı sektör tarefından yıpılabllmektcdlr. o özerklik
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şemsiyesi altında, hep ben o noktaya getiriyorum, diyorum ki, eğer

özerklik getirilecekse, özel bir güvence verilmesi lazım. Mesela, denilebilir

ki, tesis kadastrosuyla ilgili hizmeılerin yüzde 40t özel sekıöI kanalıyla
yaptırılacak. Geriye kalan yüzde 503i, 60'ı, neyse veya hepsi, -çok daha

,iyi olur tabii de- aynı şekilde yaşatma hizmetleriyle ilgili faaliyetlerde

özel sekıör tarafından yapılmasında bir yol gösterilmesi, yol açılması
gerekir. Buna da bir açıktık getirilmesi, özel sektör bu yönde de bir
iş sahası açılması lazım. Çünkü, bakın 5 300 tine harita mühendisi var,

Kamu sektörü istihdam etmiyor, sürekli devletin küçülmesi gündemde,

Böyle olunca bu insanların işsiz kalması düşünülemez herhalde; bunun

bir şekilde istihdam edilmesi lazım. O zanıan ne olacak.

Zaman kısıtlığı nedeniyle bu kadastro ile ilgili konuşmamı keseyim;

aslında konuşulacak çok daha şey var. Kırsal ve kentsel alandaki arazi

düzenlemeleriyle ilgili çok kısa başlıklar halinde söylemek istiyorum,
Kırsal arazi düzenlemesi biliyorusunuz iki kururn tarafından yapılıyor,

Ben bunu hala anlamış değilim. Hem Taııın Reform Genel Müdürlüğü,

hem de Köy Hizınetleıi ıarafından ve değişik iki amaçlı yapılıyor. İşte

deniliyor ki, reform bölgesi ilan. edilen yerde Tarım Reformu ve diğer

alanlarda da Köy Hizınetleri yapacak. Bilemiyorum, neden biı çaıı altında

toplanıp da, birtakım kürallar içinde kadastroyla işbirliği içrisinde birtakım

şeyler konmuyor; hatta bu tür projelerde, benim bildiğiın kadarıyla

kadastronun haberi olmadan proje yapılıyor, projenin bitim aşamasında

kadastronun haberi oluyor; tabii ondan sonıa da kadastro sıkışıyor. Gelen

bilgileri arşivlemesi veya gelen bilgileri tescil etmesi, tapuya geçmesi

sıkıntı yaratmakta.

Bunların önceden proje aşamasında, düşünce aşamasında Tapu Kadastıoyla

birliktelik sağlaıiarak, düşünülüp de, ona göre çözüme gidilirse, bence

daha iyi olur. Hıttı bentm btldiğim kıdırıylı Urfı'da yapılan

çalışmelarda, özel s9kt6r bunu bilgisıyır destekll yaptı; fakat, Tapu
Kadı§tro keslmlnde bunIar bilglsıyar destekli oıırek tıkİp edilemlyon

Apllkasyona gidilirken, birtakım işler yapılırken, benim bildiğm kadanyla

yine klasik yönternleıle yapılıyor. Yani, bunlırda beraberlik, birllktelik
sağlınıı,lsı, zınnedlyorum Tapu Kıdıstro da kendlni ona göıt hazıı,|ır
ve doıayı§ıyıı eğer teknoloJlyl tıkip .dıyor§atq 6zGı sektöriın yapıığı
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lşi, Tapu Kıdeştİonun dı o teknotojiyl kullınırık dcvım ottlrmeıl
gerckir diye düşünüyorum.

Kentset alanlarla ilgili arkadaşımız konuştu. BeD onun değinmediğ birkaç
noktaya değinmek istiyorum. Biliyoısunuz, mücavir alan içerisinde be-
lediyeler imar planlarını ve uygulama planları lapmakta, mücavir alan
dışında ise, Bayındırlık İl Müdürlükteri bu işi yapmaktalar ve buhlaın
da plan birliğini, işte naam plan veya uygulama plan birtiğini nasıl
sağladığını da hala anlamış değilim. Bu konuda da zanıediyorum birtakım
sıkıntılar var. ,Mevcut uygulamalarda plan birliğinin sağlanması için, bu
işin bir oıganize edilip, gerekirse tek ytiuıden, ıek etden ıakibinde yarhr
olur diye düşünüyorum. Tabii, bunun dışında imar affı ayrı bir sıkıntı.
Bununla beraber yine bu imar çalışmalarına yönetik Özet Çevre Koruına
Kuıum Başkanlığı var, Turizm Bakanlığıyla'ilgili birtakım şeyler var,
Kryı Kanunu var, bilmem ne var. Bunlarla ilgi|i bir sürü değişik kanunlar,
değişik uygulamalar var. Bunların biı disiplin altına alınması gerekir
diye düşünüyorum.

Mühendistik çalışmalarına pek girrnek istemiyorum. Çünkil orda DSlhin,
Karayollaıının veya Enerji Bakanlığına bağlı birtakım ınaden arayan
kuruluşların da yaptıklaıı çalışmalar var. BunIaıın bir çoğunda da haritao,
harita rnühendisi veya ıeknisyeni seviyesinde eleman istihdarn edilmiyor.,
Bu da işin ayrı bir sıkıntısı, ayrı bir boyutu.

Askeri amaçlı uygulamalar,.. Biliyorsunuz Askeriye biraz _Bilerrıiyorum
burada asker var mı- kapalı. Gerçi o Gizlilik Yönetmeliğiyle bu kapalılık
biraz kalktı ama, yine de yapılan bittakım çalışmaların sivit kesime de
aktarılrnasında yarar var diye düşünüyorum. Mesela, son olarak coğrafi
bilgi sistemiyle ilgili bir çatışınaları var, fakat sivil ke,simin bu çalışmadan
yeterince yararlandığını zametmiyorum.

Teknolojik gelişrnelere hemen geçeyiııı. Böyle atlaya atlaya gidiyotum.
Bu teknolojik gelişmelerle ilgili, bütün kurumlarda artık bir hareketlilik
var, özellikle bilgisayara doğru bir kayış var. Bu da tabii ki, bektenen,
savunuIması gereken şey. Ancak, burada baıia göıe bir hala yapılıyor.
Herkes kendi başına birtakım şeyler yapmaya kalkışıyor. İşte, Tıpu
Kadastro ayrı bir çalışma lçerisinde, Haritı Genel Komutanlığı ayn

TrıırloB Hrllt. ve Krd..to noh.ndı.l.|ı odr.ı

10t



TıırıoB Ha l. v. K.d.rtlo uah.ndi.lc odrJ

bir çalışma içerisindc, Orman BakınIığı, Devlet İstatistik Enstitüsü
ve DSİ vesıire ber biri ayrı ayrı çılışmı içerislnde. Girilen bilgilerin

bir çoğu da mükerrer giriliyor bilgisayar ortamına. Sonuçla, gerek eleman,

gerek parasal boyut olarak, gerek zanan olarak hakikaten büyük kayıplar
söz konusu olmakta. Bunun o zaman bir disiplin allına alınması gerekir.

Bu işi bir kurumun mu veyahut da ortak oluşturulacak bir birimin mi,
disipline etmesi gerekir. Eğer disiplini alıına alrnınazsa, zannediyorum

ileride büyük boyutlara varan sıkıntılar olacak ve bunun da gözden

kaçmaması gerekir diye düşünüyoruın.

BAŞKAN - Ben şöyle bir açıklama getirÖyim. Bu çalışmalarınızı yazılı
olarak Odaya verirseniz, soru sorına hakkı gibi yaparak, onu yayınlarken,

ikisini birlikte yayınlaıız. Ben, hatta affınıza sığınarak sözünüzü keseyim.

Hemen, ıarıışma aç,rnadan, Nadir kardeşime sözü verip, tarıtşmayı birlikte
bitirmeyi düşünüyoruz. Buyurun Sayın Nadir; sizi de buraya alalıın.

Nadtr AYDIN - Sayın meslektaşlarım, zaman nedeniyle ve söylenenlerin

tekrarı olmama§ı amacıyla görüşlerirni olabildiğince öz olarak anlatmaya

çalışacağım. Deminden beri, seklör olaıak baktığımızda haritacılıkta bir
darboğazın yaşandığı, bir paraya gereksinim duyulduğu gerçeği ortaya

çıkmakta. Bu nedenle de hariıa sektöründe birlakım ihtiyaçlaıdan dolayı
yeni birtaktm alanlar doğmaktadır. Günümüzde bizi ilgilendiren en önemli

gereksinim, arazi, arazi kullanımı, altyapının ve üst yapının ölçülmesi
planlaması vesaire ihtiyaçların yerel yönelimler tarafindan yavaş yavaş
da olsa durumun ihtiyaçlar olarak görülmeye başlanmasıdır. Bu da

sektörümüz için önemli sevindirici bir gelişmedir. Bir atılımr duyulan
bu ihtiyaçların adına da kısaca "kent bilgi sistemi" adını vermekteyiz.
Bir kent bilgi sistemi oluşturmak için gerekli bilgi ve donelere baktığımızda;

kadastral bilgiler, tapu bilgileri, halihazır harita bilgileri, imar planlaınası,

bölgenin diğeı ihtiyaçlarına cevap verecek bilgiler için veri tabanlarına

ihtiyaç duyulduğu görülmektedir.

Her bir veıi tabanının kuruluşu ve düa sonra veri tabanlannın biıbiıleriyte
iIişkilendirildiği bir daıa base üzerinde çalışılması gerektiği gerçği ortaya

çıkmaktadıı.
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İşte, böyle bir siStemi oluşturabilmek için, modem teknqlojiden yarartanmak
gerektiği sonucu ortaya çıkmaktadır. Gerekli bilgilerin jerlenmesi, değer-
lendirilmesi, depolanması ve kullanıcının eline verilebilmesi için, tekno-
lojiden yararlanmak zorundayız. Fakat, kullanılacak olan teholojinin bize
hangi olanakları sağlayabiteceğini ve bizler elimizdeki teknolojiyle neler
yapıp yapamayacağıın ızın hesabını çok iyi yapnak zorundayız. Aksi
takdirde teknoloji seçiminden doğacak bir hata, belirli bir noktada
yapmakta olduğumuz işin tıkanınası demek olur ki, bu da emeğin, beyin
gücünün ve yapılınış olan yatııımın çöpe aıılması deınektir.

Veri tabanlarının oluşturulabilmesi için, gerekli en Öneıİıli öğelerden biri
haritacıların kullandığı yazilımdır. Yazılım, veri tabanı bilg-ilerinin der-
lenmesi, değerlendirilmesi ve kullanılması sırasındaki ihtiy;çlara cevap
verebilecek, bütün raporları üretebilecek bir yapıya sahip olmalıdır.
Hardware ve Software seçimi titizlikle yapıldıktan İonra, bitgi girişleri
mutlaka pilot bir alanda denenmeli, eksik veya fazla yönleri araştırılmalı,
sonuçlar üzerinde gerekli ıapoılar alınmalr ve gerekli sorgulanmalar
yapılarak aksak yönleri lespit edilıneli ve bu sonuçlar ışığında işe
başlanmalıdır.

şöyle bir göıüş vardır: Bir işe başlamak, o işin yüzde 5Obini bitirmektir
denir. Fakat, bu mantrğı silıneniz gerektiği inancını taşıyorum. Aksi
halde, getirisi ve göıürüsü iyice hesaplamamış ve standartlannİbelirlemeden
başlarıış olduğunuz bir için, belirli bir noktada tıkanması gerektiği sonucu
ortaya çıkınaktadır. Bu da bizi, bizleri, mes!eğimizi bir yerJere taşımanın
ötesinde, dönüp dönüp olduğumuz yerde saymamızr geİektirir.

Bilgi sistemi, kurulacak bölgenin ihtiyaçları göz önünde tutulİak ihtiyaca
cevap verecek yeterli bir konfigrasyoı ile teknoloji seçimi yapılmalı,
hardware ve software teknotojiyle kullanımında yüzde 50 kullanımı olan
bir teknoloji, yarı yarıya, bir boş yatırım yapılmış bir yatınmdır. Ömeğin,
turistik bir beldede ihtiyaçlaı farklı, gecekondutaşmanın yoğun olduğu
veya şehirleşmiş biı ülkenin alan olarak büyüklüğüne, ttiçlitltlgilne ve
nüfus yoğunluğuna bağlı olaıak bilgi girişi kriterlİri farklı olaca!ınOan,
gereksinimler de farklı olacaktır. Bu nedenlerle, her bölgenin bu teknoloji
yatırrmı ile işe başlamakta yararı vardır.
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Saymış olduğum ihtiyaçlann çıkış noktası; araziyi kullanmak, yönlendiımelq

ptanlamak ve sonuçta insanlara, planlı, temiz bir çvrc, nitelikli yaşanabilir

bi, ç"r." sunmak ve bu hizmetleıin karşılığı olarak da, gerekli olan

vergi kaynaklarının, ruhsatıı, ıuhsatsız yapılaırn tespitini yapmak, nÜfus

ile İlgill bilgiler yardımı ile gerekli planlamayı yapmak vesaire, sistemin

altından geçmektedir.

Burada önemle alıını çizınek istediğim nokta; ihtiyaç duyulan bu bilgilerin

üreticisi, değerlendiricisi ve kullanıcıların adresi harita ve kadastro

mühendisleri olınalıdır. Çünkü, araziyi harita ve kadastro mühendisleri

bilir, arazinin bükey srnırlarını, tapu bilgilerini, halihazır haıita bilgilerini,

imar planlarının sayısallaştırmasını vesaire, ölçü hassasiyetlerini, olması

gereken değeıi ve bu bilgilerin hangi norm ve formatta saklanması

gerektiğini bizler biliriz.

Kent bilgi sistemi adını veıdiğimiz sistem, kadastral sınırlaıı, tapu d, gileri,

halihazır harita bilgileri olmadan olmayacağına göre, bu işi icra edenlerin

de harita ve kadastro mühendisleıi olması gerekmektedir. Şu anda

ihtiyaçtan doğan bir arz vardır, Bu arzrn çıkış noktası da, yerel
yönetimlerin yönetiın bölgesini elde tutma ve yönlendirme istediğidir,

Bunqn sonucu olarak arza karşılık yeni bir iş alanı doğmaktadır, Bu iş

alanında ihtiyaç duyulan veri tabaılarınırı oluşturulmasında gerekli özel

ıitizliği gösterir, yapılacak olduğumuz için, hardware ve software seçimini

ve standartlarını önceden çok iyi ölçer, tartar ve adam gibi yaparsak,

ancak bu iş'alanına harita ve kadastro ınühendisleri adresinde kalır;
sektörümüzde kalır. Aksi haldc, seçim doğru yıpılmız, stındaİtIır
belirlenmez vo işe bılıklıma dalınırsı, sonuçta blr,noktıdı durmik
zorunda kılırız veya ürününüz, ihtiyıç duyulana ccvep vermcmeye

başlar ki, bizc duyulan güven ve inanç yitirilmeye bışlır, bunun
sonucu olarak da adres değişmck zorunda kılır.

Kamu kurum ve kuruluşlarında çalışan harita ve kadastro mühendisleri

olaıak, her birimize bulunduğumuz konum itibariyle farklı farklı görevler

düşmektedir. Artık, klasik iş yapma maniığını silerek kabuğuınuzun dışına

çıkmalı ve kendiinizi ispatlayarak bir yerlere gelmenin mücad;lqsini
verıneliy.iz. Aksi takdiıde, "bana dokunmayan yılan bin yaşasın" mantığıyla

devam edeısek, hiçbir yere gelemeyiz. Hiçbir ülke de bizi bir yerlere
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getiımez, Yani, kamu çalışanlarımız, serbest çalışan harita kadastro
mühendislerimiz hep birlikte biı sekıör oluşturacak şekilde düşünmek
zorundayız. Bunu bir günde ayırmamız mürnkün değildir.

Kent bilgi sistemi konusunda bir adım daha atarsak, yani kent bilgi
sistemi oluşturduk, belirli bir aşanıaya getirdiysek, ihtiyaçlaı doğnlfusunda
bir üıün yaratryorsanız, bütün zahmeıler ve yükleı omuzlanıyor, sonuçta

(A) veya (B) belediyesi harita rnüdürlüğü veya köy işleri ınüdürlüğü
otarak neticelend iriyor ve işi devretmiş olduğunuz birim, bilgi işlem
müdürlüğü, iınar müdürlüğü veya bilgi işlem daire başkanlığı. Adı her

ne olursa olsun, sonuçta yapılan işin tekniğinden, hassasiyetinden ve

hukuki sonuçlarından anlamayan bir birirıe devrediyorsunuz; nerede kaldı
yapmış olduğunuz işin kalıcılığı, devamlılığı ve güncelliği. Belirli bir
zaman sonra yaşamayan bir kent şistemine sahip olınak zorundlı kal-
maktasınrz.

Sonuç olarak, kent bilgi sisteminin harita ve kadastro mihendisleri
yaratmalı, sürdürmeli ve bulunınası gereken makamda yönetip yönlen-

dirmelidir. Yönlendirmeli ki, kenl bilgi sisteminin adresi harita ve kadastro

mühendisleri olsun, Teşekkür ederim.

BAŞKAN - Gayet özlü ve gayet mükemmel bir çalışması ve sunuşundan

dolayı sayın kardeşimi tebrik ederim. Sonunda şu söylediklerini, söyle-

meniş olsaydı, ben kendisine sorular soracaktım. Onun için şimdi
sormuyorum da; çünkü son sözleriyle olayı noktaladı. Tabii, konuşma
alışkanlığı olup da, yeteri kadar konuşamayan bazı arkadaşlarımız var.

Ömeğin, Sayın Atilla Aydın. Mecbur konuşacak, ne konuşacaksa buyurun

Sayın Başkan.

Atilla AYDIN, Haritı ve Kıdaslro Mühendisleri Odısı Bışkanı-
Teşekkür ederirn Sayın Başkan. Yalnız, biz burada hep iyi konuşana
söz veriyoruz diye bir şey akla gelmesin; yanlış anlaşılır. Bu kürsü
herkese açıktır. Onu demek_istedim.

Efendiın, güzel konuşmalar geçiyoı. Fakat, en son 'çalışma alanları ve

çallşma sektörlerimiz" diye bir başlık altında konuyu Sayın Zeki arka-

daşımız beş başlık altında topladı. Kadastro, klrsal ve kentsel arazi
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düzenlemesi, askeri amaçlara kadar ve diğer kuruınlarda yapılan proje
hiznıetleri.

Şimdi, ben burada Oda Başkanı olarak tekrar konuşmuyorum. Burada
harita sektörüne, gerek kamuda, gerek özelde yön veren bir kuruluş var;
her çalışınasına çizgi atan bir kuruluş var ve bu kuruluş da her yıl
kesintisiz 100-110 bin hektar üzerinde harita yapıyor. Bu sektöıün can
damarlarından biı tanesi. Şiındi ben şunu söylüyorum, acaba Sayın Zrki
Beyin kağıtlarının arasına karıştı mt, karışmadı mı?

M.Zekt ADLI - Sayın Başkanım, yanımda Erdal Bey, beni sürekli
ikaz etti, 'Aman kes,,amın kes...n Şimdi, öyte otunca ben olayın
detayına girmedim. Yani, muhakkak ki İller Bankasının çalışınaları göz
ardı edilecek çalışma değil; sakın yanlış anlaşılmasın, benim burada düa
anlatmadığım birçok şey var ve birçok kuruluşun çalışmalarına girmedim.
Onun için kesinlikle aklınıza öyle bir şey gelmesin.

BAŞKAN - Efendim, genelde soru soracak, yahuı bütünleme yapacak
arkadaşımız var mı?..Şimdi, Sayın Genel Müdürümüzün saat 16.00'de
bir yerde bulunması lazım. Benirı bildiğiın kadarıyla da program gereği
15.30'da sayın Rektörümüzün ve Sayın Yürütme Kurulu Başkanının
kapanışı yapması lazırn. Aslında, zaman olsaydı ben biraz derleme,
toplama yapmak isterdim; ama, bu zamanı bulamıyorum; çünkü, benim
çenem açılırsa kolay da susturamazlar.

Ancak, şunu gözledim ben: Bu tip çatışmalar bu kadar dar bir
zamanı sığmıyor, bu bir gcrçek. Bundan sonra bu işi düzenleyecek
olan yelkllllerden, yöneticisini de zor durumdı bırıkmamak, ko-
nuşmacılan da zor durumda bırakmımak için bu tip konuşmaların
dıha ız kişiyle, daha uzun §üreye yayırak parçılı yapılmasının
yararı var; yoksa çok sıkıntılar doğuruyor.

Herşeye rağmen, bugüne kadar sağlıklı geldik, iyi geldik; ancak, kimi
arkadaş geleceğe umutla baktı, kimisi pek umutlu görünmedi. Urnudun
olmadığı yerde hiçbir hayat yoktul. Onun için umudumuzu kaybetmek
diye bir olay kesinlikte yok; çığ gibi büyüyoruz. Bu büyümenin getirdiği
hizınetlerin çoğalmasına yardımcı olmak 8erekiyor, bunlara mücadele
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vermemiz gerekiyor, çalışmamız gerekiyor, koşturmamız gerekiyor; bunun

bilincinde olarak yürürnemiz lazım geliyor. Yalnız, benim devamlı
gözlediğim bir husus var; son 10 yılın getirdiği baskılar, biziın genç

kuşağı suskunluğa itti. Bunu bir türlü hazmedemiyorum. Hala bunu

neden atamadılar, ben bunu anlayamıyorum. Gönlüm aızu ediyor ki,
genç kuşak bizim gibi kişileri yargılasın, sorgulasın, bizlerden bir şey
ummasın. Arıık kendileri bu işleri bir yeılere getirmenin yöntemini
bulsun; bunun başka çıkarı yoktur arkadaşlar.

Bugün 5300-5500'iiz, yarın yeni açılan üniversitelerle bu, iki yıl sonıa

belki 7000'lere gelecek. Peki, bu pasta büyümezse ne olacak, hizmet
büyümekle ne olacak?.. Tabii, bu büyümenin en büyük faktörü, kamuda

çalışanlardan gelecek. Ancak, bizler dışarıda olan kişiler olarİk, kamu

dışında çalışanlar olarak da mutlak suıette zorlayıcı unsurlar olarak
meseleye girınemiz geıekirken, başka unsurları oluşturmak için lobiler
oluşturmamız gerekiyor, Bunların hepsinin ardında gayet tabii ki, biliın-
sellik, teknoloji derken, para var. Teknolojinin getirdiği imkanları iyi
kullanmak lazım geliyor.

Biraz evvel sevgili kardeşim Nadir Bey, kent bilgi sistemini koydu ve

bir yere getirdi; öyle de bir yere geldi ki, bir yerde sonunda işe yarum?z

hale dönüşüyorsa, çok acı oluyor. Buralara sahip çıkmanın yöntemini
nasıl bulacağımızı, nereden bulacağımızı iyi düşünmerniz lazım. Hepinizi
saygıyla selamlıyorun. Bana tahamrnül ettiğiniz için, bana yardımcı
olduğunuz için size ıninnattarım. Sevgilerle bu bu oturumu kapatıyorum.
Sayın Yürütme Kurulu Başkanı Ahınet Beye burayt terk ediyorum.
Teşekkür ediyorum.
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KAPANIŞ OTURUMU

Prof. Dr. Ahmet YAŞAYAN, (Yürütme Kurulu Başkını) - Değerli
meslektaşlarım, Kurultayımızın sonuna gelmiş bulunuyoruz. Kapanış Otu-
rumu, elimizdeki prograına göre Kurultay Başkanı Sayın Frofesör Turgut
Uzel tarafindan yapılacaktı; ancak, bugün öğle sırasında kendisi telefonla
Yürütme Kuruluna şu bilgiyi verdi: Geçen hafta Amerika'daydı, bu hafta
birikmiş işleri nodeniyle gelmesinin iınkansız olduğunu belirtti ve bu
yüzden üzüntülerini ve sizlere selam ve saygılarını iletmemi bana söyledi.
Lütfen, bu konuda Turgut Beyin bu mazeretini hoş görüyle kaışılamanızı
bekliyoruz. Yürütme Kurulu olarak, Yürütme Kurulu Başkanı olarak,
Turgut Beyin kapanış oturumunu yönetmesi görevini ben yapacağım.

Bu programımızda görüldüğü gibi, bu Kapanış Oturumunda öncelikle
Krırultay bildirgesinin okunınası söz konusu; fakat, benim o bildirgenin
okunmasından önce bu Kurultayla ilgili bir iki bilgi vermern gerekiyor.
Hatta, bundan önce, bu güzide toplumumuzun çok değeıli bir üyesinin
sağlık durumuyla ilgili size biı bilgi ulaşhrmak istiyorum. Çok sevdiğiıniz,
saidığımız Haldun Özen'in bugün Hacettepe Hastanesinde bir ameliyat
geçirdiğini biliyoruz. Kendisine geçrniş olsun dileklerimizi iletmemizi
Yönetim Kurulundan ve Yürütme Kurulundan rica ettik. Bu bilgiyi de
size duyurmayı bir görev saydım; inşallah, değerli arkadaşımız çok kısa
zamanda eski sağlığına kavuşur, yine değerli katkılarını gerek meslek
toplumuna, gerekse daha yüksek boyutlardaki bütün çalışmalarını ve
katkılarını sürdürür diye bir temennide bulunınak istedim.

Şiındi, bu 5. Kurultay da eskileri gibi bana göıe başarıyla tamamlandı.
Tabii, yanlışıyla, eksiğiyle, aksağıyla pek çok eleştiriler söz konusu oldu.
Ama, deminki Erdal Beyin söylediği gibi eleşıiri de hayat demektir,
eleştiri olan yerde bir şeyler var demektir. Gerçekten çok büyük eleştiriler
aldık ve şuna jnanıyorum: Bu eleştiıiler beni gelecek için umullandırdı;
demek ki biz daha iyisini istiyoruz, daha güzelini isıiyoruz. Tabii, bu
arada her şeyi biz düzgün yapıığımızı iddia etmiyoruz.

Ben Yürütme Kurulu adına, mesela kendisini veya kurumunu bu Kurultayda
dışlanmış hissedenlerden dolayı özür diliyorum. Kesinlikle kimseye, hiçbir
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kuruma kaşı b<iyle bir tavrımız yoktur; ama, bu Kurultay gerçkleştiriliıken
mecbursunuz... En son Erdal Beyin başarıyla yerinde getirdiği, bu forumu
gerçekleştirirken ıek arkadaş seçmek duIumundayız. "Niye falan arkadaş
değil; filan arkadaş da seçilebilirdi?' eleştirilerini ben doğal kaşılıyorum.
Ama, lütfen bu §ekilde olaya yaklaşılmamasını, biıaz hoş göıüyle
bakmamız gerekiyor. Gönlünde bu ıip katkılar yapmayı isteyenlere her
zaman bu tür loplant!laıın açık olduğunu, yani bu işi düzenleyenlerin
çoğu zaman bundan haberdar olmadığı şeklinde anlamanızı istiyorum.

Lütfen, bu konuda katkı'yapacak arkadaşlar bizzat kendileri önersinler,
"Ben şu konuda şöyle bir şey yaparım" desinler, santyorum kiınse bir
engel koymayacaktıı onlara. Yürülme Kurulu adına tekrar ortaya çıkan
aksaklıklaıdan, eksikliklerden, yanlışlıklardan ötürü özür diliyoruz.

Özellikle de Yönetinı Kurulundan bir hususta, bir konuda yeteri kadar
etkili olamadık Kurulda, ö da; yeteri kadar kamuoyu oluşturamadık, yani
basında, televizyonlarda bu Kurultayımız hiç de yer aIınadı. Buna
çabaladık, ama herhalde çabarnrz yeterli olmadı. Özür diliyoruz. Keşke
geniş biı tepki yaratsaydı, keşke ilgiyle karşılansaydı. Ama, bunun bazı
koşulları var, onu tan gerçekleştirebildiğimizi söyleyemeyiz. Bu arada,
kapanış yapmadan önce bazı kururnlara da teşekkür etmemiz gerekir.

Tapu Kadastro Genel Müdürü Sayın Yüksel Akın, biziın meslek çalışma
alanrmrzrn en büyük kesimini oluştuıuyor. Bunun gıyabında tüm kamu
sektörü görevlilerine de teşekkür ediyoruz; çünkü bu Kurultay'ı onların
destekleri saye§inde ancak gerçekleştirebildik.

Gerçekten de, bu Kurultaya çok geç karar verildi, aksaklığı da biıaz
ona bağışlayın lütfen. Mesela, Ekim ayı ortasrnda hala endişe ediyoıduk:
Acaba bu Kurultayı gerçekldşıirebitir miyiz, gerçekleştiremez miyiz?
Çünkü, ekonomik birtakım sıkıntılar vardı; "Acaba, Tapu Kadastro Genel
Müdüılüğü ya da DSİ ya da İller Bankası kaç delegeyle katılabilir?"
diye. Çünkü, bu Kurultay tabii ki çok destek istiyor, mali destek istiyor.
Sonunda her şeye rağmen Ekimde, "Biz bunu gelenek haline getirelim,
zararlı da olsa, Odaya birıakırrı mali kiilfet de getirse bunu gerçekleştirelim"
diye başlanıldı Ekim ayında ve iyi, kötü bu noktalara gelindi. Ben yine
de başarılı olduğu kanaatindeyim. Tekrar hoş göıüyle karşılamanızı
istiyorum.
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Son olarak, Yürütme Kurulundaki arkadaşlarıma teşekkür etmek istiyorum,

Yeni arkadaşlarla birlikte çalışık. Bu arkadaşlarla, gece gündüz çalıştık.
Tabii kolay değil; buraya gelinceye kadar, ben lstanbul'da görev yapıyorum,

her 15 günde bir Cumartesi günü sabahtan geliyoruz burada toplanıyoruz,

gece 11.00, 12.00}e kadaı, sonra atlayıp gidiyorum. Ve burada kalan

altı arkadaşımla sık sık, her zaman bu arkadaşlar 'Ne oldu, neresi
aksadı?.." "Ankaradan Odadan aııyorlar" dediğinde kendimde bir huzur-

suzluk hissediyordum, yani aksayan bir şey var diye, geıçekten. Bunları

size aktarmam belki gerekli değil; ama, olup bitenleri doğru değerlen-

diımemiz için anlatıyorum. Bu fedakar arkadaşlara da ben Başkan olarak

büyük teşekkür borçluyuryı.

Ayhan Yıldız'dan dı özür diliyorum. Bakın, kendi aramızda yaptığımız

bir şey var. Bu Kurultay kitabını, tabii biliyorsunuz, geçen seneleıden

farklı olarak önceden bastırdık; ama, bizim Yürütme Kurulumuz Üyesi

Ayhan Yıldız1 orada unuttuk. Umarım, böyle bir şey söz konusu değil;

ama, biraz dokundurma yapmak istiyorum. Ayhan Yıldız, kendisini hiçbir

zaman dışlanınış hissetmedi, dedi ki, "böyle şeyler olur" dedi. Progıamda

var onun ismi.

O nedenle, bu tip, bizim kesinlikle herhangi bir kusurumuz, olmadan

ters tablolar çıkabilir; ama, lütfen iyi niyetimizden kesinlikle kuşku
duymayın, bunu aşmanın yolunu birlikte y apacağız, Büıün bunları şunun

için söylüyoruın, yanlış anlamayın: Gelecek Kurulıay da bize layık, daha

iyi şekilde düzenlenecek, bundan hiç kuşkum yok; daha iyi orıamlarda,

en güzel yerlerde yapılacak. Ki, biz toplumda kendimize ne yer verirsek,

gerçekte yerimiz odur. Bu seng eğer ekonomik imkanlaıımız yeterli
olsaydı, bunu iyi bir oİelde yapacaktık. Gelecek Kurultayı böyle çok
iyi bir ortamda yapacağız, belki biraz pahalı olacak; ama, iki yılda bir
defa buna da herhalde tüm meslektaşlarımızın katılacağını umuyoruz.

Evet, teşekkür edeıiın, beni sabırla dinlediniz. İzin verin, bunu da

hoşgörüyle karşılayın; çünkü, üç aydır yoğun bir çalışma içindeyiz, size

daha iyi bir Kuıultay sunabilmek için. Umarım, eksiğiyle, fazlasıyla,
yanlışıyla, doğrusuyla hoş karşılarsınız. Son olarak, kapanış bildirisini
okumak üzere Yürütme Kurulu Üyemiz Doçent Doktor Sayın Halil
Erkaya}ı buraya davet ediyorum. \



BEŞINCI IIARITA KURULTAYI

Harita-Kadastro Sektörüne ilişkin teknotojik gelişme!erin ve sorunların,
üniveIsiteler, kaınu kurum ve kuruluşlarından gelen meslekdaşların katF
lımıyla tartışılarak irdelenmesi, biliınsel ve kalıcı öneriler geliştirmek
amacıyla düzenlenen 5. Harita Kurultayı 31 Ocak - 3 Şubat 1995 günleri
arasında Ankara'da gerçekleşmiş bulunmakıadu.

Ülke kaynaklarının planlı ve verimli bir biçimde kullanıtması doğal
çevrenin koıunması ve geliştirilmesi ancak Hadta - Kadastro Mühendis-
liğinin aydın olma sorumluluğunu kullanması ile otanaklı olacaktrr.

5. Harita kurultayının gündemi, harita - kadasho ııühendisliğinin uygulama
alanlarını daha iyi tanımlayabilmek ve gelişen teknoloji ile bulunduğu
çizgiyi görebilmek ve taıtışmaya açabilmek aınacı ile oluşturulmuştur.

Yurtdışından 4 bilim adamının da katıldığı kurultay kapsamlı harita
teknolojisi sergisiyle de öneınli bir görevi yerine getirrıiştir. .

Kurultayda İrnar Affı ve gelirilrrek istenen düzenler iizerinde de durul-
muşfuI.

Kamu eliyle yaratılan kentsel ranlların kamu yararına kuIlanılmasının
sağlanması yerine yağma olayının gün geçtikç artması, gerekli öıılemlerin
alınmaması bunun yerine gerek siyasal gelecek kaygısı gerekse yığmadan
nemalanmak için 10 yılda bir gelen imar afları ile büyük oranda alt
yapıdan yoksun, çaıpık kentleşne sonucu zaten çıkmazda olan kentlere
plansız göç özendirilmektedir.

Kamu aıazileri ve özel rıülkiyetler üzerine imara aykırı yapılaşma ile
bu alanlar, büyük ıant getiren bölgelere dönüştürülmekte, sahillerimiz
ayrıcalıklı kişi ve kuruluşlara doğrudan ya da dotaytı işgal ettirilmekte,
özelleştirme maskesi aİhnda yeni yağma aıantan yaİatıldığı göztenmektedir.

Çağdaş kentleşnenin imar afları ile değil, öncetikle arsa üretmekten
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geçmekte olup bu çalışmanın başlan8ıcının ise haliıa-kadastlo hizmetleri
otduğu gözden uzak bulundurulmamalıdır.

Söz konusu hizmetlerin günün teknolojik anlayışına uygun ha|e geıirilmesi

için gerekli çalışmalar yapılmalıdır.

Uydu ötçme yöntemlerinin gelişmesi ve mesleğimizde kullanımı için test

ve deneme çalışmalarının yoğunlaştığı, kurultaya sunulan bildirilerden ve

sergilenen donanımlardan da anlaşılnaktadtr. Bu gelişıneleı doğrulfusunda,

mesleki standartlarda, genel kurullaıda ve anlayışlaıda büyük bir değişikliğe
gidilmesi gerekmektedir. Acil olaıak bu yapılmazsa, teknolojik gelişmelerin

sunduğu niınetlerden gelişi güzel yararlanılması, kavram ve standart

kargaşalarına yol açması doğal olacaktıı. Giinümüzde hızla gelişen
teknoloji özel sektör ve kamu sektörünün kullandığı donanrm ve yazılımı
büyük çapta değiştirınektedir. Bu gelişme kamu sektörü ve üniveıiteleri
pahalı donanım ve yazılıma büyük yatırım yapmaya zorlarken, yatırımlarda

çok az payı olan özel sektörü zor durumda bırakmaktadır. Öte yandan-

toprak-insan ilişkilerinin çözümünde kenı bilgi sisteıni, coğrafi bilgi
§istemi, aıazi bilgi sistemi ve benzeri isimlerle tanımlanan istemlerin
kurulmasr için büıün harita ve kadastro sistemi değişime zorlanmaktadır.

Bütün bu gelişınelerin çok iyi analiz edilerek çağdaş ülkeler arasında
yer almamız için geıekli girişimler şirndiden yapılmalıdır.

5 Nisan 1994 islikrar paketi özellikle proje çalışmalaıını durdurmuştur.
Oysa proje çalışmaları ileriye dönük bir hizmet olduğundan yatırımların
büyük oranda durdurulduğu bunun büyük şansızlık olduğu, toplumdan
özveri istenilen bir dönemde bütün alt yapı yatınmlarının altlığını oluşturan

bir hizrneti durdurmanın tasarruf olmayıp savurganlık olduğu bir gerçektir.

Bu konuda gerekli işlemler yapılmalıdır.

Ülkemizde eğitiınin tam bir açmazda olduğu, araçsız, gereçsiz, tabora-

tuvarsız ve eğiıimci kadrosu bulunmayan yeni yeni bölümlerin yeni yeni
yüksek okulların açrlması ya da öğrenci kapasitesinin artır ması meslek
alanımızı ciddi şekilde niteliksiz rnühendise doğru götürmektedir. Oysa
ülkemizde bunun tam tersine yetişmiş eleman gereksinimi bulunmaktadır.
Bu durum kesintikle çözümlenmelidir. Ülke genellinde ise aynı sorımlaıın
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yanı sıra okullar topluıuğunun oluşıuğu görülrıektedir. Bunun gösteıgesi
ise bu okullarda okuyanların belkide temet gereksinimlerini kısarak ayıca .

öze! dershanelere gitınek zorunda kalmalarıdır.

Topluınların bilişim toplumuna geçtiği bu günleıde, ülkemiz Cumhuriyetin
ilk 10 yılında Atatürk tarafından köy enstitülerinin kurulması ile gerekli
altyapıyı sağlamıştır. Bilişim toplumuna geçiş için tam bir altyapı
sayılabilecek bu kurumlar kısa bir süre sonra kapalltmtştır. Bugün ülkemiz
aynı yasakçı zihniyetle iç içedir. Bu zihniyet değişınediği sürece toplu-
mumuzun 500 yılda bile bilişiın toplumuna geçmesi olanaklı görülne-
mektedir.

Sorun bütün boyutları i!e ele alınmalı gerekli girişimler yaprlmalıdır.

3 Şu§at 1995 günü yapılan ve Harita Kadastro Sektörünü değerlendiren
foıumdan çıkan sonuçların ilgili yerlere ulaştırılması ve sonuçlandırılması
için çalışmalara derhal başlanma!ıdır.

Kurultayda oluşan genel eğilimleri yansıtan bu sonuç bildirgesi ü.lke
yönetiminden soıumlu tünı kademelerdeki görevlilere ve sorumluluk bilinci
taşryan tüm ıneslek nıensuplarına saygı ile sunulur.

BAŞKAN - Sonuç bildirgesi üzerinde bir arkadaşıınıza söz vereceğiın.
Ama lüıfen, bir iki dakika içerisinde ne eklemek istediğini anlatsınlar.
Buyuıun, lütfen. Sayın Doçent DoktoI Erol Köktürk, sonuç bildirgesiyle
ilgili bir önerisi olduğunu söyledi.

Doç. Dr. Erol KÖKTÜRK - Böyle bir karar alınmamış ama, ben
Hocamızdan rica ettim, teşekkür ediyorum kendilerine; §onuç bildirgesini
tartışmaya açmayı düşünmeııişler çünkü. Ancak, Şeıirn bu Kurultaydan
çıkarılması gerekir diye düşündüğün en önemIi sonuçlardan bir tanesi,
,sektörün kendisini pazarlarnası sorunudur, yani sektörün kendi kalıplannı,
sınırlarını aşması sorunudur; yani, aile içi sorunların yanısıra, bizim
kendimizi dışarıya doğru yöneltme sorunudur.

Bu çerçevede, aslında Kurultay içinde bir ara görişülen HABITAT
toplantısının bizim dışımızda oluşan bu kamuoyunun, aslında bizler
tarafindan buıdan sonıaki süreçte ciddi biçimde değerlendirilmesi gerek-
tiğine inanıyorum. Geıçi, 1995 yılı değişik eıkinliktere konu olacak.



Bir taraftan, İstanbul Teknik Üniversitesindeki tıölümün açılışının 25 inci
yılı nedeniyle sanıyorum sürekli etkinlikler olacak, öbür taraftan'Türk
haritacılığının tarihçesiyle ilgili geldiğimiz noktada baharda bazı etkinlikler
olacak; arna, bizim Odımızın bundan sonra kımuoyunı çok düzenli
bir biçlmde " HABiTAT 1996!a Doğru " bışlığı ıltındı diiaenli
mesajlır vermesinin doğru vc yarırlı olacağını düşinüyorum.

Alabildiğim bir bilgiye göre, bugün basında vardr yine, HABİTAT1a
ilgili dün bir toplantı yapılmış ve buraya çağrılan kuruluşlar arasında
Harita Mühendisleri Odasının olmadığınr öğrendim. Yanlış olmasına
inanmak istiyorurn; eğer bu konuda böyle bir karar vana da, düzeltilrnesi

için çaba harcanmasının doğru olacağına inanıyorum ve bu çabaların da

1996 Sonbaharına yönelik olmak üzere, 'HABiTAT 1996!a Doğru
Kentsel Toprak Politikası" ya da seçilebilecek başka öneınli, çarpıcı bir
isim altına Ankara merkez olmak üzere yine bir özel toplantı yapılmasının

çok yirarlı olacağını düşünüyorum. Çünkii, HABİTAT toplantrsı, harita

mühendislerinin, harita kadastro sektörünün yalnızca kendi ülkesiyle ilgili
değil, uluslararası alana açrlması için de bir fiısat olarak değerlendirilebilir.
Burada oluşfuracağıınz görüşler, diğer ülkelere akıarılabilecek görüşler

olarak değerlendirilebilir. Odamıza bu konuda önemli görevler düştüğüne

inanıyoruın ve bu etkinliklerini düzenli bir biçimde, perilodik bir biçimde,
her ay açıklama olmak üzere; HABITAT 1996}a yönelik; başka türlü

çünkü 2 yılda bir yaptığımız toPlantılarla kamuoyuna çıkamıyoruz. Bu
somut önerinin de Kuıultay Pildirgesi arasında yer almasının doğru
olacağını düşünüyorum. Teşekkür ederim.

BAŞKAN - Teşekkür ediyorum, Bu konuda bir bilgi vermek istiyorum.
Yönetim Kurulu'nun, bu HABiTAT ıoplantısıyla ilgili bir teşebbüse
başladığını ben Sayın Başkandan duymuştum. Yani, bu 10 odanın
temsilcisi olduğu, bu organizasyona bizim Odanın alınıp alınmadığı
konusunda teşebbüse zalen başladılar. Bu anlamlı önerinizi de herhalde
Yöneıim Kurulunun değerlendireceğini düşünüyorum. 5. Kurultgya katı-
lımlarıyIa bize destek veİen tüm delegelere, tüm meslektaşıara teşekkür
ediyoruz. 6, Kurultayda büyük bir heyecanla buluşmak üzere toplantıyı
kapatıyorum, hepinize iyi günler, iyi akşamlar diliyorum.
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